
مهاجرت معکوس گاز از قطر به ایران
معاون ایدرو گفت: در میادین مشترک مهاجرت نفتی و گازی داریم اما در 

فاز ۱۴ مهاجرت معکوس است و از قطر به ایران می آیند.
 حمید بازرگان در نشســت خبری پروژه فاز ۱۴ پــارس جنوبی در مورد 
میزان تولید گاز، اظهار کرد: یک میلیارد مترمکعــب تولید گاز داریم که 

کفایت جمعیت ۲۰۰ میلیون نفر است.
معاون سارمان گسترش و نوســازی صنایع ایران ایدرو افزود: باید عمده 
تمرکز بر بهینه ســازی مصرف خانگی باشــد تا صنایع به مشکل نخورد. 
البته توسعه میادین گازی کیش، پارس شمالی، میادینی که ۵ سال اخیر 
در ارم و … کشف شده است نیز باید در دســتور کار قرار گیرد تا مشکلی 
در تأمین گاز نداشته باشــیم.وی تاکید کرد: امیدواریم هم توسعه گازی 
و هم بهینه سازی مصرف رخ دهد.بازرگان در مورد ظرفیت فاز ۱۴ گفت: 
ظرفیت تولید فاز ۱۴، ۵۰ میلیون مترمکعب اســت و اینکه به سلامت از 

زمستان گذشتیم بابت همین طرح بود.
وی تصریح کرد: در فاز ۱۴ به میزان ۵۰ میلیون مترمکعب تولید می کنیم 
و از تمام فازهای پارس جنوبی نیــز ۷۵۰ میلیون مترمکعب تولید داریم و 

قطر هم حدود ۶۰۰ میلیون مترمکعب دارد.
بازرگان افزود: فرق ما با قطر این اســت که حجم مخزن قطر دو برابر ایران 

است و اکثر پیمانکاران خارجی است و تحریم ندارند.
وی ادامه داد: تکمیل فازها کار بزرگی بوده است. ما بحث توسعه فاز نداریم 
بلکه نگهداشت تولید داریم.معاون ای درو اضافه کرد: در میادین مشترک 
مهاجرت نفت و گاز به طرف مقابل اســت اما در فاز ۱۴ مهاجرت معکوس 
داریم و قطری ها بــه ایران می آینــد.وی در مورد هزینه فــاز ۱۴ پارس 
جنوبی اظهار کرد: ۵.۲ تا ۶ میلیارد دلار هزینه پروژه بوده اســت و ارزش 

فراورده ها و محصولات این فاز حدود ۵ میلیارد دلار است.

گاز رییس کمیسیون عمران مجلس:

ترکش های دلار به بازار مسکن خورد
خریــدار  رییــس کمیســیون عمران 
مجلس اظهار داشــت: قیمت ســاخت هر 
متر مربع نهضت ملی به دو برابر قیمت سال 
گذشته رسیده اســت، در حالیکه در سال 
گذشــته قراردادها با قیمت هــر متر مربع 
۴.۵ میلیون تومان منعقد شــد، امروز این 
نرخ تا دو برابر افزایش پیدا کرده اســت، در 
واقع واحد ۱۰۰ متری نهضت ملی مسکن 
بیش از یک میلیارد تومــان قیمت گذاری 

می شود.
محمدرضــا رضایــی کوچــی دربــاره 
وضعیت بازار مسکن و افزایش لحظه ای 
قیمت مســکن و تضعیف قــدرت خرید 
مردم به ویژه دهک های کم درآمد و عدم 
پوشــش نیاز و تقاضای مسکن از طریق 
پروژه نهضت ملی اظهار داشــت: وقتی 
که بازار ارز ثبات نداشــته باشــد، تمام 
کالاها تحــت تأثیر آن قــرار می گیرند و 
بازار مســکن هم قاعدتاً از بــازار ارز اثر 
می پذیــرد و ترکش بــازار ارز بــه بازار 

مسکن هم خورد. 
وی ادامه داد: به دنبال بی ثباتی بازار ارز، این 

بی ثباتی در بازار مسکن دیده می شود اما از 
سوی دیگر وقتی مسکنی در کشور ساخته 
نمی شــود اگر نرخ دلار ثابت هم می ماند باز 
هم قیمت مسکن در کشورمان افزایش پیدا 

می کرد. 
رییس کمیســیون عمران مجلس با بیان 
اینکــه در حال حاضــر به دلیــل کمبود 
مســکن، عرضه متناســب با حجم تقاضا 
نیســت و همین عامــل افزایــش قیمت 
مسکن شده است، گفت: این وضعیت بازار 
مسکن تنها به دلیل افزایش نرخ ارز نیست 
و افزایش قیمت ارز را تنهــا عامل افزایش 
قیمت مســکن نمی دانیم، موضوع اصلی 
عدم تعادل بیــن عرضه و تقاضــا در بازار 

مسکن است. 
رضایی کوچــی درباره آخریــن وضعیت 
پیشــرفت پروژه نهضت ملی مســکن در 
سراسر کشور اظهار داشت: گفت وگوهایی 
انجام شــده امــا از آنجایی که بــا افزایش 
قیمت ها مواجه شــدیم قیمت ساخت هر 
متر مربع نهضت ملی به دو برابر قیمت سال 
گذشته رسیده اســت، در حالیکه در سال 

گذشــته قراردادها با قیمت هــر متر مربع 
۴.۵ میلیون تومان منعقد شــد، امروز این 
نرخ تا دو برابر افزایش پیدا کرده اســت، در 
واقع واحد ۱۰۰ متری نهضت ملی مسکن 
بیش از یک میلیارد تومــان قیمت گذاری 

می شود. 
وی تاکید کــرد: در حالــت حداکثر، ۴۰۰ 
میلیــون تومــان از ایــن عدد به مــردم و 
متقاضیان وام داده می شود و ۶۰۰ میلیون 
تومان بایــد آورده افراد و متقاضیان باشــد 
اما جامعه هدف پروژه نهضت ملی مســکن 
امکان پرداخت ۶۰۰ میلیون تومان را ندارد 
و اساســا آورده ای در این اعــداد ندارند که 
بخواهند آن را واریز کنند و از تمام بخشــی 
که در پــروژه نهضــت ملی مســکن تایید 
صلاحیت شدند تنها بخش کوچکی امکان 
تامین و واریــز این ۶۰۰ میلیــون تومان را 

دارند.
اطمینان داریم که با ایــن وضعیت نهضت 
ملی مســکن به جایی نمی رسد هر چند که 

در مناطقی شروع به کار کرده اند. 
رییس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: 

بحث ما این بوده که به سمت تهاتری اراضی 
و زمین برویم و زمیــن را دولت تامین کند 
و سرمایه گذاری از ســوی بانک ها و بخش 
خصوصی انجام شود و ســهمیه اختصاص 
داده شــده به دولت بــه متقاضیانی واگذار 
شود که امکان پرداخت آورده اولیه و اقساط 
آن را دارند. از ســوی دیگر امکان ســاخت 
مشــارکتی مردمی در اراضی ارائه شــده از 
سوی دولت باید تقویت شود و تسهیلات به 
صورت طولانی مــدت در اختیار متقاضیان 

قرار بگیرد . 
رضایــی کوچــی گفــت: به طــور قطع 
نمی توان بــرای تمام متقاضیان مســکن 
یک نســخه پیچیــد و باید از انــواع مدل 
برای خانه دار کردن اقشار مختلف جامعه 

استفاده کرد. 
وی همچنین درباره ســرعت کار در نهضت 
ملی مســکن اظهار داشــت: با این مدل و 
اجــرای کار امکان تحقق یافتن ســاخت ۴ 

میلیون مسکن در ۴ سال دیگر وجود ندارد.

خاندوزی وعده داد

خ تورم در سال آینده کاهش  نر

در مرکز مبادله ارز

چقدر ارز به چه کسانی 
اختصاص یافت؟
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 پرونده ادعایی اورانیوم 8۴ درصد مختومه شد
وابط ایران و آژانس عادی سازی ر

رئیس جمهور در آئین واگذاری واحدهای مسکونی به خانواده های 
تحت پوشش کمیته امداد مطرح کرد

  ساخت ۲۳ هزار مسکن توسط 
کمیته امداد از جلوه های ارزشمند این نهاد

سیاست های ارزی دولت بحران را تشدید کرد
وهش های مجلس   انتقاد تند مرکز پژ

از سیاست های ارزی دولت
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 اوکراین؛ جنگی که از هیچ زاویه ای به نفع 
ایران نیست

محمدمهدی مظاهری   حمله روســیه به اوکراین که در ابتدا تصور می شــد 
حمله ای برق آسا و دارای دستاوردهای سریع و ملموس باشد، تاکنون یکسال 
به درازا کشیده است و البته با موضع گیری های اخیر برخی کشورهای اروپایی 
که در کنفرانس امنیتی مونیخ تأکید کردند خود را برای یک جنگ بلند مدت 

آماده کرده اند، پایان مشخصی هم برای آن قابل تصور نیست. 
هر چند دولتمردان اروپایی و آمریکایی از طریق رســانه های خود می کوشند 
درد و رنــج مردم اوکرایــن و ویرانی هایی که تهاجم روســیه برای شــهرها و 
تأسیسات زیربنایی این کشــور شــرق اروپا به بار آورده را بزرگنمایی و افکار 
عمومی جهانی را علیه کرملیــن تحریک کنند، اما موضع گیری ها و مشــی 
عملی آنها نشان می دهد که استراتژی آنها پایان سریع این جنگ نیست.البته 
اتخاذ چنین رویکردی، با توجه به تبعات اقتصادی و سیاســی جنگ اوکراین 
اندکی قابل تأمل است؛ روسیه و اوکراین تأمین کننده حدود ۳۰درصد گندم 
و غلات جهان هستند و روسیه در پنج سال اخیر بزرگترین صادرکننده غلات 
در جهان بوده است.از سوی دیگر روسیه در صادرات نفت و گاز جایگاه ویژه ای 
دارد. صادرات روزانه نفت روسیه حدود ۵ میلیون بشکه اعلام شده که تا پیش 

از جنگ اوکراین، نیمی از آن روانه کشورهای اروپایی می شد.

یادداشت

بودجه

قــرارگاه ملی مبــارزه بــا مفاســد اقتصادی و 
۷۱ تشــکل و مجموعه مردمی و دانشجویی در 
نامه ای خطاب به رییس مجلس شورای اسلامی 
خواهان اضافه شــدن بنــد قانونی شــفافیت 

تسهیلات بانکی به قانون بودجه شدند.
 در ایــن نامه آمده اســت: به باور کارشناســان 
اقتصادی یکی از معضلات اصلی اقتصاد کشور، 
نظام بانکداری اســت که با آفت های بســیاری 
روبه رو اســت که نه تنها مانع از انجام رســالت و 
اهداف سیستم بانکی شده، بلکه خود به چالش 
اصلی کشــور تبدیل شده اســت؛ از جمله این 
مسائل می توان به مال ســازی های غیرقانونی، 
ملــک داری، ورود مخــرب به بازارهــای طلا و 
مســکن، خلق بی ضابطه پول، اعطای تسهیلات 
بیش از حد قانونی به زیرمجموعه ها و اشــخاص 
مرتبط اشاره کرد که اثرات زیان بار هر کدامشان 
در شــاخص های اقتصاد کشور و ســفره مردم 

عیان است.
شفافیت و انتشار عمومی اطلاعات مالی و بانکی 
به عنوان یــک اصل مهم و اساســی در مبارزه با 
فســاد در دنیا امتحان خود را پس داده است؛ لذا 

هر جایی که شــفافیت ظهور پیدا کرده به همان 
مقدار شاهد کنترل مفاســد بوده ایم. به جرات 
می توان گفت بســیاری از مفاسد و چالش های 
نظام بانکی نیز با شــفافیت فرآیندها و داده های 
این حوزه قابل کنترل و پیشگیری هستند؛ این 
همان اقدامی بود که مجلس یازدهم در بند »د« 
تبصره ۱۶ قانون بودجــه ۱۴۰۱ مصوب کرد و 
برای اولین بار موضوع شــفافیت را در شــبکه 

بانکی و تسهیلات دهی بانک ها ایجاد کرد.
طبق آمار ارائه شــده از ســوی بانک مرکزی، با 
اجرای این قانون اطلاعات حــدود ۵۰ درصد از 
کل مانده تســهیلات شــبکه بانکی به صورت 
شفاف منتشر شــد که اقدامی قابل تحسین در 
راستای مبارزه با مفاســد و ایجاد شفافیت بود؛ 
همان طور که مســتحضر هســتید عمده خلق 
نقدینگی شــبکه بانکی و نیز یکــی از مهم ترین 
راه های تامین مالی کشــور از طریق تسهیلات 
بانکی انجام می شــود؛ لذا شفافیت در این حوزه 
می تواند از مفاسد و انحراف تسهیلات به سمت 

فعالیت های مخرب و غیرمولد جلوگیری نماید.
مطابق اطلاعات شفاف شــده تسهیلات کلان 

در ســه ماهه اول ســال ۱۴۰۱ میزان تخلفات 
تســهیلات دهی خارج از حدود آیین نامه های 
تسهیلات کلان و اشخاص مرتبط بانکی، حدود 
۵۰۰ هزار میلیارد تومان بــود که حدودمعادل 
سه برابر بودجه عمرانی کشــور در سال ۱۴۰۰ 
اســت با همین مقدار از شــفاف شدن اطلاعات 
تســهیلات کلان شــبکه بانکــی بســیاری از 
تخلفات در تسهیلات دهی مشخص شده است؛ 
برای مثال بانک آینده ۶۱ هــزار میلیارد تومان 

تسهیلات برای مال سازی، تخصیص داده است.
اما جای تعجب دارد که این بنــد در لایحه بودجه 
امســال این موضــوع بــدون ارائه هیــچ دلیلی 
حذف شــده اســت. این اقدام باعث خواهد شــد 
که باز هم شــاهد تداوم تخطی بانک ها از ســقف 
تسهیلات دهی مخصوصا به زیرمجموعه های خود 
و اشخاص مرتبط باشیم که آثار مخرب بسیار زیاد 
خود را در افزایش نقدینگی و تورم و ... نشان خواهد 
داد. نظــر به توضیحــات فوق از مجلس شــورای 
اسلامی درخواســت و انتظار می رود حکم قانونی 
مرتبط با شفافیت تســهیلات کلان را با سازوکار 

دقیق در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ بگنجاند.

بند قانونی شفافیت تسهیلات بانکی به قانون بودجه اضافه شود



رئیس جمهور در آئین واگذاری واحدهای مسکونی به خانواده های تحت پوشش کمیته امداد مطرح کرد

 ساخت ۲۳ هزار مسکن توسط کمیته امداد از جلوه های ارزشمند این نهاد

 پرونده ادعایی اورانیوم 8۴ درصد مختومه شد

وابط ایران و آژانس عادی سازی ر
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صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه      15 اسفند 1۴01    شماره 1279

 اوکراین؛ جنگی که از هیچ زاویه ای به نفع 
ایران نیست

محمدمهدی مظاهری   حمله روســیه به اوکراین کــه در ابتدا تصور 
می شد حمله ای برق آسا و دارای دســتاوردهای سریع و ملموس باشد، 
تاکنون یکسال به درازا کشیده اســت و البته با موضع گیری های اخیر 
برخی کشــورهای اروپایی که در کنفرانس امنیتی مونیخ تأکید کردند 
خود را برای یک جنگ بلند مدت آماده کرده اند، پایان مشــخصی هم 

برای آن قابل تصور نیست. 
هر چند دولتمــردان اروپایــی و آمریکایی از طریق رســانه های خود 
می کوشــند درد و رنج مردم اوکراین و ویرانی هایی که تهاجم روســیه 
برای شهرها و تأسیسات زیربنایی این کشور شــرق اروپا به بار آورده را 
بزرگنمایی و افکار عمومی جهانی را علیه کرملیــن تحریک کنند، اما 
موضع گیری ها و مشــی عملی آنها نشــان می دهد که استراتژی آنها 

پایان سریع این جنگ نیست.
البته اتخاذ چنین رویکــردی، با توجه به تبعات اقتصادی و سیاســی 
جنگ اوکراین اندکی قابل تأمل اســت؛ روسیه و اوکراین تأمین کننده 
حدود ۳۰درصد گندم و غلات جهان هستند و روسیه در پنج سال اخیر 
بزرگترین صادرکننده غلات در جهان بوده است.از سوی دیگر روسیه 
در صادرات نفت و گاز جایگاه ویژه ای دارد. صادرات روزانه نفت روسیه 
حدود ۵ میلیون بشکه اعلام شده که تا پیش از جنگ اوکراین، نیمی از 

آن روانه کشورهای اروپایی می شد.
 از سوی دیگر روســیه حدود ۴۰ درصد گاز مورد نیاز اروپا را نیز تامین 
می کــرد. بنابراین جایــگاه ویژه روســیه در چرخه تأمیــن کالاهای 
استراتژیک سبب می شود نتایج حمله این کشور به اوکراین به دو طرف 
جنگ محدود نشود و تبعات جدی منطقه ای و بین المللی نیز به دنبال 

داشته باشد.
هر چند تبعــات اقتصــادی این جنگ مــی تواند بــه نارضایتی های 
داخلی و تحــولات سیاســی در کشــورهای اروپایی دامــن بزند، اما 
دولتمردان اروپایــی تلاش کرده اند از طریق پیدا کــردن منابع انرژی 
جایگزین، افزایش حمایت های دولتی از اقشــار آسیب پذیر و تعریف 
برخی سیاست های ریاضت اقتصادی در سیســتم داخلی، تاب آوری 
کشورهایشان را در برابر این جنگ و تحریم های متقابل روسیه افزایش 
دهند، اما نه تنها در برابر این کشور کوتاه نیایند، بلکه با افزایش حمایت 
نظامی از اوکراین، به ایســتادگی در مقابل آن بپردازند. اما چرا؟ دلیل 

این سرسختی پرهزینه چیست؟
پاسخ این سؤال شــاید در گفت و گوی امانوئل مکرون، رئیس جمهور 
فرانســه با روزنامه فرانســوی »لو ژورنال دو دیمانش« بعد از حضور در 
کنفرانس امنیتی مونیخ ۲۰۲۳، نهفته باشد. وی در این مصاحبه گفت: 
»روسیه باید شکســت بخورد، اما نباید نابود شــود«. چنین اظهاراتی 
نشــان می دهد اروپا هنوز خاطره جنگ های جهانــی را از یاد نبرده و 
می کوشد از درس هایی که این دو جنگ خانمانسوز داشتند، بیاموزد و 

اشتباهاتش را تکرار نکند.
کشــورهای اروپایی در مقطع کنونی به روســیه به چشــم آلمان 
گستاخ سال ۱۹۱۴ می نگرند؛ کشور متجاوزی که نمی توان و نباید 
در برابر توسعه طلبی های سرزمینی آن ســکوت کرد و البته نباید 
همچون آلمان ســال ۱۹۱۹، با توافقات تحقیر آمیز درهم کوبیده 
شود، بلکه لازم اســت مثل آلمان ۱۹۴۵، شکست و گوشمالی داده 
شود و سپس عادی سازی روابط و مناســبات اقتصادی با آن از سر 

گرفته شود.
در آنسوی آتلانتیک اما نگرش و استراتژی امنیت ملی آمریکا که توسط 
دولت بایدن ارائه شده تا حدودی متفاوت است. در قالب این استراتژی، 
روسیه و چین دو قدرت اصلی هســتند که هژمونی آمریکا را به چالش 
می کشند و از این رو مهار آنها، اولویت اساسی آمریکا در عرصه سیاست 
خارجی اســت. از این رو می توان گفت منافع ایالات متحده حکم می 
کند که رقبای اصلی خود را درگیر جنگ های فرسایشی کند و قدرت و 

اعتبار جهانی آنها را تا حد ممکن کاهش دهد.
 از این رو درگیر شــدن روســیه در جنگ با اوکراین و تداوم این جنگ 
تا مرز تضعیف کامل روســیه، دقیقاً در راســتای اهداف و منافع آمریکا 
است و از این رو مقامات این کشــور می کوشند از طریق مکانیسم هایی 
همچون تحریک مقامات اوکراین به ایستادگی در برابر روسیه، تشویق 
کشــورهای اروپایی به ادامه حمایت نظامی از اوکرایــن و به راه اندازی 
جنگ رسانه ای علیه روســیه اهداف و منافع خود را در این جنگ پیش 

ببرند.
بر این اساس به نظر می رسد کشورهای اروپایی و آمریکا با وجود تفاوت 
دغدغه هایشان پیرامون جنگ اوکراین، در یک مسأله اتفاق نظر دارند؛ 
اینکه لازم است جنگ اوکراین تا زمان تضعیف کامل روسیه تداوم یابد 
و از این رو پایان ســریع جنگ اوکراین جزو اولویت های راهبردی هیچ 

یک از آنها قرار ندارد.
 در چنین شــرایطی، چنانکه مقامات کرملین نتوانند با درایت، خود را 
از این صحنه بازی خطرناک، بیرون بکشند، در سال جدید میلادی نیز 

شاهد پایان جنگ نخواهیم بود.
اما نکته مهم دیگر در رابطه با جنگ اوکراین، موضع جمهوری اسلامی 
ایران در قبال این جنگ و تأثیرات آن بر کشــورمان اســت. در رابطه با 
مورد نخست باید گفت هر چند موضع رسمی جمهوری اسلامی ایران 
بی طرفی و تأکید بر گفت و گــوی طرفین و پایان ســریع جنگ بوده 
است، اما قضیه فروش پهبادهای ایرانی به روسیه، همراستا با تحولات و 
ناآرامی های داخلی کشور در چند ماه اخیر، قدرت های اروپایی و آمریکا 
را مجاب به اعمال سخت گیری های بیشــتر بر کشورمان ساخته و یک 
هجمه تبلیغاتی و سیاسی گســترده را علیه ایران شکل داده است؛ در 
نتیجه جنگ اوکراین به یک عامل منفی و آســیب زا در عرصه سیاست 

خارجی ایران تبدیل شده است.
از سوی دیگر، یکی از جدی ترین تبعات سیاسی ـ اقتصادی این جنگ 
برای ایران، در حاشــیه قرار گرفتن برجام و کند شدن تلاش ها برای به 
سرانجام رسیدن این توافق بین المللی بوده است؛ به ویژه که نفع روسیه 
نیز در این اســت که در جریان جنگ و افزایش تحریم های بین المللی 
علیه این کشور، مشکلات ایران با جامعه جهانی و تحریم های اقتصادی 
برطرف نشــود و ایران به بازار تأمین کنندگان انرژی جهان باز نگردد. 
این مسأله البته تنها جنبه سیاســی ندارد و به واسطه تداوم تحریم ها 
و فشــار بر اقتصاد و معیشــت مردمایران، دارای آثار عمیق اقتصادی و 
امنیتی نیز هســت.کاهش صادرات مواد غذایی به ویژه گندم، دانه های 
روغنی و خوراک دام و طیور، از ســوی روســیه و اوکراین نیز به بحران 
گرانی مواد غذایی و کاهش قدرت خرید مردم در عرصه منطقه ای دامن 

زده است و تأثیرات آن در بازار ایران نیز به وضوح مشاهده می شود.
بر این اساس به نظر می رســد بر خلاف کشــورهای اروپایی و آمریکا، 
منافع جمهوری اســلامی ایــران در پایــان جنگ اوکرایــن و خروج 
آبرومندانه روسیه از این مهلکه اســت. در این راستا، در شرایط کنونی 
که جمهوری اســلامی ایران به دلیل مشــکلات داخلی و بین المللی، 
بصورت مســتقل از امکان میانجیگری برای پایــان دادن به این جنگ 
برخوردار نیست، می تواند با جلب نظر مقامات کرملین و در همراهی با 
چین و بلاروس ائتلافی برای پایان دادن به جنگ اوکراین تشکیل دهد 

و کشورهای اروپایی و آمریکا را از تلاش برای تداوم این جنگ بازدارد.
اتخاذ رویکرد محتاطانه در روابط نظامی با روسیه و پرهیز از تحریک 
اوکراین و کشــورهای اروپایی در جنگی که از هیــچ زاویه ای به نفع 
ایران نیست، از دیگر سیاســت هایی است که دســتگاه دیپلماسی 
جمهوری اســلامی ایران باید در هماهنگی با سایر نهادهای فعال در 
عرصه سیاســت خارجی به دنبال آن باشد و کشــور را از قرار گرفتن 
در معرض فشارها و تحریم های گســترده تر و به محاق رفتن بیشتر 

برجام حفظ کند.

یادداشت

خریدار   رئیس جمهور با بیان اینکه امروز 
مردم بیشترین اعتماد را به کمیته امداد امام 
)ره( دارند کــه از آن به عنوان نهادی پرثمر، 
اثرگــذار و پر برکــت یاد می شــود، اظهار 
داشت: ســاخت ۲۳ هزار مســکن توسط 
کمیته امداد از جلوه های ارزشمند این نهاد 

است.
آیــت الله »ســید ابراهیــم رئیســی« در 
آئین واگــذاری۲۳ هزار واحد مســکن به 
خانواده هــای تحت پوشــش کمیته امداد 
سراسر کشــور در پاســتور، کلید ۲۳ هزار 
واحد مســکونی سراسر کشــور را به شکل 

نمادین به این خانواده ها تحویل داد.
رئیس جمهور طی سخنانی در این مراسم با 
تبریک اعیاد شعبانیه و گرامیداشت سالروز 
تأســیس کمیته امداد امــام خمینی )ره(، 
گفت: آنچه بر ذهن و قلــم امام راحل جاری 
شــد نهادی بســیار پرخیر و برکت را بنیان 
نهاد که منشــاء خدمات زیادی برای مردم 
محروم و نیازمند کشــور بوده است و امروز 
کمیته امــداد امام بعد از ۴۵ ســال کارنامه 

بسیار درخشان و قابل ارائه دارد.
آیت الله رئیســی ادامه داد: کمک رسانی به 
نیازمندان و باز کردن گــره از زندگی مردم 
نه فقط در حوزه مسکن، تحصیل و اشتغال 
آنها بلکه در تمامی شــئون زندگی انسان ها 
اثرگذار بوده و موجــب رفع غم از چهره آنان 

شده است.

نهادهای مختلف برای حل مسأله 
مسکن بسیج شدند

رئیــس جمهور تأکیــد کرد: امــروز مردم 
بیشترین اعتماد را به این نهاد دارند و شاید 
اگر از مردم درباره کمیته امداد سؤال شود، 
از آن به عنوان نهادی پرثمــر و اثرگذار و پر 

برکت یاد می شود.
آیت الله رئیســی با قدردانــی از زحمات و 
تلاش های رئیس و کارکنان نهاد خدمتگذار 
کمیته امداد و تمام کســانی که تــا امروز 
در این مجموعــه فعالیت هــای متعددی 
برای رفع مشکلات و گره گشــایی از مردم 
محروم داشتند و حتی کســانی که بی نام و 
نشــان خدمت کردند، گفت: مسأله مسکن 
به عنوان بخــش هزینه بری که بیشــتری 
سهم را در سبد هزینه خانواده دارد همواره 
از دغدغه های دولت بــوده و امروز نهادهای 

مختلفی بســیج شده اند تا مســأله مسکن 
را حل کننــد. همه بــا محوریــت کمیته 
امداد همــکاری کردند تا لبخنــد را بر لب 

خانواده های فاقد مسکن بنشانند.
رئیس جمهــور مردمی ســازی و همراهی 
نهادهای انقلابی با دولت را ارزشمند خواند 
و گفت: ســاخت مســکن کاری اســت که 
مردمی سازی شده و خَیّرین وارد این عرصه 
شده اند؛ کمیته امداد هم از نهادهای بسیار 
موفق است که می تواند خَیّرین و گروه های 
جهادی را که از افتخارات کشــورند، جذب 

کند. 
وی افزود: با ادغام جهاد سازندگی و وزارت 
کشاورزی در اوایل انقلاب، حرکت جهادی 
در کشــور کُند و تعطیل نشد و اگرچه جهاد 
ســازندگی در کشــور ادامه حیات نداد اما 
حرکت جهادی هرگز متوقف نشــد و امروز 
دختران و پســران جهادی زیادی در اقصی 
نقاط کشــور فعالیت می کننــد؛ این هم به 
برکت رهنمودهای مقام معظم رهبری بود 
که همواره مُشوّقی بودند تا کارهای جهادی 
در کشور کمرنگ نشــود و امروز حضور این 
عزیزان توانسته در کنار نهادهای انقلابی و 

دولت تأثیرگذار باشد که جای تقدیر دارد.
آیت الله رئیســی بــا اشــاره به گــزارش 
مســئولان کمیته امــداد ابــراز امیدواری 
کرد بــا اراده هیأت امنای کمیتــه امداد تا 
به صورت قطعی تا پایان ســال ۱۴۰۲ فرد 
نیازمند یا مددجوی بی مسکن در روستاها 
نداشــته باشــیم و گفت که دولت هم همه 
مساعدت های لازم برای تأمین زمین و ارائه 
تســهیلات و اقدامات حمایتــی را به عمل 

خواهد آورد.
وی افــزود: کمیتــه امداد همواره منشــاء 
کارهــا و اقدامات بزرگی بــوده و بعد از این 
هم همین طور خواهد بــود؛ اینکه می گویم 
فقط مسأله مسکن نیست، به معنی آن است 
که در زمینه اشــتغال هم از نهادهای بسیار 
موفق بوده و آمار اشتغالی که این مجموعه 

ایجاد کرده، ارزشمند است.
رئیس جمهور خاطرنشــان کــرد: تصور از 
کمیته امداد صرفاً پرداخت مســتمری به 
خانواده ها نیســت بلکه طرح خودکفایی در 
کمیته امداد از طرح های بسیار خوب است 
که خانواده ها بعد از مدتی خودکفا می شوند 
و روی پای خودشان می ایستند؛ این باید با 

اهتمام ویژه دنبال شود. اینکه خانواده های 
تحت پوشــش اســتقلال مالی پیدا کنند و 
درآمد پایدار داشــته باشند، ارزشمند است 
و ما خدمــات کمیته و این رویکــرد مؤثر را 

ارج می نهیم.
آیت الله رئیسی با اشــاره به نقش وزارت راه 
و شهرســازی و همکاری دیگر بخش های 
دولــت و همچنیــن بانک ها بــرای تأمین 
مســکن در کشــور، اظهار داشــت: مسأله 
مسکن از مســائل بســیار ضروری است و 
خانواده هایی که فاقد مســکن هســتند، از 
نداشتن آن رنج می برند. بخش قابل توجهی 
از هزینه زندگی برای همه خانواده ها مربوط 
به مســکن اســت و از این منظر، داشــتن 
مسکن برای خانواده ها بسیار آرامش بخش 

است.
وی خاطر نشــان کرد: اینکه مکرر گفته ام 
باید یک میلیون مســکن ســاخته شــود، 
یک نگاه شــخصی و فردی نیســت و امروز 
کســی که از وضع کشــور و نیاز کشور آگاه 
باشد می داند که ما باید سالانه یک میلیون 
مسکن در سنوات گذشته می ساختیم اما در 
دهه های گذشته این کار انجام نشد و در این 
زمینه عقب ماندگی داریم که اکنون تبعات 
خود را نشــان می دهد. ســاخت مسکن به 
میزان نیاز در شهرها و روستاها و نیاز کشور، 
تکلیف قانونی اســت کــه در قانون جهش 
تولید مسکن بر آن تأکید شده و قابل تحقق 

است.
آیت الله رئیســی ســاخت ۲۳ هزار مسکن 
توســط کمیته امــداد امام خمینــی )ره( 
بــرای نیازمندان را از جلوه های ارزشــمند 
این نهاد دانســت و با تأکید بر تــداوم این 
روند، اضافــه کــرد: صاحبخانه شــدن و 
ســرپناه یافتن خانواده ها و عزیزانی که به 
نام حضرت بقیة الله الاعظــم امروز صاحب 
مسکن شــده اند، بســیار مســرت بخش 
اســت و شــاید هیچ خبری برای من تا این 
اندازه خوشــحال کننده نباشــد که ببینم 
خانــواده ای از خانه دار شــدن خوشــحال 
شــده اند چرا که از همه هزینه های زندگی 

برایشان مهمتر و با اهمیت تر است.
رئیس جمهور گفت: امیدوارم با استمداد از 
نام مبارک حضرت بقیــةالله، عزیزان ما در 
کمیته امــداد و نهادهای انقلاب اســلامی 
همت مضاعف کنند کــه برای افراد نیازمند 

و مددجویان عزیز و کســانی که چشــم به 
این دولت و مسئولان دستگاه های مختلف 
در شهرها و روســتاها دوخته اند تا برایشان 
مسکن تهیه کنند، این کار انجام شود؛ البته 
وقتی می گوییم مســکن ایجاد کنند یعنی 
زمین و تسهلات لازم را برای ساخت مسکن 
تأمین کنند تا این کار بزرگ با مشــارکت و 
همراهی خود مردم عزیــز و خَیّرین انجام 

شود.
آیت الله رئیســی یادآور شد: دولت احساس 
می کند که باید حل مشــکل اساسی مردم 
یعنی مســأله تأمین مســکن را با جدیت 
پیگیری کند و ایــن کار را بــا همت انجام 
دهد؛ امیدواریم که همــه مددجویان عزیز 
در کمیته امداد نه تنها در روســتاها بلکه در 
شــهرها هم بتوانند صاحب سرپناه شوند و 
مسکن مناسب را داشته باشــند و این کار 
دور از نظر نیســت و با همت همه بخش ها 

انجام می شود.
وی تصریــح کرد: مــن هر بار کــه خدمت 
مقام معظــم رهبــری گــزارش می دهم 
فقط درباره دولت گــزارش نمی دهم بلکه 
می گویم در بســیاری از کارهــا و خدماتی 
که انجام می شــود، دولت و نهادها در کنار 
یکدیگر هســتند و اینها از هم جدا نیستند. 
امروز همه ما یک آهنــگ واحد داریم و آن، 
آهنگ خدمتگزاری به مردم و گره گشایی از 
کار مردم اســت که همه مــا را برای اجرای 
رهنمودهای مقام معظم رهبــری و انجام 

خواست مردم کنار هم قرار داده است.
در این مراســم که »مهرداد بذرپاش« وزیر 

راه و شهرسازی، »سید مرتضی بختیاری« 
رئیس کمیته امــداد امام خمینــی )ره(، 
»سید پرویز فتاح« رئیس بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی، ســردار »محمد زهرایی« 
رئیس ســازمان بسیج ســازندگی و »اکبر 
نیکزاد« رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
حضور داشــتند، رئیس بســیج سازندگی 
درباره مزایای تفاهمنامه ۴۰ هزار مســکن 
مددجویی روســتایی گفت: ظرفیت سازی 
که در این تفاهم اتفاق افتاد بیش از منابعی 
بود کــه مصرف شــد؛ یعنی با اســتفاده از 
ظرفیت و همکاری دیگــر نهادها و خَیّرین 
خلق منابع شــد و یــک کار مردمی صورت 

گرفت.
ســردار زهرایی افــزود: از ۴۲ هــزار گروه 
جهادی، ســه هزار و ۵۰۰ گــروه جهادی 
تخصصــی عمرانی به صورت ثابــت در این 
طرح فعال بودند کــه باعث کاهش هزینه ها 
شده است؛ بسیج و ســپاه هم ماشین آلات 
و نیروهای متخصصی که داشــتند پایِ کار 

آوردند که این طرح به سرانجام برسد.
وی خاطر نشــان کرد: از ۴۰ هــزار طرح در 
یک ســال، امروز نزدیک به ۱۰ هزار واحد 
مورد بهره برداری قــرار می گیرد و کمک به 
کمیته امداد و نهادهــای انقلابی و مردم به 
ویــژه مددجویان را رســالت و وظیفه خود 
می دانیم و برای پیگیری نهضت ملی مسکن 
هم در زمینــه ایجاد، راه اندازی و ســاخت 
و تأمیــن مســکن در شــهرهای کوچک و 
روستایی آمادگی همکاری با وزارت مسکن 

و بنیاد مسکن داریم.

 محمد مهاجرانی  پس از پایان ســفر دو 
روزه مدیــرکل آژانس بیــن المللی انرژی 
اتمی به تهــران، دو طرف بــه توافقی برای 

پیشبرد همکاری های آینده دست یافتند.
 همزمان بــا آغاز جنگ ترکیبی گســترده 
غرب علیه کشــورمان، آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نیز به عنــوان یکی از پازل های 
ایجاد بلوای روانی غرب وارد عمل شــد و یه 
روال گذشــته، با درز چند گزارش محرمانه 
به رســانه های غربی، به یکباره ایران متهم 
به غنی ســازی اورانیوم با غنای ۸۴ درصد 
شــد. اگرچه از همان ابتدای طرح موضوع 
در فضای رســانه ها ســازمان انرژی اتمی 
کشورمان این موضوع را تکذیب کرد و بهروز 
کمالوندی سخنگوی ســازمان انرژی اتمی 
کشــورمان در گفتگو با مهر اینگونه توضیح 
داد: این موضوع که اصلًا مهم نیست و بحثی 
فنی عادی است که در رسانه ها )بلومبرگ( 
درج پیــدا کرده اســت. ما در گذشــته در 
مــواردی آژانس را مقصر می دانســتیم که 
می گفت مــا گــزارش تهیــه می کنیم در 
اختیار همه کشــورهای عضو قرار می دهم، 
لذا ممکن است کشــوری آن را به رسانه ها 

بدهد، بنابراین امکان کنترل ندارد.
وی افزود: اگر در دفعه های قبل می توانست 
بهانه های این چنیــن بیاورد کــه البته از 
نظر ما مورد قبول هم نبــود این دفعه دیگر 
نمی تواند چنین بهانه هایــی را بیاورد، چرا 
که اصلًا به ما گزارشــی نکرده است و فقط 
نامــه ای را نوشــته اند و ما هم پاســخ نامه 
داده ایم. بنابرایــن اگر قرار باشــد مطلبی 
منتشر شــود هم باید موضع آنها و هم پاسخ 
ما منتشر شود؛ اما وقتی به این شکل مطالب 
به بیــرون می آید مفهومش این اســت که 
فضاســازی هایی بــا هدف خاصــی انجام 
می شــود و این موضوع اخیر هم نیست و در 
طول چند ماه گذشته ما مطالبی را داشتیم 
و به آژانس نیز تذکر داده ایم که شما مؤسسه 
بین المللی هستید و اعتبارتان این است که 

حرفه ای کار کنید و بی طرفی عمل کنید.

پرونده ادعایی اورانیوم 84 درصد 
مختومه شد

از آنجایی که ایران ایــن موضوع را بلامحل 
می دانســت در اســرع وقت با حضــور تیم 
کارشناسی آژانس موافقت کرد و در نهایت 

با تأیید توضیحات کشورمان توسط رافائل 
گروســی، پرونده این موضوع رســماً بسته 
شد.وقتی اظهارات کمالوندی و تأیید آن ها 
توسط گروســی را کنار یکدیگر قرار دهیم 
به نظر می رســد این عملیات پیچیده غرب 
با کارگزاری آژانس به شکســت انجامید و 
بر اساس بیانیه مشــترکی که شب گذشته 
)شــنبه( توســط ســازمان انــرژی اتمی 
کشورمان و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
منتشر شــد، دو طرف به یک نقشه راه برای 

ادامه همکاری ها دست یافتند.

مختومه شدن پرونده سه مکان 
ادعایی به نفع ایران است

بر اســاس بند دوم این بیانیــه در خصوص 
مســائل پادمانی باقی مانده مربوط به ســه 
مکان، ایــران آمادگی خود را بــرای ادامه 
همــکاری و ارائــه اطلاعات و دسترســی 
بیشتر به منظور رسیدگی به مسائل پادمانی 
باقی مانده اعلام کــرد. این موضوع می تواند 
یکی از بهانه های غرب بــرای احیای برجام 
را از بین ببرد و از طرفی نیز در صورت حل و 
فصل این موضوع قبل از احیای برجام، دیگر 
پرونده ای باز بــرای بهانه جویی های آینده 
غرب و آژانس به منظــور برهم زدن مجدد 

توافق احتمالی، باقی نخواهد ماند.

از آن جایی که کشورمان همواره بر ماهیت 
صلح آمیز بودن برنامه هسته ای خود تاکید 
کرده و فتوای مقام معظــم رهبری مبنی بر 
حرام بودن سلاح هسته ای نیز متضمن این 
رویه اســت، لذا ابتکار عمل سازمان انرژی 
اتمی در دعوت به هنگام رافائل گروســی به 
منظور پرهیز از جوسازی وی در نشست آتی 

شورای حکام، نکته ی مثبتی است.
اما نکته ی مهمــی که در بیانیه مشــترک 
آژانس و ســازمان انرژی اتمی کشــورمان 
مطرح است بند سوم آن اســت که تصریح 
دارد: ایران به صــورت داوطلبانه به آژانس 
اجازه می دهد تــا چنانچه مقتضی باشــد 
فعالیت های راستی آزمایی و نظارت بیشتر 
را اجرا کند. روش اجرای آن طی یک نشست 
فنی که به زودی در تهران برگزار می شــود، 
میــان دو طرف مــورد توافق قــرار خواهد 

گرفت.

نکته خطرناک در اظهارات گروسی
این بنــد از بیانیــه مشــترک و همچنین 
اظهارات مدیرکل آژانس پس از بازگشت به 
وین که گفته است »چیزی که مهم بوده این 
است که ما بر روی بازرسی ها، دسترسی به 
افراد و دسترســی به مواد به خصوص توافق 
کردیم که این یک تغییر اســت.« می تواند 

زنگ خطری را با توجه به تجربه های سابق 
همکاری با آژانس برای کشــورمان به صدا 
درآورد. زیــرا در گذشــته نیــز اینچنین 
دسترسی هایی با سطح بالا منجر به لو رفتن 
اطلاعات اشــخاص و اماکن مهم هسته ای 
کشورمان و در نهایت بروز خرابکاری و ترور 
شده بود. لذا لازم اســت مذاکره کنندگان 
کشــورمان در خصوص این موضوع تأمل و 

دقت بیشتری داسته باشند.

رئیسی: انتظار ایران از آژانس 
عدم تاثیرپذیری از قدرت های 

سلطه گر است
البتــه به نظــر می رســد این موضــوع از 
دغدغه هــای مطرح شــده توســط رئیس 
جمهور کشــورمان در دیدار رافائل گروسی 
بوده اســت و رئیســی با بیان اینکه ایران بر 
اساس حســن نیت و وفای به عهد بالاترین 
ســطح همکاری ها را با آژانس داشته است، 
تاکید کرد: نگاه کاملًا حرفــه ای و پرهیز از 
تاثیرپذیری از قدرت های سلطه گر، انتظار 
جمهوری اسلامی ایران از نوع فعالیت های 

آژانس در ایران است.
مســئله ی دیگری که شــاید مورد پرسش 
مخاطبین قرار گیرد این است که اگر امروز 
کشــورمان با آژانس به توافق دست یافت، 

چــرا این توافــق در ماه های گذشــته و در 
جریان سفرهای قبلی گروسی انجام نشده 

است؟

پیش بینی الگوی رفتاری غرب علیه 
ایران از طریق نظریه ی بازی ها

در روابط بین الملل برای ســاخت الگوهای 
مناســب از رفتار بازیگران اقدام به طراحی 
الگوهایی موسوم به نظریه ی بازی ها کردند.

بازی »بزدل« یک مدل مؤثر برای بررســی 
تلاقی هــای دو بازیکن در نظریــه بازی ها 
اســت. قانون بازی این اســت که در حین 
اینکه هیچ یک از دو بازیکن تمایلی به تسلیم 
شــدن در مقابــل دیگری نــدارد، بدترین 
نتیجه این است که هیچ کدام تسلیم نشوند. 
در این بازی دو راننده به ســمت هم در یک 
امتداد با ســرعت زیاد حرکــت می کنند و 
یکی باید از مسیر خارج شــود وگرنه هر دو 
با هم برخورد می کنند و کشــته می شوند. 
در حالتی که یکــی از راننده ها خــود را از 
مســیر خارج کند، آن راننده بازنده است و 
او را به خاطر ترســو بودن »بزدل« خطاب 
می کنند؛ و راننده ای که در مسیر باقی مانده 

بود برنده اعلام می شود.
این می تواند الگوی رفتــاری آژانس و غرب 
در قبال کشورمان باشد که در اوج مذاکرات 
برای رفــع تحریم ها به یک بــاره با طرح دو 
قطعنامه علیه کشــورمان در شورای حکام 
آژانس بیــن المللی انرژی اتمی ســعی در 
اعمال فشار علیه کشورمان و وادار ساختن 
ایران برای ارائه امتیازات بیشتر در مذاکرات 
بود که جمهوری اســلامی ایران در پاســخ 
به این اقدامــات غربی ها بخــش زیادی از 
فعالیت های نظارتــی فراپادمانی آژانس را 
در ایران متوقف ساخت. حالا با گذشت چند 
ماه از این رخداد، آژانــس به خوبی می داند 
ایران زیر بار حرف زور نمــی رود و اگر بنای 
تعامل واقعی بــا کشــورمان را دارد باید از 
سیاسی کاری و عملگی آمریکا و کشورهای 
غربی خارج شــود و همچون ایران در مسیر 
تعامل حرکــت کنــد.در پایــان می توان 
اینگونــه نتیجــه گرفت در صــورت تغییر 
رفتار آژانس بیــن المللی انرژی اتمی و عدم 
تاثیرپذیری گروسی از القائات غرب و رژیم 
صهیونیستی، ماراتن اتهامی هسته ای علیه 

کشورمان به پایان خط نزدیک شده باشد.
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خاندوزی وعده داد
خ تورم در سال آینده کاهش  نر

 وزیر امور اقتصــادی و دارایی با بیــان اینکه نرخ تــورم در آینده روند 
کاهشی خواهد داشــت، گفت: برنامه دولت و بانک مرکزی برای  سال 

آینده کاهش نرخ تورم نسبت به امسال است.
 »سید احســان خاندوزی در نخســتین همایش ملی قرض الحسنه، 
اظهار داشــت: برنامه دولت و بانک مرکزی برای سال آینده کاهش نرخ 
تورم نسبت به امســال اســت و در بحث ارزی نیز با توجه به اختیاراتی 
که به بانک مرکزی داده شــده، امیدواریم ســال آینده شاهد نرخ تورم 

کمتری نسبت به امسال خواهیم بود.
وی درباره افزایش ســقف بودجه در مجلس، گفت: اصرار جدی دولت 
این است که همان طور که امســال موفق شدیم نســبت به سال قبل 
کســری بودجه منابع عمومی را کم کنیم، با وجود کســری بودجه ای 
که در تبصره ۱۴ و هدفمندی یارانه ها وجود داشــت؛ درخواست جدی 
ما از مجلس این اســت که طبق همین توافق و همــکاری که پیش از 
این داشتیم ســقف بودجه را افزایش ندهند و کمک می کند به تعامل 
مشترک دولت و مجلس که سال قبل موتور تورم از محل کسری بودجه 

را کنترل کنیم.
وزیر اقتصاد درباره اجرای اعطای سهام عدالت در قانون بودجه امسال، 
گفت: آنچه مربوط به ســهام عدالت قانون بودجه ۱۴۰۱ تحت پوشش 
نهادهای حمایتی اســت، با توجه به نظر هیات تطبیق مصوبات مجلس 
ابراز کرد مبنی بر اینکه حتماً در شــورای عالی اصل ۴۴ تصویب شود، از 
رییس جمهوری درخواست کردیم تا در شورای عالی اصل ۴۴ تصویب 

شود و تا آخر اسفندماه به عنوان مصوبه نهایی امسال داشته باشیم.
خاندوزی درباره پرداخت وام بانک ها به کارکنان و شــرکت های خود، 
گفــت: حتماً یکــی از تخلفاتی که بانــک مرکزی باید بــه طور جدی 
با آن برخورد و مبارزه کند، این موضوع اســت که باعث شــده سرمایه 

اجتماعی و اعتماد گروهی از مردم از بین برود.
وی بیان کرد: اگر بیش از سقف، تســهیلات به کارکنان بانکی پرداخت 
شده باشــد، باید در اولویت های نظارتی بانک مرکزی قرار بگیرد و بنده 
هم حتماً این موضوع را در شــورای پول و اعتبار بــه عنوان یک مطالبه 

جدی مطرح خواهم کرد.
وزیر اقتصاد اظهار داشت: یکی از راهبردهایی که به شکل ویژه در حال 
پیگیری آن هســتیم این اســت که ابعاد عدالت اجتماعی و اقتصادی 

مردم را تقویت کنیم.
خاندوزی تاکید کرد: اقتصادی که ریشــه های آن به حمایت و آگاهی 
مردم بازنگردد، پایداری نخواهد داشــت و پایداری پیشرفت اقتصادی 
محصول مشــارکت مردم در فعالیت های اقتصادی و پیشــرفت های 

اجتماعی مردم است.

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور:
ونیک توسط  ۲۷ میلیون صورتحساب الکتر

مودیان مالیاتی ثبت شد
 رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت: بیش از هشت میلیون 
صورتحساب الکترونیکی تا ۱۳ اســفندماه امسال توسط شرکت های 
معتمد و ســامانه های دولتــی و بیــش از ۲۷ میلیون صورتحســاب 

الکترونیکی به صورت مستقیم در سامانه مودیان به ثبت رسیده است.

»داود منظور« با تشــریح آخرین وضعیــت اجرای ایــن قانون برای 
شرکت های بورســی و فرابورسی، شــرکت های دولتی و سایر مودیان 
با عاملیت شــرکت های معتمد و ســامانه های دولتی، اظهار داشت: از 
ابتدای سال آینده همه اشــخاص حقوقی ملزم به صدور صورتحساب 

الکترونیکی از طریق سامانه مودیان هستند.
وی با بیان اینکــه روند صدور صورتحســاب الکترونیکی در ســامانه 
مودیان سرعت خوبی گرفته اســت، افزود: تا تاریخ مذکور ۴۷۷ مودی 
به صورت مستقیم یا از طریق شــرکت های معتمد و سامانه های دولتی 
موفق به ارسال صورتحســاب الکترونیکی به ســامانه شده اند و حدود 

سه هزار و ۶۰۰ حافظه تحت پوشش به مودیان تخصیص یافته است.
گفتنی است سازمان امور مالیاتی کشــور در راستای تسهیل در اجرای 
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان، نســبت به ثبت نام و 
عضویت همه مشــمولان این قانون در ســامانه مودیــان و تخصیص 
کارپوشــه اختصاصی بــه آنان اقدام کرده و ســایر اشــخاص حقیقی 

)صاحبان مشاغل( نیز به تناوب ملزم به اجرای این قانون خواهند شد.

در مرکز مبادله ارز
چقدر ارز به چه کسانی اختصاص یافت؟

مدیر تــالار ارز خدماتی مرکــز مبادله ایران از تخصیــص و معامله 
حدود یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون یــورو ارز در مرکز مبادله ایران در 
قالب ارز نیمایی، حواله و خدماتی از زمــان راه اندازی این مرکز تاکنون 

خبر داد.
مســعود توکلی  اظهار کرد: پس از راه اندازی مرکز مبادله ایران، از دوم 
اســفند ماه تا قبل از انجام معاملات روز گذشــته حدود ۷۶۳ میلیون و 
۵۰۰ هزار یورو معامله در سامانه نیما انجام شــده است. در تالار حواله 
نیز در همین بازه زمانی حدود ۸۱۵ میلیون و ۴۰۰ هزار یورو معامله شد 
و نهایتا در تالار ارز خدماتی نیز حدود هفت میلیون و ۵۰۰ هزار یورو ارز 

تخصیص پیدا کرد.
وی یادآور شــد: انواع ارزهای مــورد نیــاز در مرکز مبادلــه ایران به 

متقاضیان داده شده اما آمار آن بر مبنای یورو محاسبه و اعلام می شود.
توکلی درباره بیشــترین ارز اختصــاص یافته در تــالار ارز خدماتی به 
مصارف تعیین شــده، افزود: در این میان بیشــترین سهم ارز خدماتی 
به شرکت های هواپیمایی اختصاص پیدا کرد که مربوط به هزینه های 
خدمات هواپیمایی در فرودگاه های خارج از کشــور بود. پس از آن نیز 
هزینه فدراسیون های ورزشــی و اعزام تیم های ورزشی به کشورهای 
مختلف، ارز مسافری و دانشجویی عمده ترین سهم را در ارزها خدماتی 

پرداخت شده دارند.
مدیر تالار ارز خدماتی مرکز مبادله ایران گفت: روز گذشته نیز در مرکز 
مبادله ایران، ۲۷۴ میلیون یورو عرضه شــد و از این میزان ۵۳ میلیون 
و ۶۰۰ هزار یورو معامله صورت گرفت. همچنین در ســامانه نیما ۳۰۱ 
میلیون یورو عرضه صورت گرفت و ۵۷ میلیون و ۲۰۰ هزار یورو  معامله 

انجام شد.
توکلی با اشــاره به اینکه دیروز ۴۰۰ هزار یورو ارز در تالار ارز خدماتی 
تخصیص پیدا کرد، گفت: یکی از اهداف راه انــدازی تالار ارز خدماتی 
و تدوین و ابلاغ مقررات ارزی جدید، تسهیل گری و پوشش حداکثری 
نیازهای مردم اســت. در همین راستا تســهیل گری در فرآیندها مورد 
بازنگری قرار گرفت. یکی از مهمترین اقدامات انجام شده در این زمینه 
استقرار نماینده نهادها و دستگاه های تایید کننده نیازهای ارزی مردم 

در مرکز مبادله ارز و طلای ایران است.

بازار

رییس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار ضمن اعلام 
آخرین جزییات تعیین تکلیف وضعیت ســهام عدالت 
وراث و جاماندگان، گفــت: اکنون در حال آماده کردن 
یک ســامانه برای تعیین وضعیت وراث سهام عدالت 
هستیم که به محض آماده شــدن زیرساخت فنی آن 
اعلام خواهیم کرد تا وراث از طریق این ســامانه پیگیر 

سهام متوفیان خود باشند.
»مجید عشــقی« به آخرین وضعیــت تعیین تکلیف 
جاماندگان ســهام عدالت اشــاره کرد و افزود: تعیین 
تکلیف جاماندگان سهام عدالت دارای مصوبه مجلس 
است و اکنون سازمان خصوصی سازی در صدد تعیین 

مصادیق آن قــرار گرفته اســت.وی اظهار 
داشت: به محض مشخص شدن لیست افراد 
واجد شرایط، ســازمان بورس آن را بررسی 
و در اختیــار شــرکت ســپرده گذاری قرار 
می دهد.عشقی اعلام کرد که سازمان بورس 
در مرحله شناســایی افراد برخوردار از سهام 

عدالت هیچ گونه دخالتی ندارد.
رییس ســازمان بورس در ادامه به اقدامات انجام شده 
برای انتقال ســهام عدالت متوفیان به وراث تاکید کرد 
و گفت: با توجه به گســتردگی این موضوع، طبق آمار 
مشخص شده که بیش از ســه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 

از افراد فوت شــده دارای سهام عدالت بودند 
که با توجه به بــالا بودن تعــداد افراد وراث 
امکان انجام تعیین تکلیف سهام متوفیان به 
صورت دســتی، کاغذی و مراجعه حضوری 

وجود ندارد.
وی اظهار داشت: اکنون در حال آماده کردن 
یک ســامانه برای تعییــن تکلیف وضعیت 
وراث سهام عدالت هســتیم که به محض آماده شدن 
زیرساخت فنی آن اعلام خواهیم کرد تا وراث از طریق 

این سامانه پیگیر سهام عدالت متوفیان خود باشند.
عشــقی تاکید کرد: از ابتدا برای به ســرانجام رساندن 

ســهام عدالت وراث با فراز و نشــیب های زیادی روبرو 
بودیم و در نهایت به این نتیجه رســیدیم که انجام این 
اقدام با ساختار مدنظر امکان پذیر نیست؛ در این زمینه 
پیش بینی هــا این گونه بود که انجــام آن با مخاطرات 
زیادی همراه خواهد شد و ممکن است مشکلاتی را در 
عمل ایجاد کند.رییس سازمان بورس اظهار داشت: آن 
ســاختار عوض شــد و امیدواریم که هر چه زودتر این 
سامانه به نتیجه برسد و سهام عدالت وراث را در شرکت 
ســپرده گذاری به صــورت الکترونیکی با مشــارکت 
شــرکت های کارگزاری، نهادهای مالی و دفاتر قضایی 

به نتیجه برسانیم.

تغییر قیمــت بلیت هواپیمــا در ماه های گذشــته به 
موضوع مهمی برای مســافران تبدیل شده و با توجه به 
مخالفت وزارت راه و شهرسازی با افزایش قیمت پیش 
از سال جدید، شــرکت های هواپیمایی ملزم هستند 

قیمت های سابق را برای پروازها اعمال کنند.

 با وجود اصرار شــرکت های هواپیمایــی به افزایش 
قیمت بلیــت پــرواز، در حالی که در دو ماه گذشــته 
ایرلاین ها به آب و آتش زدند تــا تغییری در قیمت ها 
رخ دهد، در نهایت وزیر راه و شهرســازی آب پاکی را 
روی دست ایرلاین ها ریخت و اعلام کرد که هیچگونه 

افزایش قیمتی برای تعطیلات نوروزی اتفاق نخواهد 
افتاد.

بــا وجود ایــن؛ حتــی در همیــن مدت هــم برخی 
شــرکت های هواپیمایی قیمت های خود را خودسرانه 
تا ۳۰ درصد هــم افزایش دادند؛ هرچنــد که انجمن 

شرکت های هواپیمایی معتقد است این افزایش قیمت 
در شورای عالی هواپیمایی تصویب شده و قانونی است، 
اما سازمان هواپیمایی کشــوری هم اگرچه با افزایش 
قیمت موافق اســت،   آن را ملزم به ابلاغ از سوی ستاد 

تنظیم بازار می داند.

بورس

هوایی

زهــرا علی اکبــری  در حالــی کــه 
سیاســت های بانک مرکزی برای مهار بازار 
ارز تا کنون توفیقــی را از آن خــود نکرده 
اســت، مرکز پژوهشــهای مجلس شورای 
اسلامی در گزارشی مبســوط اعلام کرده 
سیاســت های ارزی دولت منجر به تشدید 

بحران در این بخش شده است.
در گــزارش مرکــز پژوهش هــای مجلس 
قیمت دلار در ســطح غیرقابل باور اعلام و 
تاکید شده است رسیدن بهای ارز در ششم 
اسفندماه سال جاری به ســطوح غیرقابل 
باور ۶۰ هزار تومان ناشــی از سیاست های 

نادرست ارزی بوده است.
در هشــتمین روز دی مــاه ســال جاری ، 
فرزیــن، رییــس کل بانک مرکــزی وارد 
ساختمان میرداماد شــد تا دولت اولین گام 

برای حل بحران بازار ارز را بردارد .
هر چنــد خاندوزی، وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی اعلام کرده کــه تغییر صالح آبادی و 
انتصاب فرزین به معنای تغییر سیاست های 
ارزی این دولت اســت اما با گذشت بیش از 
دو ماه از استقرار فرزین هنوز نشانه هایی از 

مهار بازار ارز دیده نمی شود.
قیمــت دلار در اولیــن روز کاری فرزین در 
بانک مرکزی در بازار آزاد در محدوده ۴۱ تا 
۴۲ هزار تومان بود اما در شرایط فعلی بهای 
ارز در بازار آزاد در ســقف کانــال ۵۰ هزار 
تومان قرار دارد. در مرکــز مبادله کالا و ارز 
نیز بهای هر دلار به بیــش از ۴۴ هزار تومان 

رسیده است.
فرزیــن در اولین روز مصاحبــه مطبوعاتی 
خود اعلام کــرد کــه نــرخ واردات اقلام 
اساســی در ســامانه نیما ۲۸ هزار و پانصد 
تومان خواهد بود. این موضوع البته از سوی 
مخبر، معاون اول رییس جمهوری نیز مورد 
تایید قرار گرفت. در این زمان بســیاری از 
کارشناســان اعلام تثبیت نرخ ارز را مغایر با 
سیاســت اولیه دولت سیزدهم در خصوص 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی دانســتند و اعلام 
کردند این سیاست در حقیقت تثبیت نرخ 
ارز و توزیــع رانت در ابعــادی بزرگتر از ارز 

۴۲۰۰ تومانی است.

بانک مرکزی در مواجهه با بحران ارز 
چه کرد؟

هنوز صالح آبادی، دانش اموخته دانشــگاه 
امام صادق و رییس اسبق سازمان بورس در 
ساحتمان میردادماد مستقر بود که صدای 
پای بحران در فردوسی و ســبزه میدان به 

گوش رسید .
وی ابتدا چون پیشــینیان خــود از در انکار 

درآمد و خریداران ارز و سرمایه گذاران را به 
آرامش دعوت کرده و قول بازگشت ثبات به 

بازار ارز را داد.
صالح آبادی در حالی که تاکید داشت میزان 
فروش نفت ایران در وضعیت مناســبی قرار 
دارد، از وجود ذخایر کافی ارزی در کشــور 
خبر داده و تاکید داشــت جنــگ اوکراین 
افزایش تورم در اکثر کشورهای دنیا را در پی 
داشــت به طوری که پس از بحران اوکراین، 
شــاهد کاهش ارزش پــول ملی بیشــتر 
کشــورها در برابر دلار و تضعیف یورو، پوند، 
لیر و بســیاری از ارزها در برابر دلار بودیم به 
طوری که به ترتیب؛ لیــر، پوند و یورو، ۱۰۸ 
درصد، ۳۲ درصــد و ۲۲ درصد در برابر دلار 

تضعیف شده اند.
وی در پاســخ به انتقادات نســبت به دلار 
چهل هزار تومانی گفت: دوســتان در دولت 
باید کمک کنند تــا در بازار تعــادل ایجاد 
کنیم، در بازار تمرکز باید بــا بانک مرکزی 
باشــد و تأکید رئیس جمهور هم این است 
که عرضه ها در بازار و تقاضا در حوزه وزارت 
صمت، نفت و ســایر دستگاه ها با هماهنگی 
بانک مرکزی باید باشــد. بانک مرکزی باید 
در بازار ارز قدرت بالایی داشته باشد و همه 
دســتگاه ها نیز مکلف به همــکاری با بانک 
مرکزی هســتند.با این حال او در هشتمین 
روز دی جای خود را بــه فرزین داد تا دولت 
ســیزدهم از قبل این جابجایی مجالی برای 
غلبه بر بحران بیابد . پیش بینی ای که البته 

درست از آب درنیامد.
از پس انتصاب فرزین بــه عنوان رییس کل 

بانک مرکزی، دولت چند سیاســت عمده 
را برای مهار بــازار ارز به کار بــرد . اولین و 
مهمترین سیاســت، اعلام تثبیت نرخ ارز 
در سامانه نیما بود. این اقدام به رغم هشدار 
کارشناسان اجرایی شــد و در عمل زمینه 
را برای افزایش تقاضــای واردات مهیا کرد 
. تخصیــص ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی در 
شــرایطی که بهای دلار در بازار آزاد بسیار 
بالاتر از این رقم اســت، تقاضای ارزی برای 
واردات را افزایش داده و ســبب می شــود 
چرخه افزایش نرخ پرقدرت تر از قبل حرکت 
کند.باید توجه داشــت در ابتدای نیمسال 
دوم به صورت رســمی برخی از تقاضاهای 
جدید ارز مانند واردات خودرو اعلام شــد. 
دراین گزارش تاکید شــده اســت افزایش 
واردات به صورت کلی و به ویژه اعلام رسمی 
مجــوز واردات خودرو همگی بــه افزایش 
تقاضای حوالــه ارزی منجر و زمینه ســاز 
حاکم شدن انتظارات افزایشــی بر بازار ارز 

را بوجود آورده است.
از سوی دیگر سیاست دولت در قبال فروش 
ارز در بازار چندان روشــن نبود. آن گونه که 
در گزارش بازوی کارشناسی مجلس اشاره 
شــده جدا از مداخله دســتوری در قیمت 
معاملات در بســتر مرکز مبــادلات ارزی و 
تردیدی محســوس در سیاست فروش ارز 
نیز به چشــم می خورد. در این مسیر ابتدا 
ســهمیه فروش ارز در ســرفصل »سایر« 
افزایش یافت و ســپس حذف شد. برقراری 
مجددا فروش ارز در این سرفصل به افزایش 
تقاضای ارز و کاهــش عرضــه آن در بازار 

منجر شد و نه تنها در بازار آرامش و ثبات به 
وجود نیامد بلکه اتفاقاً سفته بازی و تقاضای 
احتیاطی یا به تعبیر دقیقتر خروج سرمایه 
دامن زد. این مــوارد در حالی اتفاق افتاد که 
کارشناسان نسبت به رشــد بالای واردات 
قبل از اعمال سیاست تثبیت توسط دولت 
به عنوان عامل مؤثر بر افزایش واردات، ابراز 

نگرانی کرده بودند.
به عبارت دیگر در چهارم بهمن ماه با تغییر 
نحوه فروش ارز »ســایر« در بازار متشکل و 
استفاده از روش حراج و با نرخی چسبیده به 
بازار و حداقل شــدن فاصله نرخ غیررسمی 
و نرخ ارز ســایر، نرخ ارز در یک روز تا بیش 
از ۲ هزار تومان کاهش یافت. ثبات نســبی 
در بازار غیررســمی در هفتــه آخر بهمن 
ماه ،منتهی بــه ۲۸ بهمن به پایان رســید . 
این تاریــخ همزمان با تصمیــم اعمال نرخ 
دســتوری بر نرخ فروش ارز صادرکنندگان 
غیرپتروشیمی بود. پس از این تصمیم نرخ 
ارز امارات به شــدت افزایش پیدا کرد و به 
دنبال آن نرخ تهران نیز افزایشــی شد. نرخ 
بالای امارات و فاصله آن از نرخ تهران بیانگر 
رهبری این نرخ در بازار غیررسمی است که 
به نوعی نشان دهنده فشــار در بازار حواله 

است.
در بخشــی از ایــن گــزارش آمده اســت: 
سیاســتهای ارزی دولت در واکنش به این 
تلاطمات که می توان عصاره آن را »تثبیت 
نــرخ ارز رســمی« معرفی کــرد، موجب 
تضعیف بازار رسمی، عمق بخشیدن به بازار 
غیررسمی، کاهش ســرعت بازگشت ارز و 

افزایش مضاعف تقاضای واردات شد و خود 
به عاملی برای افزایش مداوم نرخ و رساندن 
آن به ســطوح غیرقابل باور ۶۰ هزار تومانی 

تبدیل شد.

خروج سرمایه افزایش یافت
در عین حــال در این گزارش تاکید شــده 
سیاســت های به کار گرفته شــده خروج 
سرمایه را دســتخوش افزایش کرده است . 
در این گزارش تاکید شــده اســت: به طور 
معمول و به اشتباه، خروج ســرمایه به فرار 
سرمایه به شکل انتقال دارایی ها و سرمایه به 
خارج از کشور نسبت داده می شود. درحالی 
که خروج ســرمایه اعم از فرار سرمایه بوده 
و افزایــش نگهداری دارایی هــای خارجی 
را نیز شــامل می شــود. برای مثال، زمانی 
کــه نگهــداری اســکناس ارز و طــلا در 
داخل مرزهای کشــور افزایــش می یابد، 
خروج ســرمایه رخ داده اســت. زمانی که 
صادرکننده بازگشــت ارز خــود به چرخه 
اقتصادی را به تعویق می انــدازد، به معنای 
افزایش مقطعی خروج ســرمایه اســت. در 
واقع خروج ســرمایه، به معنــای خروج از 
مرزهای جغرافیایی کشــور نیست، بلکه به 

معنای خروج از چرخه اقتصاد است.
هرچــه دارایی ها و ســرمایه های داخلی از 
بازده کمتر و ریسک بیشــتری در نسبت با 
ســرمایه ها و دارایی های خارجی برخوردار 
باشد، تقاضای خروج ســرمایه افزایش پیدا 
می کند. نظر بــه ماهیت دارایــی گونه ارز، 
افزایش ریسک ها و نااطمینانی ها به سرعت 

در نرخ ارز منعکس می شود.
در این گزارش پنج عامل مورد اشــاره قرار 
گفته و تاکید شده است: ناآرامی های ابتدای 
نیمســال دوم ســال جاری، کمرنگ شدن 
احتمال حصول توافق هســته ای، سفرها و 
اقدام های مقامات آمریکایی به کشــورهای 
منطقه برای اعمال فشار بیشــتر به ایران، 
تحریم های جدید وضع شــده علیه برخی 
نهادها و اشــخاص ایرانی و سایر علامت ها و 
خبرهایی که فعــالان اقتصادی درخصوص 
عدم بهبــود روابــط بین المللــی دریافت 
کرده اند از طریق افزایش خروج ســرمایه ، 
اعم از فرار و ...از عواملی است که به افزایش 
نوســانات نرخ ارز منجر شــده است. ایجاد 
چشــم انداز مثبت در بازدهی دارایی های 
داخلی نســبت بــه دارایی هــای خارجی، 
مستلزم ارتقای کیفیت حکمرانی اقتصادی 
یا ایجاد افق مثبت در روابــط بین المللی از 
طریق تعریف و ایفای نقش جدید در عرصه 

جهانی است.

رییس سازمان بورس پاسخ داد؛ تعیین تکلیف سهام عدالت وراث و جاماندگان به کجا رسید؟

سقف قیمت بلیت های هواپیما چقدر است؟

مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت اعلام کرد

وهای وارداتی ثبت نام حدود ۱۲۰ هزار نفر برای خودر
خریدار  مدیــر طــرح واردات خودروی 
وزارت صمت، ضمن اشــاره به اینکه حدود 
۱۲۰ هزار نفــر برای خودروهــای وارداتی 
ثبت نــام کرده انــد از آغاز بررســی تطابق 
شــرایط ثبت نام کننندگان با شرایط طرح 
خبر داد و اعلام کرد تلاش ما بر این اســت 
که قرعه کشی روز سه شــنبه ۱۶ اسفند در 
حضور نهادهای نظارتی و به صورت فیزیکی 

انجام شود.
به دنبال اتمام مهلــت ثبت نام خودروهای 
وارداتی مهــدی ضیغمــی، اعــلام کرد: 
طــی مــدت ثبت نــام حــدود ۱۲۰ هزار 
نفر بــرای خودروهــای خارجــی وارداتی 
ثبت نــام کرده اند؛ پس از پایــان ثبت نام از 
شــب گذشــته، بررســی ها برای استعلام 

شــرایط ثبت نام کنندگان آغاز شده و بعد 
ثبت نام کننــدگان  لازم،  اســتعلامات  از 
قطعــی مشــخص می شــوند.مدیر طرح 
واردات خــودروی وزارت صمــت تاکیــد 
کرد: اســتعلام ها برای بررســی شــرایط 
عمومــی )مشــابه طرح هــای فــروش 
خوردوهــای وارداتــی( و اختصاصــی که 
بحث حســاب های وکالتی و مسدود بودن 
مبلغ ۵۰۰ میلیــون تومان اســت. پس از 
اســتعلام، ثبت نام کنندگان قطعی اعلام و 
از میان آن ها، قرعه کشــی برای نوبت دهی 
انجام خواهد شــد.وی افزود: قرعه کشــی 
در روز سه شــنبه یا چهارشنبه هفته جاری 
در حضــور نهادهــای نظارتــی در محلی 
مشــخص )وزارت صمت یــا مکانی دیگر( 

که اعلام خواهد شــد به صــورت فیزیکی 
)گــوی و گردونه( انجام می شــود؛ ســعی 
ما بر این اســت که عصر روز سه شنبه )۱۶ 
اســفند( قرعه کشی برگزار شــود. نوبت ها 
بلافاصله پس از قرعه کشــی اعلام خواهد 
شد.ضیغمی در پاسخ به این سوال که بحث 
مسدود بودن وجه ۵۰۰ میلیون در حساب 
وکالتی متقاضیان، پیش از ثبت نام استعلام 
شده یا در بررسی های جاری انجام می شود؟ 
پاسخ داد: هم پیش از ثبت نام توسط بانک ها 
استعلام صورت گرفته و هم در بررسی های 
کنونی به  جهت اینکه همچنان وجه موجود 
باشــد، صورت می گیرد. همانطور که قبلا 
نیز تاکید شده است، بایستی این وجه های 
واریز تا زمان تحویل خودرو در حساب افراد 

موجود باشــد و در صورت برداشــت در هر 
مرحله از ثبت نام، نوبت افراد منقضی خواهد 
شــد.یادآوری می شــود که فرآیند فروش 
خودروهای وارداتی، در سه مرحله ثبت نام 
متقاضیان و انجام فرآیند نوبت دهی،   انتشار 
آگهی عرضه خودروهــای وارداتی و اقدام 
به خرید توســط متقاضیان حائز شــرایط 
طبق نوبت و در نهایــت تحویل خودروهای 

وارداتی به خریداران انجام خواهد شد.
پیش شــرط ثبت نام نیز موجودی حساب 
بانکی با مبلغ متقاضی ۵۰۰ میلیون تومان 
به طور علی الحساب بوده اســت و از جمله 
سایر شرایط ثبت نام مشابه شرایط عمومی 
طرح های فروش هــای خودروهای داخلی 
طی ســال های اخیر نظیر نداشــتن سابقه 

خرید خــودروی صفــر از خودروســازان 
داخلی یا از طریق بــورس کالا طی ۴۸ ماه 
گذشــته، دارا بودن گواهینامــه رانندگی،  
عدم پلاک انتظامی فعــال )تا زمان تحویل 
خودروهای وارداتی، شــرط نداشتن پلاک 
انتظامــی فعال، بررســی می شــود(، عدم 
ثبت نام در طرح های فروش خودروسازان و 
عرضه آن ها در بورس کالا و... در نظر گرفته 

شده است.



 رئیس پلیس راهور فراجا:

مرگ هر نفر در تصادفات ۸.۳ میلیارد تومان به کشور خسارت می زند

برای جبران مافات

اجاره های نامتعارف خانه مسافرهای بدون مجوز 
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وزیر آموزش و پرورش مطرح کرد

 تهیه دستورالعمل ویژه معلمان در مواجهه
 با مسمومیت ها

وزیر آموزش و پرورش، از تهیه دستورالعملی برای مدارس در مواجهه 
با مسمومیت ها خبر داد

یوســف نوری، در حاشــیه دهمین همایش و نمایشــگاه ملی مدرسه 
ایرانی معماری ایرانی در جمع خبرنگاران، گفت: در چند روز گذشــته 
بحث های متعــدد و مختلفــی در موضوع مســمومیت دانش آموزان 
مطرح شد اما واقعیت این است که رســانه های بیگانه این موضوع را از 

نظر اجتماعی و روانی تشدید می کنند.
وزیر آموزش و پرورش افزود: دیروز با حضور ســران این موضوع مطرح 
شــد. برای قطعیت دلیل این موضوع دوستان ما به طور جدی در تلاش 
هستند و ما هم درخواســت کردیم که نتیجه تحقیقات هرچه سریع تر 
مشخص شــود تا بتوانیم فعالیت های آموزشــی خود را به طور معمول 
ادامه دهیم خواهشــی که از رســانه ها داریم خصوصاً با توجه به اینکه 
والدین به طور طبیعی نگران هستند؛ این است که این جو غیر عادی را 

که ایجاد شده است به کمک یکدیگر برطرف کنیم.
نوری با بیان اینکه هنوز بحث آموزش مجازی مطرح نیست و به چنین 
نتیجه ای هنوز نرســیدیم، گفت: البته حتماً همکاران ما مراعات دانش 
آموزانی که نگران هستند و شــاید غیبت هایی داشته اند، خواهند کرد. 
ما در این زمینه نمونه تدریس ها را هم در فضای مجازی و شــبکه شاد 

داریم.
وزیر آموزش و پرورش بــا بیان اینکه یک دســتورالعمل ویژه معلمان 
برای این روزها در نظر گرفته شــده اســت، گفت: این دســتورالعمل 
کلی اســت. اول یکی اینکه معلمان اگر با چنین پدیده ای مواجه شدند 
بلافاصله محیط مزبور خالی شود. دوم اینکه اگر دانش آموزی دچار یک 
عارضه شــد با پروتکل خاص به مراکز درمانی اعزام شوند. البته معمولاً 
اعزام به مراکــز درمانی طولانی مدت نیســت و افراد عمدتاً ســرپایی 
مرخص می شــوند و تنها دانش آموزانی که بیماری زمینه ای داشتند 
بستری شدند. خیلی نباید جو را شلوغ کنند تا دانش آموزان تحت تأثیر 

قرار بگیرند.

نوری خطاب به دانش آموزان گفت: حتماً دانش آموزان مراقب باشــند 
در حین رفتن به مدرسه کسی وسیله مشکوکی در کیف آنها قرار ندهد. 
به مدیران و معلمان هم گفته شده که حتماً کلاس ها پیش از آغاز به کار 
بازدید شود تا شیء مشــکوکی در کیف و در کلاس وجود نداشته باشد. 
در این زمینه متخصصین در حال بازرســی و بررســی بیشتر هستند و 

نتایج بررسی ها به زودی به اطلاع ما و عموم مردم خواهد رسید.

معاون شهردار تهران خبر داد
وز توزیع نهال رایگان به تهرانی ها از  امر

معاون خدمات شــهری شــهرداری تهران از توزیع نهــال رایگان به 
شــهروندان تهرانی از  امروز و از طریق اعلام درخواست به سامانه ۱۳۷ 

خبر داد.
حســین نظری در حاشیه یکصد و سی و ســومین جلسه علنی شورای 
اسلامی شــهر تهران در جمع خبرنگاران درباره طرح استقبال از بهار 
و فعالیت های معاونت خدمات شهری شــهرداری تهران برای روزهای 
پایانی سال گفت: طرح استقبال از بهار امســال در سه بخش عمده در 
سطح شهر تهران اجرایی خواهد شد. در بخش اول درختکاری و اهدای 
نهال رایگان به شهروندان از ۱۵ تا ۲۵ اسفند ماه و از طریق سامانه ۱۳۷ 

انجام خواهد شد.
وی افزود: نهال های رایگان وارد تهران شــده و از امروزتوزیع آنها آغاز 
خواهد شــد. شــهروندان می توانند درخواســت های خود را از طریق 

سامانه ۱۳۷ مطرح کنند تا تحویل نهال آنها انجام شود.

نظری ادامه داد: شــهروندانی که در این حوزه فعالیت بیشــتری دارند 
از طریق ســامانه ۱۳۷ مورد تقدیر و تشــویق قرار می گیرند. با توجه به 
قرارگیری در چهل و چهارمین سالگرد انقلاب اسلامی مقرر شده به ۴۴ 
نفر از فعالان این عرصه به عنوان منتخب از طریق ســامانه ۱۳۷ تقدیر 

انجام شود.

تشکیل قرارگاهی برای هماهنگی دستگاه ها برای نظافت
 و آراستگی در ایام پایانی سال

معاون خدمات شهری در بخش دیگری از صحبت های خود در تشریح 
بخش دوم طرح اســتقبال از بهار در شــهر تهران گفــت: گل آرایی، 
نورافشانی و آذین بندی شــهر به عنوان موضوعاتی که هر ساله مد نظر 
قرار گرفته امسال نیز اجرایی خواهد شد؛ اما برای سال جاری نوآوری ها 
و خلاقیت ها در حوزه فضای سبز و کاشــت گل را مد نظر قرار می دهیم 
و برای نظافت و آراستگی در ایام پایانی سال نیز همانند ایام بارش برف 
با تشــکیل قرارگاهی در جهت هماهنگی دستگاه ها و هم افزایی بیشتر 

اقدام خواهیم کرد و تشکیل این قرارگاه از  امروز آغاز خواهد شد.
وی تاکید کرد: در بخش سوم نیز موضوع ساماندهی مشاغل و اقدامات 
اجتماعــی و خدماتی مد نظــر قرار گرفتــه، در ســاماندهی موضوع 
دستفروشان مکان هایی مشــخص و غرف موقت پیش بینی کرده ایم 
که افرادی که به صورت دائمی یا تنها در ایام پایانی سال کار می کنند از 

طریق این غرف در این ایام ساماندهی شوند.
نظری تاکید کرد: از همه شــهروندان و افرادی که مشغول دستفروشی 
در این ایام خواهند بود تقاضا می کنیم همراهی لازم را داشته باشند. در 
فاز نخست برای ساماندهی، ۱۴ نقطه در شهر تهران در نظر گرفته شده 
ولی مناطق شهرداری به صورت پراکنده در سطح مناطق خود این غرف 
را طراحی و پیاده ســازی خواهند کرد. بی تردید اگر در ایام پایانی سال 
این ساماندهی انجام نشود مشکلات ترافیکی بیش از پیش گریبان شهر 
تهران را خواهد گرفت.معاون خدمات شهری شــهرداری تهران ادامه 
داد: در طرح اســتقبال از بهار کلیه نیروهای خدمات شــهری و فضای 
سبز در حدود ۱۶ هزار نفر در بحث اســتقبال از بهار فعال هستند. البته 
امســال با توجه به آغاز ماه مبارک رمضان از ســوم و چهارم فروردین 
آمادگی استقبال افطار تا سحر در قالب این طرح تقویت خواهد شد که 

جزئیات آن را اعلام خواهیم کرد.

دیوار

 رییس دانشــگاه علوم پزشکی کاشان گفت: حدود سه 
دهه  است که نرخ رشد جمعیت کشــور روند نزولی به 
خود گرفته و زنــگ خطر پیری جمعیــت در ایران به 
صدا درآمده است.دکتر کورش ســاکی  در کنگره بین 
المللی مراقبت های تسکینی و حمایتی در سالمندان 
در کاشان افزود: امروز با افول جمعیتی در قشر جوان و 
مولد کشور مواجهیم و باید برای رفع این مشکل برنامه 

ریزی و تدبیر شود.
وی اظهار کرد: ســلطه فرهنگی غرب، انســان ها را به 
سمت رفاه طلبی مطلق ســوق می دهد و امروز غرب 
به بانوان القــا می کند که نباید آســایش خود را فدای 
فرزندپروری کنند و شاهدیم که بسیاری از کشورهای 
غربی گرفتار جمعیت ســالمند خود هســتند و برای 

توســعه و ادامه حیات خود به دنبال استفاده 
از جمعیت جوان دیگر کشورها می باشند.

رییس دانشگاه علوم پزشــکی کاشان بیان 
کرد: افزایش جمعیت بالای ۶۰ ســال به این 
معنی است که باید برای رفع پیری جمعیت 
کشــور چاره اندیشــی شــود، ســالمندی 
جمعیت، نگرانــی جهانی اســت و ما هم در 

کشور با این مشکل مواجهیم و باید تدابیری برای رفع 
آن اندیشیده شود.

ساکی گفت: حق ســلامت از حقوق اساسی بشر است 
و مراقبت های حمایتی و تســکینی بخشی از سلامت 
محسوب می شــود، باید در راســتای افزایش سلامت 
قشر سالمند حرکت کنیم.کنگره بین المللی مراقبت 

های تســکینی و حمایتی در سالمندان ۱۴ 
لغایت ۱۷ اســفند ماه به مدت ســه روز در 
دانشــگاه علوم پزشکی کاشــان برگزار می 
شود.مراقبت جسمی، بازتوانی، توان بخشی 
و ارتقای کیفیــت زندگــی، مراقبت روانی 
اجتماعــی، طب ســنتی، مســائل قانونی 
و فرهنگــی، مرکز ارائــه دهنــده مراقبت 
تسکینی و تروما در سالمندان از محورهای این کنگره 
بوده و در مدت ســه روز برگزاری کنگــره بین المللی 
مراقبت های تســکینی و حمایتی در سالمندان، ۲۵ 
سخنرانی کلیدی، ارائه ۵۰ مقاله و ۲ کارگاه تخصصی 

برنامه ریزی شده است.
۱۰ درصد از جمعیت کشــور را افراد سالمند تشکیل 

می دهند و منطقه کاشــان نیز بــا ۱۲ درصد جمعیت 
ســالمند از شهرســتان های بــا نرخ بالای ســالمند 
محســوب می شــود، ۴۵ درصد از جمعیــت منطقه 
کاشــان را افراد میانســال تشــکیل می دهند که در 
آینده نیــز این افراد بــه جمعیت ســالمندی منطقه 
افزوده می شــوند.جمعیت نزدیک به ۵۰۰ هزار نفری 
شهرســتان های کاشــان و آران و بیدگل، زیرپوشش 
خدمات بهداشــتی و درمانی دانشــگاه علوم پزشکی 

کاشان قرار دارد.
شهرستان کاشــان با جمعیت افزون بر ۳۶۴ هزار نفر 
در فاصله ۲۰۰ کیلومتری و شهرســتان آران و بیدگل 
با بیــش از ۱۰۳ هزار نفــر جمعیــت در فاصله ۲۱۵ 

کیلومتری شمال اصفهان قرار دارند.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توســعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان از راه اندازی سامانه ملی بررسی 
صلاحیت مراکز همسان گزینی و صدور ۳۰ مجوز برای 
مراکز فعال در امر انتخاب همســر در ۱۲ استان کشور 
خبر داد و گفت که به زودی قرار اســت این ســامانه به 
درگاه ملی مجوزها وصل شــود.حجت الاسلام مهدی 
متقی فر  با اشــاره به تبصره ذیل ماده ۳۷ قانون حمایت 

از خانوده و جوانی جمعیت ـ صــدور مجوز مراکز فعال 
در امر انتخاب همسر از ســوی وزارت ورزش و جوانان و 
با تایید سازمان تبلیغات اســلامی ـ اظهار کرد: ماده ۳۷ 
قانون جوانی جمعیت ما را مکلف کرده با تایید سازمان 
تبلیغات اســلامی مجوز مراکز فعال در انتخاب همسر 
را صادر کنیــم. در حال حاضر حدود ۲.۵ ماه اســت که 
مرجع صدور این مجوزها راه اندازی شــده و تا به امروز 

نزدیک  ۳۰ مجوز در ۱۲ استان کشــور برای افرادی که 
درخواســت مجوز داشتند، صادر شــده است.مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی و توســعه اجتماعــی جوانان وزارت 
ورزش و جوانان درباره فرآیند صــدور این مجوزها نیز 
توضیح داد: کســانی که در این حــوزه در حال فعالیت 
هستند باید به ســامانه ملی بررســی صلاحیت مراکز 
همسان گزینی ســازمان تبلیغات اســلامی به آدرس 

smhido.ir مراجعــه کنند و آنجا درخواســت خود را 
ثبت کنند. بعد آن از سوی سازمان تبلیغات اسلامی یک 
تحقیق و استعلام مدارک انجام می شود و نهایتا متقاضی 
دعوت به مصاحبه می شود. بعد از اینکه در مصاحبه این 
سازمان موفق شــدند یک کد تایید دریافت می کنند که 
اگر آن کد تایید را در سامانه وزارت ورزش و جوانان وارد 

کنند، مجازی و آنلاین مجوز آنها صادر می شود.

سالمندی

جوانان

فاطمه کریمی  خانه مســافرهای بدون 
مجوز در ایام عید، برای اقامت دو نفر در یک 
اتاق دو تخته شبی ۱.۵ میلیون و برای اقامت 
مســافران نوروزی در ویلاهای اســتخردار 

شبی ۳۰ میلیون تومان اجاره می گیرند.
خانه مســافرهای بدون مجوز در ایران کم 
نیســتند. مالکان این خانه هــا در ایام عید 
که مســافرت های بیشــتری به شهرهای 
گردشگری انجام می شــود، روی دیگری از 

خودشان نشان می دهند.
اگر تا روزهای قبل از عید نوروز قیمتی ارزان 
برای در اختیار گذاشــتن یــک اتاق یا یک 
آپارتمان و ویلا تعیین می کردند حالا برای 
جبران مافــات و جبران مشــکلاتی که در 
ایام غیر پیک داشــتند؛ قیمت های نجومی 

تعیین می کنند.
تعیین قیمت اجاره روزانه خانه ها توســط 
این مالکان هیچ حســاب و کتاب مشخصی 
ندارد. گاهی مدیران این خانه ها از یکدیگر 
پــرس و جــو می کننــد و با یک حســاب 
سرانگشــتی قیمتی برای اجاره منزل خود 

اعلام می کنند.
گاهی این نرخ ها را روی ســایت های اجاره 
خانه مورد بررســی قــرار می دهنــد. آنها 
می بینند که برای یک خانه شــبیه به خانه 
آنها چقدر نرخ گذاشــته شده است و همان 
را اعلام می کنند مســافر اگر توانســت این 
قیمت را بپردازد که مشــکلی نیســت اگر 
هم نتوانست مشــتری بعدی این هزینه را 

می دهد.
ولی خیلی از اوقات این نرخ ها با خدماتی که 
در این خانه ها نیســت؛ و تمیزی و مناسب 
بودن محل اقامت تناســبی نــدارد. خیلی 
اوقات این نرخ ها گران تر از حد معمول است 

اما چون در ایام پیک ســفر، مســافر جایی 
برای اقامت پیدا نمی کند ناگزیر به پرداخت 
می شــود.این خانه ها در بیشــتر ایام سال 
تعطیل هستند و گاهی آخر هفته ها میزبان 
گردشگران و مسافران می شوند. مالکان این 
خانه ها برای پذیرش مسافران هیچ مجوزی 
ندارند به همین دلیل ضابطه ای برای تعیین 
نرخــی که مشــخص می کنند نیــز وجود 
ندارد. امنیت این خانه ها را کســی تضمین 

نمی کند.
خیلــی از ایــن خانه هــا به خصــوص در 
بافت های تاریخی شــهرها که اقامتگاه های 
رسمی و دارای مجوزشــان پر می شود، در 
اختیار مســتأجران قرار دارد و مستأجران 

نیز آنها را در ایــام عید خالــی می کنند یا 
اتاق مبله خود را به مسافر اجاره می دهند و 
هزینه اجاره یک تا دو ماه خود را در یکی دو 

روز جبران می کنند.
اجاره میلیونی خانه مسافرهای بدون مجوز 
درحالی اســت که تا پیش از ایــام نوروز از 
شــبی ۲۵۰ هزار تومان به بالا قیمت داشت 
اما حالا با آغاز فصل ســفر در نوروز ۱۴۰۲ 
این میزان برای همان خانــه ای که روزی با 
۲۰۰ هزار تومان هم راضی می شد تا اتاقش 
را در اختیار مســافر بگذارد؛ حالا با کمتر از 
شبی یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان راضی 

نمی شود.
یکی از مســتأجران خانه هــای قدیمی در 

بافت تاریخی شــیراز به خبرنگار مهر گفت: 
من مســتأجر هســتم و مالک خانــه برای 
فرد دیگری اســت. اگر در ایام عید مراجعه 
کنید با شبی یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
خانه خودم را در اختیار مسافر قرار می دهم 
و خانــواده را به خانه اقوام می بــرم. اما باید 
بدانید که شــاید مســتأجر بعدی نخواهد 
خانه خود را اجاره دهد به همین دلیل فعلًا 

قول امسال را می دهم.
مالک یک خانه دیگر در استان بوشهر گفت: 
خانه من به صورت دربست در اختیار مسافر 
است ولی نباید بیشتر از دو نفر اقامت کنند 
هزینه هر شــب اقامت هم در روزهای عید 
از سه میلیون تومان شــروع می شود. به هر 

حال باید بتوانم، چند سالی که کرونا اجازه 
نداد درآمدی داشته باشم را جبران کنم!

مالک یــک خانه بــزرگ دیگــر در دماوند 
گفت: این خانه چهار اتــاق دارد و برخی از 
این اتاق ها ســرویس جداگانــه دارند برای 
اقامت در این اتاق ها شبی دو میلیون تومان 
تعیین کرده ام. یک بــوم گردی که تنها یک 
تخت در اختیار مسافر می گذارد شبی یک 
میلیون تومان هزینه می گیرد. ولی ما اینجا 
به مســافر اجازه می دهیم تا از آشــپزخانه 

مشترک نیز استفاده کند.
در شهرهای نوشهر، رامسر و متل قو ویلای 
اســتخردار شــبی ۲۵ تا ۲۷ میلیون تومان 
اجاره می شــود. در واقع مالک هر اندازه که 
توانســته این قیمت را بالا بــرده تا اگر یک 
مســافر هم به این خانه رفــت، هزینه چند 

ماهش را به دست آورده باشد.
این وضعیــت از زمانی بغرنج شــد که چند 
ماهی است خانه مســافرها نه مجری دارند 
که روی آنها نظارت کنند و نه ســاز و کاری 
برای آنها مشخص شده است. حالا قرار است 
اداره های کل میراث فرهنگی در اســتان ها 
تصمیم بگیرند که در استان خود آیا نیاز به 
مجری خانه مســافرهای دارای مجوز دارند 
یا نه.رونــد دریافت مجوز بــرای افرادی که 
خانه های خود را اجاره می دهند نیز طولانی 
و زمان بر است. از طرفی سامانه های تعریف 
شــده برای دریافت مجوز توسط مالکان به 
راحتی قابل بررســی نیست به همین دلیل 
مالکان خانه های مسافری که مجوز فعالیت 
دارند، به جای شرکت های مجری، به کافی 
نت ها مراجعه می کنند تا بتوانند مدارکشان 
را برای دریافت مجوز، پروانه کســب و ادامه 

فعالیت کسب کنند.

خریدار  رئیس پلیــس راهور فراجا گفت: 
بــه ازای هر نفــری که تصادفات شــهری 
و جــاده ای جانشــان را می گیرد، کشــور 
متحمــل ۸.۳ میلیــارد تومان خســارت 

می شود. 
ســردار ســید کمال هادیان فر در جلســه 
شــورای ترافیک اســتان اصفهــان اظهار 
داشــت: ســالانه ۱۷ هزار نفر در کشور در 
تصادفات کشــته و ۳۶۹ هــزار نفر مجروح 
می شــوند که البته این آمار نســبت به ۱۱ 
سال گذشته روند کاهشــی داشته و از عدد 
۲۸ هزار نفر کشته به ۱۷ هزار نفر رسیده که 

این آمار نیز شرایط بسیار بدی است.
وی ادامــه داد: ۱۷ هزار کشــته در ســال 
معادل جان باختن ۲ نفر در هر ساعت بر اثر 
تصادفات بوده و به ازای هر یک نفر کشــته 
۳۰ نفر مجروح شــده که ۱۰ تــا ۲۰ درصد 

آنان دچار معلولیت می شوند. 
رئیس پلیس راهــور فراجا با بیــان اینکه 
ســالانه ۲۵۰۰ نفر عامل مــرگ ۱۴ هزار و 
۵۰۰ نفر دیگر می شوند، خاطرنشان کرد: به 
ازای هر نفر که تصادفات شــهری و جاده ای 
جانشــان می گیرد ۸.۳ میلیــارد تومان به 

کشور خسارت وارد می شود. 
ســردار هادیان فــر ادامه داد: هــر دولتی 
شــاخصی برای تولید ناخالص ملی تعیین 
می کند اما باید گفت تصادفات هفت درصد 

خسارت مسلم در تولید ناخالص ملی دارد.

وی با بیان اینکــه ۹ تا ۱۱ درصــد بودجه 
کشــور صرف خسارات ناشــی از تصادفات 
می شود، افزود: این مســئله ناراحت کننده 
اســت در حالی که تفکری وجود ندارد که 
اگر در دولت هــا بودجه ای برای توســعه و 
ایمن ســازی حمل و نقل اختصــاص یابد، 
اتلاف سرمایه نیســت بلکه سرمایه گذاری 

و جلوگیری از خسارت است.
رئیس پلیس راهــور فراجا با بیــان اینکه 
بیمه هــا ســالانه ۳۵ هزار میلیــارد تومان 
خسارت می پردازند، خاطرنشان کرد: تنها 
۲ هزار میلیارد تومان هزینــه به تصادفات 
ساختگی می پردازند و زمانیکه در جلسات 
به ایشــان گفته می شــود از ایــن ۳۵ هزار 
میلیــارد مبلغی را برای کاهــش تصادفات 
تخصیص دهید بیمه ها می گویند آن قانون 

دارد اما این که شما می گوئید قانون ندارد.
ســردار هادیان فر گفت: کنترل این شرایط 
در توان شــورای عالی ایمنی ترافیک است 
که پس از هشت سال در این دولت احیا شده 
و امید است تصمیمات در مسیر درست قرار 
گیرد. وی با بیان اینکه برغم محدودیت ها، 
گام های بســیار اثربخش و خوبی امســال 
صورت گرفت، گفت: موضوع ماده ۲۳ حل و 
فصل شده و امسال پنج هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان به حســاب خزانه واریز کردیم؛ یکی 
از مشــکلات عدیده در بازگشت این پول ها 
به استان ها و شــهرداری ها در بحث شهرها 

برطرف شد که بدون در نظر گرفتن ماده ۲۳ 
برنامه و بودجه ۳۰ درصد سهم شهرداری ها 

مستقیم به وزارت کشور واریز می شود. 
ســردار هادیان نفر با بیــان اینکه یک هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان این پول در حســاب 
وزارت کشور اســت، اضافه کرد: این از جزو 
موضوعاتی اســت که انجام شــده است و 
درباره بنــد )و( ماده ۲۳ نگرانــی درباره آن 

وجود ندارد.
رئیس پلیس راهوار فراجا تصریح کرد: طی 
نشستی که در ســال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ 
داشتیم بررسی جامعی درمورد کشورهایی 
که در این حوزه موفق عمل کردند، صورت 
گرفت کــه آنان چگونه توانســتند شــمار 
جانباختگان ناشــی از تصادفات را کاهش 
دهند.وی ادامــه داد: ۱۳۸ کشــور دنیا را 
بررســی کردیــم و دســتاوردهای خوبی 

کشــف کردیم و روند دولت های گذشــته 
بعد از انقلاب بویژه ۲۰ سال اخیر را بررسی 
کردیم دولت هایی کــه در این بخش خوب 
عمل کردند یا بی تفاوت بودند اقداماتشان 

بررسی شد. 
ســردار هادیان فر افزود: یــک نکته خیلی 
مهم در این ۲ مطالعــه موضوع مدیریت بود 
زیرا مدیریت نقش بسیار جدی و اثربخشی 
در توسعه حمل و نقل و اسیب های ناشی از 

این توسعه دارد.
وی ادامه داد: در کشــورهای توسعه یافته 
آنچه که ملموس بود تمرکز و توجه دولت ها 
به حوزه حمل و نقل و ایمنی و کیفیت بود و 
امروز خودروســازان بزرگ دنیا به ۲ ویژگی 

مهم یعنی کیفیت و ایمنی توجه دارند.
رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه توجه 
مدیریت به ایمنی و آســیب های ناشــی از 
فقدان آن مهم اســت، افــزود: ۹۴ درصد 
حمل و نقل کشــورمان زمینــی و ۶ درصد 
دریایــی، هوایی و ریلی اســت در حالی که 
این آمــار در اروپا متفاوت اســت زیرا آنان 
هزینه داشــتن خودروی شــخصی را برای 
مردم سخت می کنند که از وسایل عمومی 
استفاده کنند موضوعی که ما برعکس عمل 

می کنیم.
ســردار هادیان فر با بیان اینکه ســالانه ۲ 
میلیون وسیله نقلیه به خودروهای در حال 
تردد کشور اضافه می شــود، ابراز داشت: در 

حال حاضر آمار خودروهــای در تردد ما به 
۳۹ میلیون دســتگاه رسیده است و به جای 
اینکه خودروساز خود را تولید کرده اسقاط 
کند، دولت شرایطی فراهم کرده که واردات 
خودرو انجام شود و این اضافه شدن وسایل 

نقلیه زحمت برای پلیس راهور است.
وی ادامه داد: در حالی بــه تعداد خودروها 
اضافه شــده که در خیابان های ما تغییراتی 
ایجاد نمی شــود اما نظام بــه تولید و خرید 

خودرو اجازه داده است.
ســردار هادیان فر تصریح کرد: نگاه دولت 
باید به سمت ناوگان عمومی ایمن برود و از 

آن حمایت شود.
سردار هادیان فر تصریح کرد: نوروز امسال 
شرایط متفاوت است زیرا سال ۱۴۰۱ روند 
تصادفات افزایشــی بود سال جاری تا امروز 
شــمار جانباختگان به ۱۶ هــزار ۸۰۰ نفر 

رسیده و ۲۸۰ هزار مجروح داشتیم.
وی با بیان اینکــه ۳۴ درصد تصادفات و ۷۰ 
درصد کشــته ها در جاده ها اتفاق می افتد، 
اظهار داشت: ۲۳ اســفند امسال رزمایش 
آمادگی طرح های نوروزی را در اســتان ها 
داریم واز ۲۴ اسفندماه طرح نوروزی ما آغاز 
می شــود زیرا پیش بینی پیک سفر ما از ۲۴ 
اسفند اســت. وی اضافه کرد: نوروز ۱۴۰۲ 
پیش بینی این است که ۳۸ درصد نسبت به 
۱۴۰۱ افزایش سفر داشــته باشیم که علت 

آن کاهش کرونا و افزایش خودروها است.

زنگ خطر پیری جمعیت ایران به صدا درآمده است

صدور ۳۰ مجوز برای مراکز همسرگزینی



علیرضا حسینی مطرح کرد

هنوزبودجه ای برای عیدی سینماگران نیست

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه      15 اسفند 1۴01    شماره 1279

»آتقی« درگذشت
 محمدجواد نظری گلپایگانی، بازیگر و تهیه کننده، بامداد  یکشنبه ۱۴ 

اسفندماه در خواب بر اثر سکته قلبی در ۷۲ سالگی از دنیا رفت.
 جــواد نظــری گلپایگانــی )زاده ۲۶ اســفند ۱۳۲۹ در گلپایــگان( 
تهیه کننده و بازیگر اهل ایران بود. او با بازی در نقش آتقی در ســریال 

آینه عبرت تبدیل به یک بازیگر معروف ایرانی شد.
او در فیلم های ســینمایی آقای شــانس )۱۳۷۳(، مزدوران )۱۳۶۳(، 
نقطه ضعف )۱۳۶۲(، عصیانگران )۱۳۶۰(، شجاعان ایستاده می میرند 
)۱۳۵۹(، باغ بلور )۱۳۵۷(،  زرخرید )۱۳۵۷( و ســریال های تلویزیونی 
آتیه )۱۳۷۴( رضا صفایی، برگ ریزان )۱۳۷۰( محسن شاه محمدی و 

آینه عبرت )۱۳۷۰( محسن شاه محمدی بازی کرده کرده است.
او همچنیــن تهیه کنندگی فیلم هــای مزدوران )۱۳۶۳(، شــیلات 
)۱۳۶۲(، نقطــه ضعــف )۱۳۶۲(، عصیانگران )۱۳۶۰( و شــجاعان 

ایستاده می میرند )۱۳۵۹( را برعهده داشته است.

با همکاری هنرمندان ایرانی و خارجی
ودی  آلبوم خواننده برگزیده »عصر جدید« به ز

منتشر می شود
اولین آلبوم احسان یاسین یکی از فینالیســت های فصل سوم مسابقه 
اســتعدادیابی »عصر جدید« شبکه ســوم ســیما به زودی روانه بازار 

خواهد شد.
به نقل از روابط عمومی پروژه، احسان یاسین که یکی از فینالیست های 
فصل ســوم مســابقه اســتعدادیابی »عصر جدید« با اجرای احسان 

علیخانی بود اولین آلبومش را روانه بازار خواهد کرد.
این آلبوم با نام »ماه مــن« طی روزهای آینده در ایــران و پلتفرم های 
معتبر موسیقی جهان منتشر می شــود. آلبوم »ماه من« شامل هشت 
قطعه اســت که در مراحل تولید آن چهره های مطــرح و چند هنرمند 

جوان عرصه شعر و موسیقی حضور داشته اند.
احسان یاسین سال گذشته با شرکت در مسابقه »عصر جدید« و اجرای 
آثار معنوی و عرفانی که اغلب از ســاخته های خودش هم بود توانست 
نظر مثبت داوران و بینندگان آن رقابت را جلب کند. وی اکنون با همان 
سبک آثار و تجربه بیشــتر که حاصل همکاری با چهره های سرشناس 
موســیقی و ترانه از ایران و کشورهای دیگر اســت اولین آلبومش را با 

ترانه هایی به زبان های فارسی و انگلیسی و عربی ارائه خواهد کرد.
به گفته دست اندرکاران تولید آلبوم »ماه من«، این پروژه هم با نگاهی 
به جذب مخاطبان عرب زبان و همچنین انگلیســی زبانان تولید شده 

است.

این خواننده جوان طی ســال های گذشــته هــم تک آهنگ هایی به 
زبان های فارســی و عربی و انگلیسی تولید و منتشــر کرده است. البته 
برخی از این آثار هم با همصدایی خوانندگان خارجی نظیر رضا زکریا و 

محمد طارق در پلتفرم های جهانی موسیقی منتشر شده بود.
آلبوم »ماه من« با صدای احســان یاسین از ســوی کمپانی »نورانیک 
میوزیک« تولید شده و قرار است علاوه بر پخش فیزیکی و دیجیتالی در 
ایران، توزیع گســترده ای در پلتفرم های معتبر موسیقی جهان داشته 

باشد.

در حوزه موسیقی بختیاری
این آلبوم سرشار از ناگفته هاست

آلبوم موســیقی »مَندیش« به آهنگســازی و تنظیم شاهرخ سرلک و 
خوانندگی مهدی خسروانی در ژانر موســیقی ردیف دستگاهی ایران 

پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
»مندیش« عنوان یکی از تازه ترین آلبوم های منتشــر شــده در بازار 
موسیقی اســت که طی روزهای اخیر به آهنگســازی و تنظیم شاهرخ 
سرلک و خوانندگی مهدی خســروانی در دسترس شنوندگان و علاقه 
مندان موسیقی ایرانی قرار گرفته است. »مندیش« به معنای کوبه لبه 

تیز نام کوهی در شهرستان الیگودرز است.
»دونه انــار«، »دی بــلال«، »بویراحمــدی«، »شــیرعلی مردون«، 
»شیرینه ســوزه«، »مرجنگه«، »نوبهار« قطعاتی هســتند که د راین 

آلبوم پیش روی مخاطبان قرار گرفته اند.
احمد )شاهرخ( ســرلک نوازنده سنتور و تمبک، شــیما شاه حسینی 
نوازنده دف، دایره، دهل و همخوان، لیدا ارغوانی فرد نوازنده قیچک، 
داریوش قانع نوازنــده نی، مرتضی فتحی نوازنــده کمانچه و کمانچه 
آلتو، امیرحســین وفایی نوازنده تار و عود، علی صحفی نوازنده ســه 
تار، یاسر مدیرروســتا نوازنده بم تار، محمدرضا میرحسینی نوازنده 
تمبک، امین دارابی نوازنده دایره گروه اجرایی این آلبوم را تشــکیل 

می دهند.
احمدسرلک درباره این آلبوم نوشته است: »موسیقی نواحی سرزمین 
ما ایران سرشــار از ناگفته هاســت. در این آلبوم به معرفی آهنگ ها و 
ترانه های ماندگار و دلنشــین ایل بختیاری پرداخته شــده است. امید 

است مورد توجه دوستداران موسیقی نواحی قرار گیرد«
احمد ســرلک از جملــه نوازندگان حوزه موســیقی ایرانــی در حوزه 
سنتورنوازی و تمبک نوازی اســت که فعالیت هنری خود را از نوجوانی 
نزد هنرمندانی چون عزیزالله ســرلک، رضا شــفیعیان و بهمن رجبی 
چون آغاز کــرد. وی طی این ســال ها علاوه بر همکاری بــا گروه های 
مختلف موسیقایی، از سال ۱۳۸۴ اجراهای متعددی را با گروه »کوچه 

باغ« برگزار کرده است.
مهدی خســروانی نیز از جمله هنرمندانی است که علاوه بر خوانندگی 
در حوزه هــای نوازندگی، ســنتورنوازی و نوآوری در ســاخت و تولید 

سازهای مختلف به فعالیت مشغول است. 
وی موسیقی را نزد اســتادان و هنرمندانی چون عبدالله معارفی، بهرام 
مظفریان، ارفع اطرایی، سعید ثابت، حسین دهلوی، محمد منتشری، 
مسعود ابراهیمی، اردوان کامکار، بهمن رجبی، محمد اسماعیلی، نادر 

سینکی آموخته است.
این هنرمند سال های گذشته در راستای شــناخت و معرفی آهنگ ها 
و ترانه های محلی بختیــاری و همچنین اجرا و تولید آثار موســیقایی 
فعالیت هایی را انجــام داده و این اثر به نوعی نخســتین کار او به عنوان 

خواننده ترانه های محلی بختیاری است.

قاب

نیوشــا روزبان  عضو هیات مدیره خانه 
ســینما ضمــن تشــریح وضعیــت فعلی 
ســینمای ایران تاکیــد کرد که تــا امروز 
بودجــه ای بــرای عیــدی ســینماگران 

اختصاص داده نشده است.
علیرضا حســینی عضو هیأت مدیره خانه 
ســینما، درباره تأمین بودجه خانه از سوی 
دولت و شــرایط پرداخــت آن توضیح داد: 
پیش از این توافقی با ســازمان ســینمایی 
برای ۶ ماه اول ســال صورت گرفته بود که 
این توافق عملی شد، برای تمدید این توافق 
در نیمه دوم سال که مصادف با حضور هیأت 
مدیره جدید خانه سینما شــد بین رئیس 
هیئت مدیره خانه ســینما و رئیس سازمان 
ســینمایی گفتگوهایــی صــورت گرفت 
و پیگیری شــد امیدواریم رونــد منظمی 
به وجود آید و با توجه به تورم افسارگسیخته 

سهم خانه سینما از بودجه افزایش یابد.
حسینی با تاکید بر اینکه مســاله مهم این 
است که خانه ســینما باید بتواند به صورت 
مستقل درآمد داشته باشــد بیان کرد: این 
انتظار می رود که خانه سینما از نظر تأمین 
مالی مســتقل باشــد و نه تنها هزینه های 
خود را تأمین کند بلکــه بتواند برای بهبود 
وضع اقتصادی صنوف و پیشرفت های فنی 
و نرم افزاری درآمدزایی نیــز انجام دهد اما 
متأسفانه آنقدر قوانین دست و پا گیر است و 
ممنوعیت و محدودیت وجود دارد که کار را 
برای سینماگران و خانه سینما سخت کرده 

است.
وی ادامــه داد: البتــه ایــن ممنوعیت ها و 
محدودیت ها بــه این دوره بــاز نمی گردد 
بلکه این مســائل از ابتدا وجود داشته است، 
این شرایط در حالی است که در هیچ کجای 
دنیا فیلمســازی در چنین شرایط سختی 
وجود ندارد و تنها یک نظارت کلی در تولید 
و پخش آثار ســینمایی و صنوف وجود دارد 
اما در سینمای ایران به جز این ممیزی های 
دیگری را هم بایــد رعایت کرد و عملًا موانع 
کار برای سینماگران سخت و طولانی و کم 
بازده می شود و این شرایط سینمای ایران را 
از درآمدزایی مناسب دور کرده و شدیداً به 

دولت وابسته کرده است.

توجه به رفع موانع صنفی
 در اساسنامه جدید

عضو هیأت مدیره خانه سینما توضیح داد: 
کار در ســینمای ایران نیاز به برون سپاری 
و واگذاری امور مربوط بــه تصویب و تولید 
و پخش، توســط دولت دارد و باید این امور 
کاملًا به صنوف ســینما ســپرده شود، اما 
چنین اتفاقــی در فرهنگ و هنر به خصوص 
در ســینمای ما به نــدرت رخ می دهد. در 
این چهل و چند ســال و حتی قبل از انقلاب 
سینما با این مشــکل مواجه بوده و طی این 
ســال ها مســئولان خود را متولی سینما 
می دانند و هر جناحی که سرکار می آید فکر 

می کند از جناح قبل انقلابی تر و دلســوزتر 
است و درک درســت تری دارد و همچنان 
موانع کار در حال افزایش اســت و این قصه 
مربوط بــه همه دولت ها در ایــن چند دهه 

بوده است.
حسینی در پاســخ به این پرسش که آیا در 
اساسنامه جدیدی که در حال تبیین است 
درباره جذب حامی مالی نیز اشــاره ای شده 
است یا خیر، گفت: در واقع جذب سرمایه با 
توجه به شأن فرهنگی و صنفی سینماگران 
در اساسنامه فعلی خانه سینما نیز قبلًا دیده 
شده است، اما مســاله این است که شرایط 
موجود به راحتی اجازه نمی دهد که چنین 
اتفاقی رخ دهد. در اساســنامه جدید نیز که 
برای خانه سینما در حال نهایی شدن است، 
بیشــتر به رفع موانع قانونی در حوزه صنفی 
توجه شده اســت. در حال حاضر یک گروه 
متخصص طی ۲ ســال گذشــته روی این 
اساســنامه کار کرده اند تا یک اساسنامه به 
روز و مناسب برای شــرایط امروز سینمای 
ایران نوشته شود و در سال آینده به تصویب 
برسد و اجرایی شــود. البته در حال حاضر 
تغییرات اساســنامه در حد تغییرات برای 
حل مشــکلاتی مثل تعیین ســال مالی و 
آدرس و روزنامــه رســمی خواهــد بود و 
امیدواریم این اصلاحات هر چه ســریع تر 

مورد تأیید وزارت ارشاد قرار گیرد.
وی ادامــه داد: درباره اینکه ســینما باید به 
دنبال حامی مالی باشــد، موافق نیستم زیرا 
معتقدم ســازمان های دولتــی و خصوصی 
باید از ســینماگران و خانه سینما کمک و 
همفکــری فرهنگی و هنــری بخواهند و از 
این هنر صنعت تقاضا کنند تا به گســترش 
فعالیت اقتصادی آنها توجه کند و هزینه آن 
را به ســینما بپردازند، اما در ایران برعکس 
اســت و اهل فرهنگ و هنر باید همیشه در 
خانه دولت و ســازمان ها و صنایع باشند تا 

بتوانند ســرمایه جذب کنند. به شخصه از 
این وضعیت خشنود نیســتم چرا که بحث 
فرهنگ و هنر در کشــور باید بــه گونه ای 
باشــد که اقشــار جامعه از آن الگو بگیرند و 
بهره ببرند و اقتصاد هنر بــرای جامعه از هر 
نظر ســودآوری داشته باشــد. اما سینما و 
فرهنگ هنر تبدیل به یک پدیده کم تحرک 
اقتصادی شده اســت و همه منتظر هستند 
تا دولت و یا یک کارخانه دار یا ســرمایه دار 
کمکی کنــد و در این میان نیــز خطاهای 

راهبردی زیاد بوده است.

سینمایی که در حال تعطیلی است
عضو هیأت مدیره خانه ســینما بیان کرد: 
در ســال های اخیر افــرادی کــه حرفه و 
تخصص آن ها ســینما نبوده است به دلیل 
سرمایه و رانتی که داشته اند به فیلمسازی 
و سریال ســازی راه پیــدا کرده اند و چنین 
شرایطی ســختی کار را برای سینماگران 
واقعی بیشتر کرده است. سینمای امروز ما 
به دلیل مشــکلات موجود در حال تعطیل 
شدن اســت و افراد حرفه ای نمی توانند در 
آن درســت کار کنند. از طرف دیگر تولید 
در شــبکه های خانگی افزایــش پیدا کرده 
است اما ســاترا تمام توجه خود را روی این 
تولیدات گذاشته اســت تا از روند رو به رشد 
آن بکاهد، این در حالی است که بحث شبکه 
نمایش خانگی و مباحث آن باید به دســت 
صنوف سپرده شــود و تنها یک نظارت کلی 
در این رابطه وجود داشــته باشد و سازمان 
سینمایی و صنوف حرفه ای متولی تولیدات 

سینمایی و سریال ها باشند.
وی در جواب این ســوال که آیا در گذشته 
تعامل بهتری با ارشــاد وجود داشته است 
یا اکنون چنین اتفاقــی رخ می دهد یا خیر، 
توضیح داد: می توان گفــت رمق فرهنگ و 
هنر کشور گرفته شــده است که این مساله 

ربطی به دولــت فعلی ندارد و این مشــکل 
همیشــه و حتی قبل از انقــلاب نیز وجود 
داشته اســت و همیشه بیشــترین فشار و 
آســیب را اهل فرهنگ و هنر دیده اند؛ این 
محدودیت هــا قبل از انقلاب هم به شــکل 
دیگری وجود داشــت و اکنون به اشــکال 
دیگری وجــود دارد کــه مهمتریــن آنها 

مقررات دست و پاگیر دولتی است.
حسینی در جواب این ســوال که با توجه به 
نزدیک شدن به پایان سال جاری پرداخت 
عیدی ها به اهالی ســینما بــه چه صورت 
خواهد بود، گفت: در رابطه با مساله پرداخت 
عیدی به ســینماگران بایــد بگویم وزارت 
فرهنگ و ارشــاد و ســازمان ســینمایی و 
صندوق هنر بودجه ای برای عیدی به اهالی 
سینما تا امروز نداده است اما امیدواریم این 
بودجه زودتر مانند سال های قبل اختصاص 

داده شود.
با صندوق هنــر نیــز در رابطه با مســائل 
دیگری در حــال گفتگو هســتیم. در واقع 
در تلاشــیم تا بتوانیم مشکل بیمه تعدادی 
از اعضای صنوف را حل کنیم و مســئولان 
متقاعد شــوند که قوانین جدیدی را برای 
حذف بیمــه هنرمندان وضــع نکنند، چرا 
که در شــرایط فعلی درحال محروم کردن 
برخی از اعضای صنــوف برای دریافت بیمه 
هستند. هرچند خودشــان این مساله را رد 
می کنند اما در واقعیت برای برخی از صنوف 
مشــکلاتی را بوجود آورده اند؛ در شرایطی 
که پرداخت عیدی و حمایت های بیشتری 
باید انجام شود، برای دستیاران چند صنف 
مشــکل تمدید بیمه بوجــود آورده اند که 

البته با گفتگو درصدد رفع موانع هستیم.

در سینمای ایران دشمن وجود ندارد
وی ادامه داد: هر صنف در خانه ســینما به 
طور دقیق صلاحیت حرفه ای اعضای خود 

را بررســی می کند؛ اما صندوق هنرمندان 
برای بیمه صنوف ســینما قوانین جدیدی 
مطرح کرده اســت که از جانب خانه سینما 
قابل قبول نیست. در این چند ماه جلساتی 
را گذاشــتیم و مســئولان بیمه و صندوق 
هنر تاکید می کنند که مشــکلی نیست اما 
صنوف مختلفی هستند که با مشکل مواجه 
هســتند که از آن جمله می توان به صنوف 
زحمت کشی چون دســتیاران کارگردان و 
برنامه ریز، دســتیاران فیلمبردار و یا صنف 
تدارکات اشــاره کــرد، صنوفــی که بدون 
حضور آنهــا نمی توانــد در ســینما کاری 

ساخته شود.
حســینی بیان کــرد: طی ۶ ماه گذاشــته 
چندین بار با صندوق هنر جلسه گذاشتیم، 
و آقای محســن ملکی را به عنوان نماینده 
خانه سینما به صندوق هنر معرفی کردیم 
و البته آقای منوچهر شاهســواری با حضور 
فعال در هیئت مدیــره صندوق هنر در این 
زمینه طبق روال گذشــته در حال پیگیری 
و مســاعدت به اعضای خانه سینما است. 
نبایــد فرامــوش کرد کــه بیمــه تأمین 
اجتماعی حق همه مردم است و نباید برای 
چنین مــواردی هیچیک از ســینماگران 

دچار مشکل شوند.
وی یــادآور شــد: ســینماگران در چنین 
شــرایطی با مشــکلات مالیات نیز مواجه 
هستند و هربار حرف از کسر مالیات می شود 
از درآمد چند چهره مشــهور می گویند که 
تعداد آنها انگشت شمارند ولی برای همین 
چند نفر معافیت مالیاتی هــزاران هنرمند 
و اهل فرهنــگ را می خواهند حذف کنند. 
در این شــرایط ما از مجلس و آقای قالیباف 
انتظار بیشــتری داریم. بنــده معتقدم اگر 
ســینما و اهالی فرهنــگ و هنــر را یاری 
کنند، هم ایجــاد درآمد می شــود و ایجاد 
اشتغال می شــود و هم برای کشــور تولید 
ثروت می شــود و هم فرهنگ ارتقا می یابد. 
در سینمای ما دشــمن وجود ندارد و نباید 
در چنین شرایطی که سینما نیاز به حمایت 
ویژه دارد اهالی فرهنــگ و هنر را آزار دهند 
تا باعث کدورت هنرمنــدان و اهل فرهنگ 

شوند.
حســینی در پایان گفت: از نظــر اقتصادی 
اهالی فرهنگ و هنر در تمام رشــته ها جزو 
کم درآمدترین اقشــار مردم هستند و اکثر 
آنها صورت خود را با سیلی سرخ می کنند و 
حفظ آبرو می کنند و عاشقانه کار می کنند 

و مسئولان از این شرایط خبر دارند.
 البته این را هم باید بگویم که مســئولان و 
مدیــران عرصــه فرهنگ و هنــر هم جزو 
مدیران مظلوم هســتند و بــرای دریافت 
بودجــه از دولــت و مجلس با مشــکلات 
بســیاری مواجه هســتند، این حق اهالی 
فرهنــگ و هنر و هیچیک از مردم شــریف 
ایران نیســت و نباید تا این حد در شرایط بد 

اقتصادی زندگی کنند.

فیلم »همه جا همه چیز یک باره« بــا ۷ جایزه از جوایز 
اسپریت ۲۰۲۳ به خانه رفت.

 »همه جا همه چیز یک باره« در حالی که با کســب ۸ 
نامزدی از جوایز اسپریت پیشــتاز این جوایز بود موفق 
شد تا ۷ جایزه را از آن خود کند که کسب جایزه بهترین 

فیلم و بهترین کارگردانی و فیلمنامه برای دانیل کوان 
و دانیل شــاینرت از جمله آنهاست. این فیلم همچنین 
برای بازی میشل یئو جایزه بهترین بازیگر نقش اصلی، 
برای بازی هی هوی کوان جایــزه بهترین بازیگر نقش 
مکمل، برای بازی اســتفانی هســو جایــزه بهترین 

عملکرد و نیز جایزه بهترین تدوین را برد.
این فیلم که ساخته ۲ دانیل اســت »تار« تاد فیلد با ۷ 
نامزدی را پشت سر گذاشــت و »تار« در نهایت جایزه 

بهترین فیلمبرداری را برد.
»افترسان« شارلوت ولز هم با کسب ۵ نامزد پشت سر 

این ۲ فیلم جای داشــت که در نهایــت جایزه بهترین 
فیلم بلند اول را دریافت کرد. هر ۳ این فیلم ها در رقابت 
اســکار هم در فهرســت نامزدها جای دارند؛ هر چند 
»همه چیز همه جا...« با کســب ۱۱ نامزدی از اسکار، 

آنجا هم پیشتاز است.

فیلم

و کرد »همه جا همه چیز ...« جوایز اسپریت را هم در

با حضور 2 وزیر

یک تفاهم نامه همکاری در حوزه آموزش های هنری امضا شد

علیرضا ســعیدی  وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و وزیر آموزش و پرورش در زمینه 
آموزش های رســمی بخــش فرهنگی و 
هنری در هنرســتان ها و آموزشــگاه های 
مهارتی کشــور یک تفاهم نامــه همکاری 

امضا کردند.
 به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، تفاهم نامه 
همــکاری مشــترک بیــن وزارتخانه های 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی و آمــوزش و 
پرورش در زمینــه آموزش های رســمی 

بخش فرهنگی و هنری در هنرســتان ها و 
آموزشــگاه های مهارتی کشــور به امضای 
محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 

یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش رسید.
محمدمهدی اســماعیلی، وزیــر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی شامگاه شــنبه سیزدهم 
اسفند ماه در گردهمایی مدیران هنرستان 
های هنرهای زیبا که با حضور وزیر آموزش 
و پــرورش در مجتمع فرهنگــی باغ زیبای 
تهران برگزار شــد، پس از شــنیدن نقطه 
نظرات مدیران هنرســتان های سراســر 

کشــور به امضــای تفاهم نامــه همکاری 
میان وزراتخانــه های فرهنــگ و آموزش 
و پــرورش در زمینه آموزش های رســمی 
بخش فرهنگی و هنری در هنرســتان ها و 
آموزشــگاه های مهارتی کشور اشاره کرد و 
افزود: خوشبختانه شــخص وزیر آموزش و 
پرورش از اهتمام بالایی نســبت به ارتقای 
سطح کیفی و کمی حوزه آموزش برخوردار 
اســت و امیدواریم بــا امضای ایــن تفاهم 
نامه هنرســتان های هنرهای زیبا سراسر 
کشــور مورد حمایت و عنایت بیشتر وزارت 

آموزش و پرورش قرار گیرد.
وی با بیان اینکه ۱۲ هنرستان در یکسال 
اخیر به تعداد هنرســتان های سراســر 
اضافه شــده، گفــت: از آنجا کــه تعداد 
متقاضیــان حضــور در هنرســتان های 
هنرهای زیبای سراســر کشــور افزایش 
چشــمگیری داشــته اســت می بایست 
حداقــل در هر اســتان یک هنرســتان 
دخترانه و پســرانه فعال باشد.اسماعیلی 
با اشــاره به اینکه انقلاب اســلامی نگاهی 
متعالی به هنر دارد، گفــت: از منظر مکتب 
انقلاب اســلامی هنر باید به رشــد فضائل 
انسانی و اخلاقی منجر شــود و هنر ابزاری 

برای کمال و تعالی محسوب می شود.
 وزیر فرهنگ منشــور هنــر در جمهوری 

اســلامی را پیام امام راحل دانست و تصریح 
کرد: هنرجویان هنرســتان های زیبا باید 
مبلغان آرمــان های امام و انقلاب باشــند 
و اصول تربیتی و پرورشــی حاکــم در این 
هنرســتان ها باید در کنار ارتقای ســطح 
علمــی هنرجویان شــرایطی فراهم کند تا 
افراد با نفس سالم به عنوان سرمشق جامعه 

تربیت شوند.
عضو شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی در 
ادامــه به اهمیــت  هنرســتان ها در دولت 
مردمی  اشــاره کرد و گفــت: حضور وزرای 
فرهنگ و آموزش و پرورش در این مراســم 
نشــان از اهتمام ویژه دولت مردمی نسبت 
به امر توســعه کمی و کیفی هنرآموزی در 
هنرســتان هاســت و بدون تردید تعلیم، 
تربیت و آمــوزش فرزندان ایــران عزیز در 
هنرســتان ها در دولت مردمــی از اهمیت 
خاصی برخوردار است و امیدواریم با همت 
مدیران هنرستان های هنرهای زیبا شاهد 
شــکل گیری نســل جدیدی از هنرمندان 

فرهیخته در ایران عزیز باشیم.
اســماعیلی در پایــان خاطرنشــان کرد: 
همانطور که گفته شــد، تلاش داریم در هر 
مرکز استان کشــور حداقل یک هنرستان 
دخترانه و پسرانه وجود داشته باشد زیرا اگر 
زمینه رشد و بروز برای استعداهای جوانان 

ایرانی فراهم شــود در آینده شاهد حضور 
هنرمندان بزرگــی در عرصه هنر کشــور 

خواهیم بود.

جمهوری اسلامی برای هنر اصیل
 و متعهدانه ارزش زیادی قائل است

یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش در این 
نشســت گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی 
فرمودند که هنر لایق ترین و رساترین ابزار 
انتقال پیام است و هنرمندان راحت با مردم 
ارتباط برقــرار می کنند و کســی که بهتر 
بتواند این ارتبــاط را برقــرار کنند جایگاه 

والایی نزد مردم خواهد داشت.
وی افــزود: جمهوری اســلامی ایران برای 
هنر اصیل و متعهدانــه ارزش زیادی قائل 
است. البته در حوزه هنر نقایص و نیازهایی 

هم داریم. نیازهای ما متقابل است.
وزیر آموزش و پرورش یادآور شــد: هنرها 
باید تصویر زیبای عالم معنا باشــند، وقتی 
هنــری وارداتی شــد مانــا نخواهــد بود. 
هنرســتان ها در وهله اول بهترین راه های 
برآورده کردن نیاز خــود فرد و در وهله دوم 
اشتغال پایدار هستند.تجلیل از مدیران برتر 
هنرستان ها و رونمایی از پنج عنوان کتاب 
جدید در حوزه آموزش هنری و نشــان ملی 

آموزش هنر پایان بخش این مراسم بود.
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اعتبار ساقط می باشد.
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 توصیه به کاپیتان آبی پوشان
کارشــناس فوتبال با بیان این که امتیاز دیدار استقلال و گل گهر برای 
دو تیم اهمیت دو چندانی دارد گفت: در استقلال دو بازیکن تاثیرگذار 

هستند که اگر دور از حاشیه باشند برگ برنده خواهند بود.
منصور رشیدی به شرایط دو تیم اســتقلال و گل گهر برای دیدار هفته 
بیست و دوم لیگ برتر که  امروز دوشــنبه ۱۵ اسفندماه برگزار خواهد 
شد، اشــاره کرد و گفت: هر دو تیم به دنبال پیروزی هستند تا موقعیت 
خود را در جدول بهتر کنند. تســاوی دردی از آنان دوا نمی کند و فقط 

فاصله آنها را با صدر جدول بیشتر خواهد کرد.
مربی سابق آبی پوشان ادامه داد: استقلال که هفته قبل با بدشانسی دو 
امتیاز را از دست داد نمی خواهد در خانه امتیازی به حریف واگذار کند. 
گل گهر هم می داند که اگر پیروز نشــود از کورس قهرمانی جا خواهد 
ماند. بنابراین تلاش می کند تا هر چه در توان دارد به کار بگیرد و برنده 

این بازی حساس شود.
کارشناس فوتبال در مورد شرایط استقلال هم گفت: آبی ها باید در این 
دیدار خونسرد و منطقی بازی کنند. خط هافبک دو تیم تعیین کننده 
این دیدار هســتند و هر تیمی که بتواند نبض میدان را در اختیار بگیرد 

به طور حتم بازی را با پیروزی به پایان خواهد رساند.
پیشکسوت آبی پوشان در ادامه به تاثیر حضور چند بازیکن در ترکیب 
این تیم اشاره کرد و گفت: در هفته های اخیر ســعید مهری و رضاوند 
نقش تعیین کننده ای در استقلال داشــته اند. رضاوند یکی از بهترین 
پاسورهای لیگ است و اگر این دو بازیکن با خونسردی و آرامش و به دور 
از حاشیه بازی کنند می توانند برگ برنده استقلال در این دیدار باشند.

رشــیدی در خصوص عملکرد حسین حســینی هم گفت: او در هفته 
های اخیر عملکرد بسیار خوبی داشــته است اگر چه یک گل از نساجی 
دریافت کرد که روی یکی از استثنایی ترین ضربات ایستگاهی بود، اما 
در مجموع حسینی در هفته های اخیر نمایش قابل قبولی داشته است. 
برای همین نقش او در دیدار با گل گهر دیدار تعیین کننده است.مربی 
سابق استقلال ادامه داد: با توجه به اینکه حسینی کاپیتان این تیم است 
باید آرامش را به بازیکنان منتقل کند، با مدافعین خود صحبت کند. در 
خروج هایش موفق عمل کند زیرا گل گهر مهاجمان ســرزنی دارد که 
می تواند برای استقلال خطرناک باشند. در مجموع او باید هوشیار باشد 
و اجازه ســرزنی به بازیکنان گل گهر را ندهد.وی در پاسخ به این سوال 
که آیا باز هم اســتقلال با همان ترکیب ثابت به میــدان خواهد رفت یا 
دوباره دچار تغییر خواهد شد گفت: در خصوص این موضوع با توجه به 
اینکه سرمربی حریف را آنالیز کرده و بیشتر از هر کسی می داند چگونه 

باید مقابل گل گهر قرار بگیرد خود او پاسخگوی این موضوع است.

منصور رشیدی تاکید کرد: قطعا سرمربی بر اساس شرایط حریف، نوع 
تاکتیک و بازی حریف این کار را خواهد کــرد. البته که ترکیب ثابت در 
هفته های گذشته یکی از عوامل موفقیت استقلال بود. با این حال باید 
ببینیم برای دیدار برابر گل گهر، ســاپینتو چه نقشه و طراحی ای دارد 
که بتواند برنده باشــد. اعتقاد دارم شــاید یک یا دو تغییر ایجاد کند تا 

بتواند برابر حریف موفق باشد.
رشیدی در پایان و در پاســخ به این پرســش که چه تیم هایی شانس 
بیشــتری برای قهرمانی دارند گفت: امســال با توجه به نزدیک بودن 
امتیازات تیم های بالانشین نســبت به یکدیگر لیگی جذاب تر تا پایان 
فصل خواهیم داشت. سه تیم استقلال، ســپاهان و پرسپولیس و حتی 
گل گهر می توانند جام را بالای سر ببرند به شرط آنکه خود را از حاشیه 
دور کنند، تمرکزشان بر روی بازیها باشــد و با آرامش مقابل حریف به 
میدان رفته تا بتوانند به قهرمانی برسند. امیدوارم هر تیمی که مستحق 

قهرمانی است در پایان فصل جام را بالای سر ببرد.

اعلام آرای انضباطی
ومیت دو بازیکن سپاهان پس از بازی   محر

با پرسپولیس
کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال رای خود را دربــاره بازی دو تیم 
سپاهان و پرســپولیس صادر کرد.بازی دو تیم سپاهان و پرسپولیس از 
سری رقابت های جام حذفی ۳ اســفندماه برگزار شد و باشگاه سپاهان 
به دلیل سوء رفتار تیمی )ناشی از اخذ ۶ اخطار( و پرتاب اشیاء و چندین 
مورد مواد محترقه از سوی تماشاگران منتســب و ورود دو نفر از آنها به 

زمین مسابقه به ۲ میلیارد ریال جریمه نقدی محکوم شد.
همچنین محمد کریمی و یاســین ســلمانی، بازیکنان تیم ســپاهان 
به دلیل بدرفتاری در قبال مقام رســمی مســابقه هر کدام دو جلســه 
محرومیــت از همراهی تیم که یک جلســه آن به مــدت ۶ ماه تعلیق 

می گردد و هر کدام ۲ میلیارد ریال جریمه نقدی محکوم شدند.
فرشــاد احمدزاده، بازیکن تیم ســپاهان به دلیل رفتار غیرورزشی به 

پرداخت مبلغ ۳۰۰ میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.

باشــگاه پرســپولیس به دلیل پرتاب اشــیاء و یک مورد مواد محترقه 
به زمین مســابقه از سوی تماشاگران منتســب به پرداخت مبلغ ۵۰۰ 

میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
در خصوص تخلف انتسابی محمد دانشــگر مبنی بر رفتار غیرورزشی 
نیز با توجه به دفاعیات موجه و موثر باشگاه سپاهان و عدم احراز تخلف 

حکم بر برائت وی صادر می شود.

بهرام قدیمی رئیس فدراسیون هاکی ماند
رئیس فدراسیون هاکی با رای اعتماد دوباره اعضای مجمع، برای چهار 
ســال دیگر مدیریت این فدراسیون را عهده دار شــد. مجمع انتخابات 
فدراسیون هاکی در سالن فارســی آکادمی ملی المپیک برگزار شد و 
بهرام قدیمی با کســب ۵۰ رای از ارا مجمع انتخاباتی به عنوان رییس 
فدراسیون هاکی انتخاب شد.برای ریاست این انتخابات حسن اباذری، 
حمیدرضا بخارایی و بهرام قدیمی نامزد شــده بودند که در پایان رای 
گیری قدیمی که در چهار سال گذشته هم ریاست فدراسیون را برعهده 
داشت از مجمع رای اعتماد گرفت.حاضرین مجمع ۵۸ نفر بودند که در 
پایان رای گیری بهرام قدیمی ۵۰ رای را به خود اختصاص داد، اباذری ۴ 

رای کسب کرد و بخارایی نیز دو رای را به خود اختصاص داد.

میدان

مرتضی رضایی  علی کفاشــیان درباره 
مسائل این روزهای فوتبال ایران و اتفاقات 

دوران ریاست خود صحبت کرد.
مدیر خندان؛ ایــن لقبی بود کــه در زمان 
ریاســت علی کفاشــیان در فدراســیون 
فوتبال به او دادند. مــردی که از دوومیدانی 
ناگهان به فوتبال آمد و ۸ ســال بر صندلی 
ریاست فدراســیون فوتبال تکیه زد. دوران 
۸ ساله کفاشــیان در فوتبال با سختی های 
فراوانی برای او همراه بود. ســختی های که 
باعث شــده دلش هرگز برای فوتبال تنگ 
نشــود و برخلاف خیلی ها حضور دوباره در 
فوتبال او را وسوســه نمی کند. البته به قول 
خودش اگر بخواهد برگردد هم حاج خانوم 

و فامیل ها نمی گذارند.
نزدیــک به ۷ ســال از دوران حضــور علی 
کفاشیان در فدراســیون فوتبال می گذارد 
و در این مــدت آنقدر اتفاق بــد در فوتبال 
افتاده که باعث شــده دل خیلی ها برای او 
تنگ شــود. انگار کفاشیان با همان خنده ها 
و لبخند معروفش فوتبــال را اداره می کرد 
و نمی گذاشــت اتفاقاتــی ماننــد پرونده  
ویلموتــس رخ دهد. کفاشــیان این روزها 
دور از فضــای فوتبــال حرفه ای مشــغول 
استعدادیابی و کمک به جوانان و نوجوانان 
مناطق محــروم اســت. کاری که خودش 
می گوید خیلی از آن لــذت می برد و زمانی 

آرزوی انجام آن را داشته است.
رئیس سابق فدراســیون فوتبال در گفتگو 
بــا خبرآنلاین درباره زندگــی این روزهای 
خودش دور از فضــای فوتبــال و اتفاقات 
فوتبال ایران در ماه های اخیر صحبت های 

جالبی را مطرح کرد که در ادامه می خوانید:

 حالا کــه از فوتبال دور شــده اید 
احتمالا خوشحال ترین فرد حاج خانم 
شما هستند قبلا اعلام کرده بودید که 

با بودن شما در فوتبال مشکل دارند.
من از سال ۱۳۵۹، حدود ۴۰ سال است که 
در مدیریت ورزش کشور هســتم، این کار 
هیچ وقت شغل من نبوده و بودن در ورزش 
را یک خدمت به مــردم تلقی می کردم، این 
روند تلخ و شیرین و پستی و بلندی داشت، 
تا اینکه به فوتبال رســیدیم که در فوتبال 
دیگر بیش از حد پســتی و بندی داشتیم، 
تنش ها و مشــکلات در فوتبال خیلی زیاد 
بود و اســترس زیادی که به خاطر باخت ها 
و فشــارهایی که به ما وارد می شــد به خانه 
هم راه پیدا کــرده بود. بــرای همین وقتی 
که از فدراســیون بیرون آمــدم، کل خانه 
نفس راحت کشــیدند. این استرس به تمام 
نزدیکان ما رســیده بود و همیشه این مثال 
را همه جا زده ام، پدر من ۸ سال پیش فوت 
کرد و زمانی که زنده بود چیــزی از فوتبال 
نمی دانســت، بچه ها تعریف می کردند یک 
بار که بازی مهمی در جام جهانی داشــتیم 
همه در خانه هیجان داشتند و داد می زدند، 
کــه وقتــی پــدرم داد بقیه را می شــنید 
می گفت این دادی کــه زدید به نفع حاجی 
بود یا به ضررش؟ هیچ وقت فکر نمی کردم 
که ۸،۹ ســال آنجا ریاســت کنــم و دوام 
بیاورم، با تمام مشــکلاتی که داشت بعدها 
که نشســتم و فکر کردم، دیدم بد هم نبوده 
بالاخره خدمتی کرده بودیم و به مشکلاتش 
می ارزید. وقتی بیرون آمدم بله خانمم گفت 

بسه دیگر مصاحبه نکن.

پس دیگر نمی گذارند برگردید؟
نه بنــده خــدا کاری نــدارد، مــن خودم 
نمی خواهم دیگر برگــردم و تمایلی ندارم، 
حتی برایتان جالب باشــد دلــم هم تنگ 

نشده است.

یعنی انقدر سختی کشیدید؟
بله سختی زیادی داشت، حتی پس از دوران 
فوتبال هم یک ســری مســائل بود که ما را 
اذیت کرد و هنوز هم اذیــت می کند، وقتی 
کسی می خواهد خدمت کند باید دلگرمی 
هم داشته باشــد، حتی حالا خیلی از مردم 

من را می بینند تشکر می کنند.

دقیقا حالا با شــرایطی که فوتبال 
ما دارد مردم می گوینــد کاش آقای 

کفاشیان بود.
این را مردم با تفکراتی که خودشــان دارند 
می گویند، ما کــه عادی بودیــم اما بعضی 
اوقات بعدی هایــی که می آینــد انقدر در 
مدیریت بد هستند که مردم می گویند خدا 
پدر مادر قبلــی را بیامرزد. فوتبال این تنش 
ها را دارد و خواهد داشت. دل من هیچ وقت 
تنگ نشده به هر حال سن ما هم بالا رفته و 

بازنشسته شده ایم.

آقای دکتر در حال حاضر مشغول چه 
کاری هستید؟

به ما بعــد از اینکــه از فدراســیون آمدیم 
پیشنهاد تیمداری داده شــد. اسپانسر هم 
یکی از دوستان ما بود اما گفتم نه تیمداری 
به من نمی خورد و در گروه خونی ما نیست. 
ولی حاضرم به مکان هایی برویم که در آنجا 

تشکیلات و امکانات ورزش هست ولی بچه 
ها توانایی مالی ندارند و کمکشان کنیم که 
بتوانند ورزش کنند. در رده ســنی ۷ تا ۱۵ 
سال هم پســر هم دختر زیر نظر ما هستند. 
از اسلامشــهر شــروع کردیم که در اولین 
فراخوان ۷۰۰ بچه ثبت نــام کردند و تمام 
امکانات را مجانی به آنهــا دادیم، دیدیم که 
طرح بسیار خوبی اســت ادامه دادیم و کار 
به ۱۶ پایگاه در کل کشــور کشــیده شده و 
چیزی جدود ۱۴ هزار نفر جذب کردیم که 
۵ هزار نفر دختر هستند. من آرزوم بود یک 
جاهایی خدمت کنم اما نمی توانستم، مثلا 
به زاهدان یا ایلام و بم و بسیاری از شهرهای 
دیگر رفتیم، در آنجا به بچه ها لباس و توپ 
مجانی دادیم و ذوق می کردند و ما از دیدن 

ذوق آنها خوشحال می شدیم.

این کار هدف خاصی مثل رســاندن 
بچه های مســتعد به تیــم ملی را به 

همراه دارد؟
اول از همــه به خاطر خیر بــودن این کار را 
انجام می دهیم ولی وقتــی وارد این ماجرا 
می شــویم قطعا در کنارش ایــن اتفاق هم 
رخ می دهد. مثلا یک تیم فوتســال بانوان 
بود که کسی مسئولیتش را قبول نمی کرد، 
ما به آنها کمک کردیم و این تیم از دســته 
یک به لیگ برتــر صعود کرد. تــا اینجای 
فصل هــم در رده چهارم لیگ قــرار دارند. 
فعلا خیریه اســت اما به دنبال تشکیل تیم 
های استانی il هســتیم که در حال حاضر 
در چند شــهر هم تشــکیل داده ایــم. این 
قضیه به یک ســازماندهی نیاز دارد، چون 
من دوســت دارم از این داســتان یک الگو 
بســازم، مثلا می دانید که یک باشگاه ۶۰۰ 
میلیارد خــرج می کند، ایــن ۶۰۰ میلیارد 
بین چند نفر تقســیم می شــود؟ ۱۰۰ نفر. 
اما ببینید ما ۱۵ هزار نفر را تحت پوشــش 
خودمان قرار داده ایــم اگر بخش خصوصی 
تقویت بشــود و فقط ۱۰ درصد از این پول 
به کاری مثل کار ما تخصــص یابد. نه اینکه 
یک زمینــی بگیرند و توپ بخرنــد و از بچه 
ها نفری ۲ میلیون بگیرند کــه این پول باز 
گردد، من گفتم فقط در این مســیر می روم 
و باید این کار را الگو کنــم، که دولت ببیند 
و از این تشــکیلات حمایت کند. دوســت 
دارم فقط جاهایی که ما امکانات داده ایم را 
بیایید و ببینید. البته ما خودمان را به فوتبال 
و فوتسال محدود نکردیم و حالا دو,میدانی 
هم اضافه کرده ایم. شــنا و ژیمناســتیک 
هم اضافه کرده ایم و با امکانات کم شــروع 
کرده ایم. حالا حدود ۳۳۰ مربی را ما حقوق 
می دهیم. اگر این کار اتاق فکر شود و دولت 
قوانین حمایتی برای ایــن کار بگذارد این 
کار جای پیشرفت دارد. باشگاه های بزرگ 
خیلی راحــت می توانند ایــن کار را انجام 
دهند. وقتی به بچه ها امکانات داده شــود 
دیگر این بچــه راه ورزش را ادامه می دهد و 
به دنبال فســاد نمی رود. ما در حال خدمت 
به ورزش هستیم و حالا یک جورایی کارمند 
آقای تاج هستیم، حالا آخر عمری احساس 
می کنم که تجربه ورزشی ام را باید در اختبار 

بقیه و نسل جدید بگذارم.

 اســتعدادی هم در این چند سال 
به ورزش معرفی کــرده اید؟ قرارداد 

بسته اید؟
بله مثلا در اسلامشــهر بچه هایی بودند که 
توانایی بســیار بالایی داشتند. قرارداد نه اما 
می خواهیم به بخــش های خصوصی این را 
بفهمانیم که از این کار درآمد هم در می آید 
تا آنها را به حضــور در این کار ترغیب کنیم. 
حالا بــه دنبال این هســتیم کــه در آینده 
بتوانیم هم قرارداد ببندیم و هم به ادامه کار 

فراتر از ایران مشغول شویم.

 این کار شما بسیار پسندیده است، 
اما چرا در این سال ها وزارت ورزش یا 
فدراسیون فوتبال چنین کارهایی را 

انجام ندادند؟
آنها نمی توانند، کار آنها نیســت. فدراسیون 

فوتبــال خیلی هنر کند یک ســرمربی برای 
تیم ملی اش بگذارد. ایــن کار به بخش های 
خصوصی و باشــگاه ها مربوط است، اول باید 
از این راه بچه رشد کند و در مرحله بعد کمک 
فدراســیون و وزارت ورزش اضافه شود. این 

کار آنها نیست. نه بودجه دارند و نه وقتش را.

 اتفاق تلخی چند روز گذشته رخ داد 
و آقای سجادی که ورزشکار شما بود 

دچار سانحه شدند.
بلــه متاســفاته، آقــای ســجادی یکی از 
ورزشــکاران خوب و زحمتکش مــا بود و 
در مســیر ورزشــی پیش رفته، او نه آدمی 
سیاسی است نه آدمی است که دنبال سکو 
کردن بعضی از مسائل اســت. امیدوارم که 

خدا کمک کند و زودتر حالش خوب شود.

 نظر شــما در مــورد عملکرد آقای 
سجادی که وزیر ورزشــی هم بودند 

چیست؟
من ارزیابــی خاصی در مــورد عملکردش 
ندارم اما در سطوح بالای وزارت ورزش کار 
کردم، این را می دانم که واقعا آنجا دســت 
بسته اســت. مثلا ۱۰۰ طرح عمرانی است 
اما وقتی هیچ بودجه ای نیســت ده تای آن 
هم عملی نمی شود. اگر اتاق فکری تشکیل 
شود و بخش های خصوصی را تقویت کند و 
قوانینی بگذارد نتیجــه بهتری در این مورد 
خواهد گرفت. مثل قضیه مولد سازی که راه 
افتاده است، اگر استادیومی که فعال نیست 
را بخش خصوصی با یک ســری شــرایط 
بتواند بگیــرد و راه بیانــدازد برای دو طرف 
سود آور خواهد بود اما متاســفانه مدیران 
ما می ترسند. بخش خصوصی به دنبال یک 

ریال کسب درآمد نیست.

 در مورد مولد سازی صحبت کردید 
نظر شما در این مورد چیست؟

من از این نظر گفتم که مدیران از واگذاری 
و تبعات آن می ترســند و جــرات این کار 
را ندارند. مــن نمی دانم خوب اســت یا بد، 
ولی اگر درســت تصمیم گیری بشود قطعا 
می تواند خوب و کارآمد باشــد، اما مدیران 
چون می ترســند ایــن کار درســت انجام 

نمی شود.

 در جریان هســتید که تیم ملی در 
بلاتکلیفی به ســر می برد، اگر شــما 
جای فدراســیون بودید چه تصمیم 

می گرفتید؟
خیلی ســخت اســت. من در این وضعیت 
بودم خوب می دانم که شرایط خیلی سخت 
است، هر کسی سلیقه و نظر خودش را دارد 
و رســانه ها موضع دارند و هر کسی را قبول 
ندارند. حالا هم شــرایط به نحوی است که 
اگر بخواهی ســرمربی خارجی بیاوری باید 
هزینه های زیادی بدهی، مشــکلات ارزی 
هم که هست. اگر ایرانی بخواهی بیاوری که 
هر کســی موافق و مخالفان خودش را دارد، 
فقط می توانم بگویم که خوشــحالم در این 

شرایط نیستم.

 خیلی ها هم خوشحالند که کی روش 
به قطر رفت و دیگــر گزینه تیم ملی 

نیست.
آره، کــی روش اینجا دیگــر چوب خطش 
پر شــده بود و اگر می ماند هــر روز با یکی 
درگیــری داشــت. از نظر من می شــود تا 
جام ملت هــا با یک ســرمربی داخلی حالا 
هرکســی، پیــش برویم، تســتش کنیم و 
ببنیم چه می شــود و شــرط بگذاریم اگر 
نتیجه گرفت جام جهانی هم بــا او قرارداد 

می بنیدم. اگر نه فکر دیگری کنیم.

 هنوز با کی روش ارتباط دارید؟
نه فقط در حد اس ام اس و تبریکی، چیزی.

 عملکرد او در جام جهانی خوب بود؟
یک مقدار فضای کشور در نتایج دخیل بود 
اما حق اسکوچیچ هم بود که حضور در جام 

جهانی را تجربه کند.

 پس اگر شما بودید اسکوچیچ را نگه 
می داشتید؟

ببینید نمی توانم بگویــم آره یا نه چون یک 
فضایــی در تیم ملی به وجــود آمده بود که 
نمی توان بــه قطع گفت اگر مــن بودم چه 
کار می کردم، فضا طوری شــده بود که هیچ 
بازیکنــی از اســکوچیچ حســاب نمی برد 
و شــاید اگر من هم بــودم چنیــن کاری 

می کردم. نمی دانم ولی گناه داشت!

 چه اتفاقی بر ســر نیمکت تیم ملی 
آمده که قبــلا مربیان داخلی ســر 
نیمکت جنگ داشــتند و حالا ســر 

نخواستنش دعواست؟
دلیلش این است که مربی که در باشگاهش 
دســتمزد بالایی می گیرد حاضر نیست با 
مبلغ کمتر به تیم ملی بیایــد. از همه مهم 
تر اگر نتیجه نگیرد خواهد ســوخت و همه 
کارهایی که قبلا کــرده از بین خواهد رفت 
و این فکرهایی هســت که می کنند. اما تیم 
ملی یک خدمت بزرگ هســت که خیلی ها 
این فکــر را ندارند. از نظر مــن روحیه های 
خدمت و ایثار از بین رفتــه به جای اینکه از 

خدای آنها باشد حالا از زیرش در می روند.

 اگر شــما رئیس بودید دنبال کدام 
مربی ایرانی می رفتید؟

سخت اســت نمی دانم اما اگر بودم یکی از 
مربیان داخلی که خــوب نتیجه گرفته بود 
را تا جام ملت ها انتخــاب می کردم و بعد از 
آن از روی عملکردش تصمیم می گرفتیم، 
کلا مربی داخلی و خارجی بسیار فرق دارند، 
خارجی وقتی می بازد هم مشکلی نیست اما 
ایرانی با یک باخت زیر سوال می رود. ضمن 

اینکه مربی باید به کارش عرق داشته باشد.

 کی روش داشت؟
بله کی روش داشت و هیچ وقت جا نمی زد و 

محکم بود.

 کار کردن با او سخت بود نه؟
ســخت نبود اما چون آن امکاناتی که قول 
داده بودیــم را نمی توانســتیم تهیه کنیم 
او هم غر می زد. اگر مــا حقوقش را به موقع 
مــی دادم زمین و هتلی که می خواســت را 
برایش می گرفتم اینطور نمی شد، کی روش 
به نظر من خدمت کرد و چیــزی که از او به 
عنوان یک مدیر یاد گرفتــم این بود که اگر 
می گفت شغل من ســرمربی این تیم است 
تمام تمرکــزش روی تیم بــود و هیچ جای 
دیگر حواسش پرت نمی شــد. ۱۰۰درصد 
تمرکــزش روی کار بــود و ســعی می کرد 
افرادی را بیاورد که آنها تیر تمام تمرکزشان 

روی کار باشد. یک حرفه ای تمام عیار بود.

 شــما هم خیلی در مقابل کی روش 
صبور بودید و خنده خنده کار را پیش 

می بردید.
بله به هــر حال مــن که نمی توانســتم در 
کار او دخالــت کنم. اگر بازیکنــی را بیرون 
می انداخــت چیزی نمی توانســتم بگویم. 
به همین خاطــر بود که مــن باید صبوری 
می کردم و او هم وقتــی رفتار من را می دید 

خیلی جاها کوتاه می آمد.

 کلا لبخند معروفی هم دارید، وقتی 
زمان گذشت مشخص شــد که مثل 
اینکه با همان لبخند فوتبال مدیریت 

می شد اما حالا این خبرها نیست.
باید اینطــور جلو برویم، چون ســلیقه ها و 
تظرات مختلف اســت، هر تشکیلاتی با هر 
تفکری یک چیز می گوید، همه این چیزها 
توان مدیریت شــما را کم می کند و به شما 
اجــازه نمی دهد به خوبــی مدیریت کنید. 
همه فقط نظر خودشان را می گویند و کسی 

به شما کمک نمی کند.

  به نظر شما چی شــد که مهدی تاج 

به فدراسیون فوتبال برگشت. پس از 
آن پرونده مارک ویلموتس که بدهی 
ســنگینی به بار آورد. اصلا این بدهی 

مربوط به تاج می شود یا نه؟
به نظر من آقای تاج یــک مربی آورد، ما هم 
زمان خودمان یک مربی آوردیم. خود آقای 
تاج هم بود که کی روش را آوردیم. کی روش 
خوب بود و جــواب داد. ویلموتس خورد به 
بحران و پولش را نتوانســتند بدهند. خب 
به نظر من نیت ایشــان این نبود که چنین 

چیزی شود.

 نوع قــرارداد و رقمی که بســتند 
مشکل نداشت؟ قراردادی که بستند 
از نظر حقوقی مشکلات جدی داشت 
و حتی فیفا و CAS هم مدت ها درگیر 

رای این پرونده بودند!
کسانی که این قرارداد را نوشتند را باید دید. 
ما در قرارداد نوشــتن ضعیف هستیم. مگر 
فدراســیون فوتبال چه تشکیلات حقوقی 
دارد؟ من خودم را جــای او می گذارم. خب 
واقعا چه تشــکلات حقوقی وجــود دارد. از 
بالا هر کسی می گفت یکی مربی شود. وزیر 
ورزش می گفت فلان مربی باشــد. بعد هم 
چهارتا آدم قرارداد را می نویسند و می بینیم 
بد درآمد. به نظر من زیــاد چیزی نبود که 
اینجوری فضای علیه او شود و بخواهند او را 

مقصر جلوه بدهند.

 یعنی تاج در ماجــرای ویلموتس 
مقصر نبود؟

ببینید نمی شود گفت. من هم که ۸ سال رئیس 
فدراســیون فوتبــال هنوز یک ســری پرونده 
هســت که می گویند این اتفاق افتاده و شــما 
مقصری. حالا مــن مقصر نیســتم ولی گردنم 
می اندازند. مربــی هم مثل هندوانه دربســته 

است که می آوری و می بینی کال درآمد.

 در ماه هــای اخیــر اتفاقاتی که در 
ورزش ایران برای علی دایی رخ داده و 

این برخوردها درست نبوده است.
این چیزها هســت دیگر. چــون خیلی به 
ورزش برنمی گردد نمی توانــم زیاد اظهار 

نظر کنم.

 علی دایی در مــورد حضورش در 
تیم ملی زمان ریاســت شما هم یک 
جمله تاریخی داشــت کــه می گفت 
من را نه فدراســیون فوتبال آورد و نه 
فدراســیون فوتبال برکنار کرد. واقعا 

اینطوری بود؟
اســتنباط ایشــان اینطوری بود و خب ما 
هم تحت فشــارها و نفوذهایی بودیم. شاید 
دست خودمان بود او را نمی آوردیم. توصیه 

و پیشنهاد شد.

 از کجا؟
از آقای علی آبادی در ســازمان تربیت بدنی 

که گفت رئیس جمهور نظرش این است.

 و خود آقــای احمدی نژاد هم رای به 
برکناری اش داد؟

نه. بعد از باخت به عربستان پیشنهاد کردند 
او را برداریم. ما جلســه تشکیل دادیم و نظر 
من شاید مثبت نبود ولی در نهایت تصمیم 
بر این شــد که برداریم. شاید کاری شبیه به 

حرکات کشورهای عربی کردیم.

 هنوز از شما دلخور است؟
زیاد با او برخوردی نداشتم.

 چند وقت است که ارتباطی ندارید؟
از اول هم نداشتیم.

  اینکــه محمود احمدی نــژاد را به 
رختکــن راه نــداد در برکناری اش 

تاثیری داشت؟
نه ببینید اصلا این نبــود. آقای احمدی نژاد 
انقدر فوتبالــی بود که چنین درخواســتی 
نکند. ایشان به استادیوم آمد و بین دو نیمه 
یک ربع بیشتر وقت نیست و اگر می خواست 
از آن بالا تا پایین برود وقت نمی شد و خدایی 
چنین چیــزی نگفت. بعد از بــازی هم یک 
ساعتی نشست که خلوت شود و بتواند برود. 
همان زمان به ما دلداری داد که مســئله ای 
نیست و تیم حالا یک بار می بازد و دفعه بعد 
می برد و بایــد تلاش کنید که تیــم به جام 
جهانی برود. فردای آن بازی آقای علی آبادی 

گفت بهتر است علی دایی دیگر نباشد.

 پس این صحبت درباره راه ندادن به 
رختکن از کجا درآمد؟

نمی دانــم از کجا آمــده اســت. اصلا هم 
نمی خواســت بــه رختکــن بــرود. آقای 
احمدی نژاد خیلی فوتبالی بــود و زمان ما 

خیلی به فوتبال کمک کرد.

  استقلالی بود؟
نمی دانم ولی به نظرم گرایش او به استقلال 

بد نبود.



مدیرعامل  مومنی   اصفهان-مریم 
شــرکت آب و فاضلاب اصفهــان گفت: 
اصــلاح  و بازســازی شــبکه فاضلاب 
این کلانشــهر بدلیل قدمت 55 ســاله 
و فرســودگی های متعدد با 50 میلیون 

یورو اعتبار بزودی آغاز خواهد شد.
حســین اکبریــان در نشســت خبری با 
خبرنــگاران کــه همزمان بــا »روز ملی 
آب« برگزار شــد، بیان کرد: طول شبکه 
فاضلاب کلانشــهر اصفهان حدود ســه 
هزار و ۹00 کیلومتر اســت که حدود ۳0 

کیلومتر آن به بازسازی فوری نیاز دارد.
وی در ادامــه گفــت: تامیــن اعتبار، 
مهمتریــن دغدغه بازســازی و اصلاح 
شــبکه فاضــلاب اصفهان اســت که به 

حمایت  ملی نیاز دارد.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
اســتان اصفهان بــا بیــان اینکه حدود 
50 میلیون یورو اعتبار در اولین ســفر 
رییــس جمهور به اصفهان درخواســت 
شــد افزود: برای این امر که شامل 21 
مصوبه بود مقرر شــد از محل اعتبارات 
این ســفر، ردیفی برای آن پیش بینی و 
فرآیند دریافــت آن از طریق بانک ملت 
انجام می شــود. عدد اولیه  اعتبار 200 
میلیارد تومان اســت که طی ۳ سال از 

محل ماده 5۶ باید پرداخت شود.
وی در ادامــه به فاز اضطراری ســامانه 

دوم آبرســانی به اصفهان اشــاره کرد و 
افزود: با کمک شــرکت آب منطقه ای، 
این ســامانه در تابســتان ســال جاری 
وارد مدار شــد و بخش قابل توجهی از 
کمبود آب آشــامیدنی استان را جبران 
کرد. همچنان بر اساس پیشرفت طرح، 
در ســال 1۴02 حجم بیشــتری از آب 
توسط این ســامانه تامین خواهد شد و 
در شبکه آبرســانی به کمک استان می 

آید اما مشکل کمبود آب پا برجاست.
وی بــا تاکیــد براینکه حفظ ســلامت 
آب مهمتریــن دغدغــه شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان اســت، گفت: 
آب آشامیدنی در استان اصفهان چه در 
مناطق شهری و چه روستایی، از مخزن 
زاینده رود تــا زمانی که آب به دســت 
مصرف کننده می رســد کنتــرل  و در 
خصوص آلاینده های نوپدید تحقیقات 
زیــادی انجام شــده که حتــی در حد 
میکروگرم آلاینده ای وجود نداشــته و 
با اطمینان خاطــر آب مصرفی اصفهان 

استفاده شود.
اکبریان با اشــاره به جهاد آبرســانی به 
روســتاها با هدف تامین آب آشامیدنی 
ســالم و پایدار ،گفت: در ســال جاری 
و  ســمیرم  ناییــن،  شهرســتان های 
فریدونشــهر با مشــارکت قرارگاه امام 
حســن)ع( از این پروژه بهره مند شدند 

و در روزهــای آینده نیز 15 روســتای 
اســتان به شــبکه تامیــن آب متصل 

می شوند. 
وی با اشاره به خشکســالی های پی در 
پی و خشکی رودخانه زاینده رود اظهار 
کرد: این موضوع ســبب خشــک شدن 
چاه های فلِمَن در حریم رودخانه شــد، 
در حالی که این چاه ها ســال های قبل 
بخش قابــل توجهی از آب آشــامیدنی 
اســتان را تامیــن می کردکــه در حال 
حاضــر اســتفاده از آبهای ســطحی و 

تصفیه خانه ها را جایگزین کردیم.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
اســتان تأمین پایدار آب شــرب مردم 
در روســتاها را یکــی از برنامه هــای 
راهبــردی وزارت نیرو و شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان عنــوان کرد 
و گفــت: مشــکلات زیادی در مســیر 
آبرسانی سیار به روســتاها وجود دارد 
که در حال حاضر در قالــب طرح جهاد 
آبرسانی تامین آب شــرب بیش از ۹0 
روســتا، در حــال پیگیری اســت و در 
صــورت تخصیص اعتبار و بــا همکاری 
سپاه و بسیج اســتان این تعداد در سال 

آینده افزایش می یابد.
اکبریان افزود: اصفهان اولین شــهر در 
کشــور بوده که شــبکه فاضلاب در آن 
اجرا شده و اکنون با گذشت 55 سال از 

اجرای این شــبکه، بخش قابل توجهی 
از آن دچار فرســودگی شده که تاکنون 
با اســتفاده از منابع داخلــی و ظرفیت 
فاینانــس، حــدود 1۹۳ کیلومتر از این 

شبکه  فرسوده اصلاح شده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان تصریح کرد: در حال حاضر ۳00 
کیلومتر از شــبکه فاضلاب شهر اصفهان 
نیاز به اصــلاح و بازســازی دارد و این در 
حالی اســت کــه ۳0 کیلومتــر از آن به 

بازسازی ضروری نیاز دارد.
وی ادامــه داد: اصفهــان جــزو معدود 
استان هایی است که فرایند آبرسانی به 
شهرها و روســتاهای آن از طریق مرکز 
کنترل تلــه متری خطوط آبرســانی به 
صورت آنلایــن مورد پایش و بررســی 
قــرار می گیرد و ایــن امر نقش بســیار 

خوبی در توزیع عادلانه آب دارد.
اکبریــان تخصیص اعتبارات مناســب 
در بودجه ســال آینــده و لحاظ کردن 
در برنامه هفتم توســعه را در راســتای 
رفع موانع و حل مشکلات و چالش های 
مردم اســتان در حــوزه آب و فاضلاب  

ضروری دانست.
وی میزان هــدر رفت آب در کشــور را 
2۶ درصــد اعلام کــرد و افــزود: آنچه 
در 10 ســال گذشــته به عنوان راهبرد 
اساسی در شــرکت آبفای اصفهان رقم 
خورده ، باعث شــده اســت این میزان  
در اســتان اصفهان به حدود 17 درصد 
برســد و با مدیریت فنی که انجام شــد 
تمام تلاشمان این اســت که مقدار آب 
موجود با اعتــدال بین مصرف کنندگان 

تقسیم شود.

بوشــهر-رضا حیدری معاون امور مطبوعاتی 
و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
از افزایش ۴ برابری عضویت رســانه ها در صندوق 
هنر خبر داد و گفت: 1۸00 ســایت و پایگاه خبری 

برای رتبه بندی مشارکت کردند.
فرشــاد مهدی پور در نشســت با اصحاب رســانه 
اســتان بوشــهر اظهار کــرد: این اســتان دارای 
موقعیت مهم سیاســی بــوده و با توجه به شــرایط 
کنونی کشــور، نیازمنــد نقش آفرینی بیشــتر در 

حوزه رسانه ملی و فرا ملی است.
وی از تاسیس ستاد توانمند ســازی رسانه تبلیغی در 

استان ها خبر داد و گفت: این ســتاد بمنظور بررسی 
مسائل تبلیغاتی رسانه ها تاسیس شده است.

مهدی پور در خصوص شناســنامه دار شدن رسانه 

ها بیان کرد: بزودی ســامانه ای برای تسهیل شدن 
دسترسی رسانه ها رونمایی خواهد شد.

وی با بیــان اینکه عضویت رســانه هــا در صندوق 

هنر ۴ برابر قبل شــده، افزود: برای رفاه خبرنگاران 
بدنبال فراهم کردن تسهیلات هستیم.

مهدی پور از توزیــع 12 میلیارد تومــان آگهی در 
اســتان بوشــهر طی ســال جاری خبر داد و گفت: 
مجموع حمایــت های یارانه ای و آگهی به اســتان 

بوشهر 100 درصد افزایش یافته است.
معاون امــور مطبوعاتــی و اطلاع رســانی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی با بیان اینکه رتبه بندی 
ســایت های خبــری در مراحل پایانی قــرار دارد، 
افــزود: 1۸00 ســایت و پایگاه خبری بــرای رتبه 

بندی مشارکت کردند

خــرم آباد-طولابی  معــاون دانشــگاه علوم 
پزشــکی لرســتان از ارائه خدمات دندانپزشــکی 
ســطح یک با تعرفــه دولتی بــه مادران بــاردار و 
برخی گروه های ســنی کودکان در برخی از مراکز 

خدمات جامع سلامت این استان خبر داد.
، مریــم کوشــکی در برنامــه رادیویــی مــردم و 
مسئولان ضمن تبریک فرا رســیدن میلاد حضرت 
علی اکبــر )ع( و روز جوان اظهار داشــت: جوانی، 
پویایی بالندگی و حرکت به ســوی فردایی روشن 
اســت که با تــلاش و کوشــش و در ســایه ایمان، 
تخصص، تفکر علمی و مشارکت اجتماعی جوانان در 

عرصه های مختلف نظام اسلامی محقق خواهد شد.
وی، ضمن تاکید بر اهمیت جوانی جمعیت، عنوان 
کرد: یکــی از مهم تریــن موضوعاتی کــه امروز در 

کشــور با آن مواجه هســتیم، بحث جوانی جمعیت 
و فرزند آوری اســت که نیازمند فرهنگ ســازی و 

همکاری رسانه ها به خصوص صدا و سیما است.
معاون دانشــگاه علوم پزشــکی لرســتان افزود: همه 
رسانه ها و همچنین ارگان ها باید در زمینه ترویج فرزند 

آوری کمک کنند تا این چالش را پشت سر بگذاریم.
کوشــکی عنوان کرد: در دانشــگاه علوم پزشــکی 
لرســتان اقدامات مختلفــی در راســتای جوانی 
جمعیت انجام شده اســت که می توان به شناسایی 
زوجین نابــارور و معرفــی به بیمه ســلامت برای 

نشان دار شدن اشاره کرد.
وی با اشــاره به تهیه بســته های آموزشی مرتبط با 
جوانی جمعیت و ارجاع به شهرســتان ها و ادارات، 
گفــت: در ایــن رابطه کتابچــه قانــون حمایت از 

خانواده و جوانی جمعیت نیز تهیه شده است.
معاون بهداشت دانشــگاه علوم پزشکی لرستان در 
بخش دیگری از ســخنان خود تصریح کرد: به دلیل 
بالا بودن هزینه های غربالگری های ضروری دوران 
بارداری و داروهــای ناباروری، پیگیر هســتیم که 

تحت پوشش بیمه ها قرار بگیرند.
کوشکی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره 
به ارائه خدمات دندانپزشکی ســطح یک در برخی 
مراکز خدمــات جامع ســلامت، اظهــار کرد: در 
برخی مراکز که دارای یونیت دندانپزشــکی باشــد 

خدمات دندانپزشــکی ســطح یک شــامل ترمیم 
سطحی و کشیدن دندان ارائه می شود.

وی افــزود: این خدمــات بــا تعرفه دولتــی ارائه 
می شــود و فقط بــرای مــادران بــاردار و برخی 

گروه های سنی کودکان رایگان است.
معاون بهداشت دانشــگاه علوم پزشــکی لرستان 
عنوان کرد: چنانچه مرکزی دارای دندان پزشــک 
و یونیت دندانپزشکی باشــد و از ارائه این خدمات 
ممانعت کند مردم می توانند با شــماره 1۹0 تماس 

گرفته و شکایت خود را ثبت کنند.

بوشهر

افزایش ۴برابری عضویت رسانه ها درصندوق هنر

معاون دانشگاه علوم پزشکی استان اعلام کرد؛

ارائه خدمات دندانپزشکی سطح یک 
با تعرفه دولتی در لرستان

گرگان-مهنــاز محمدزمانی طی حکمی 
از سوی مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
گلســتان مدیر جدیــد دفتر حراســت و امور 
محرمانــه شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 

گلستان منصوب شد .
طــی حکمــی از ســوی مدیرعامــل شــرکت 
توزیع نیروی برق گلســتان مدیــر جدید دفتر 
حراست و امور محرمانه شــرکت توزیع نیروی 
برق استان گلســتان منصوب شــد .سید احمد 
موســوی مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
گلســتان در مراســم تکریم و معارفه با اشاره به 
اهمیت حراســت و حفاظت از تأسیسات صنعت 
برق گفت : حفــظ و صیانت ازنیروی انســانی و 
تجهیزات صنعت برق به عنــوان اموال عمومی 

از اولویت های کاری این شرکت می باشد.
وی افزود؛ تخصــص و تعهــد را دو عنصر مهم 
خدمــت رســانی دانســت و گفــت : افتخار 
کارکنان شــریف صنعــت بــرق ، خدمت بی 

منت به مردم بزرگوار استان است.
موســوی وجود مدیران و کارکنــان متعهد و 
امین در هــر مجموعه را موجــب رضایتمندی 

مردم و ارباب رجوع دانســت و بیان داشــت: 
مســئولیت پذیری و جلب اعتماد ارباب رجوع 
، موفقیت و رشــد و تعالی ســازمان را در پی 

خواهد داشت.
در پایــان این مراســم مهنــدس محمد علی 
عرب بــه عنوان مدیــر جدید دفتر حراســت 
و امور محرمانه شــرکت توزیع برق گلســتان 
منصــوب و از زحمــات مهنــدس منوچهــر 

بهمنی نیــا تجلیل به عمل آمد.

البرز-مظفری  شــهردار کرج از توزیع بیش 
از 50 هزار نهــال رایگان در هفته بزرگداشــت 

درختکاری و منابع طبیعی خبر داد.
مهرداد کیانی  بــا اعلام راه انــدازی جایگاه های 
توزیــع نهــال رایــگان در مناطــق دهگانه کرج 
گفت: در ایــن جایگاه هــا که از اولیــن روزهفته 
درختــکاری فعالیت خود را آغــاز می کنند بیش 
از 50 هزار نهال در ســطح مناطق به شــهروندان 
عرضه می شــود. وی هدف از توزیع نهال ها ارتقاء 
فرهنگ درخت کاری بین مردم، افزایش ســرانه 
فضای سبز شــهری و ایجاد مشــارکت بین مردم 
عنوان کرد و افزود: هر ساله توزیع نهال به صورت 
رایگان در بین همشــهریان انجام می شود و هفته 
درختکاری فرصت مناسبی است تا مردم بیشتر با 
طبیعت و محیط زیســت آشنا شوند. کیانی عنوان 
کرد: نهال های توزیع شده بین شــهروندان شامل 
گونه های سازگار با اقلیم شــهر کرج و مقاوم به کم 
آبی بوده و شــامل گونه های مثمر و غیر مثمر نظیر 
آلو، گوجه سبز، توت، آلبالو، چنار، نارون، اقاقیا و زبان 
گنجشک است.وی اضافه کرد: با توجه به استقبال 
گسترده ای که از سوی شهروندان خواهیم داشت، 

با همکاری اداره فضای سبز امور مناطق در مصلی 
کرج و مهر شــهر نیز بین نمازگزاران نهال توزیع 
می شود.شــهردار کرج با تأکید بــر اینکه حفظ و 
نگهداری درخت از کاشت آن مهم تر است، اضافه 
کرد: با حضور کارشناســان فضای سبز در مراکز 
توزیع نهال ارایه مشــاوره رایگان و بروشــورهای 
آموزشــی به مردم بــرای انتخاب گونه مناســب 
نهال و شکل و نحوه کاشت و نگهداری نیز صورت 

می گیرد.

گلستان البرز
وی برق استان  مدیر جدید دفتر حراست شركت توزیع نیر

گلستان معرفی شد
راه اندازی ۱۰ جایگاه توزیع نهال رایگان

ج  در كر

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد؛

اعتبار و  یور میلیون   50 با  اصفهان  فاضلاب  شبکه  اصلاح  آغاز 
با حضور وزیر کشور؛

ج افتتاح شد و كر پس از سال ها انتظار متر

البرز-مظفری  شــهردار کرج گفت : تلاش شورا و شهرداری 
تکمیل کامل پروژه قطار شهری تا دو سال آینده است.

مهــرداد کیانــی در آییــن افتتاح خــط 2 قطار شــهری کرج 
)ایســتگاه آیت الله طالقانی تا ۴5 متری گلشــهر( کــه با حضور 
وزیر کشور، اســتاندار البرز و مدیران شــهری برگزار شد، اظهار 
داشــت: از مردم بــرای طولانی شــدن راه اندازی پــروژه قطار 

شهری کرج صمیمانه عذرخواهی می کنم.
وی بیان کرد: شــهرهایی که با کرج کلنگ احداث قطار شــهری 
را به زمین زدند ســال ها اســت از مترو در حال اســتفاده کردن 
هســتند اما به دلایلــی بعــد از قریب بــه دو دهه متــرو کرج 

راه اندازی شد.
شــهردار کرج گفت: با این وجود بســیار خوشــحال هستم که 
بخشــی از پروژه مهم قطار شــهری کرج به طــول ۶ کیلومتر در 

دوران مدیریت بنده به بهره برداری رسید.
کیانی یادآور شــد: عزیزان زیادی در این سال ها برای راه اندازی 
این پــروژه تلاش کردنــد، حدود 5 ســال هم این پــروژه راکد 
مانده بود اما با حمایت اعضای شــورای شــهر ششــم این اتفاق 
بالاخره رخ داد و امروز شــاهد راه اندازی آزمایشی ایستگاه آیت 

الله طالقانی تا ۴5 متری گلشهر هستیم.
شــهردار کــرج ادامه داد: همــه تلاش مــا اتصال پــروژه مترو 
به ایستگاه شهید ســلطانی و در ادامه مترو تهران است که تلاش 
می کنیم تا پایان دوره ششم شورای شــهر کرج به صورت کامل 

محقق شود.
کیانی شــهردار کرج با اشــاره به نیاز پروژه قطار شــهری کرج 
به حمایت های دولتی خاطرنشــان کرد: قطعاً بــا حمایت دولت 
محترم در آینده نزدیک، شــاهد تکمیلِ پروژه قطار شهری کرج 

خواهیم بود.

فرمانده انتظامی استان  قزوین خبر داد؛ 
 توقیف محموله سیگارهای قاچاق در  آزاد راه 

وین-زنجان   به ارزش 12« میلیارد ریال  » قز

قزوین-مریم نقدی  ســردار »علی ابراهیمــی« فرمانده 
انتظامی اســتان قزوین در تشــریح این خبر گفت : در راستاي 
اجراي طرح مبارزه با قاچاق کالا و ارز، مأمــوران پلیس امنیت 
اقتصــادی اســتان بــا هماهنگی مرجــع قضائــی در آزاد راه 

»قزوین-زنجان« ایست و بازرسی دایر کردند.
فرمانده انتظامی اســتان قزوین مأموران حین انجام ایســت و 
بازرسی به 2 دســتگاه خودروی ســواری حامل کالای قاچاق 

مشکوک شده و آن ها را متوقف کردند.
ســردار »علی ابراهیمی« تصریح کرد: مأموران در بازرســی از 
خودروهای توقیف شــده 2۴7 هــزار و 200 نخ انواع ســیگار 

خارجی قاچاق کشف کردند. 
این مقام ارشــد انتظامی با اشــاره به اینکه کارشناسان ارزش 
تقریبی محموله کشــف شــده را 12 میلیارد ریال اعلام کرده 
اند، خاطرنشان کرد: در این راســتا 2 قاچاقچی دستگیر و پس 
از تشــکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی و خودروهای حامل 

بار قاچاق نیز به پارکینگ منتقل شدند.

كشف قرص های غیرمجاز در گرگان

گرگان-مهنازمحمدزمانی  رئیس پلیــس مبارزه با مواد 
مخدر اســتان گلســتان از اجرای طرح برخورد با عوامل فروش 

قرص های غیرمجاز در شهر گرگان خبر داد.
ســرهنگ مجید  اظهــار کرد: در پــی گزارش هــای دریافتی 
و بررســی های به عمــل آمده مبنی بــر عرضه و  فــروش انواع 
قرص های غیرمجاز و به ویژه داروهــای ترک اعتیاد بدون مجوز 
در چنــد نقطه از گــرگان، پیگیــری موضوع به طــور ویژه در 

دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی با بیان اینکه پــس از هماهنگی با مرجــع قضائی، اکیپی از 
مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان با همکاری مأموران 
کلانتری شهرســتان گرگان بــه آدرس اعلامی اعزام شــدند، 
افزود: در بازرســی از این نقاط، چند هزار عــدد قرص غیرمجاز 

کشف شد.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان گلســتان با اشــاره 
به معرفی متهمان بــه مراجع قضایی، تصریح کــرد: فرماندهی 
انتظامی اســتان با تمام ظرفیت و توان خود در راستای برخورد 
با فروشــندگان، توزیع کنندگان و کســانی که با سوء استفاده 
از معضل اعتیاد قصد ســوء اســتفاده مالی از معتــادان و انجام 

فعالیت های غیرمجاز را دارند اقدام می کند

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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معاون وزیر اقتصاد خبر داد
افزایش ۱۰۴ هزار میلیاردی سرمایه

 بانک های دولتی
معاون امور بانکــی وزیر اقتصاد گفــت: در چند ماه گذشــته ۱۰۴ هزار 
میلیارد تومان افزایش سرمایه در شبکه بانکی زیرمجموعه وزارت اقتصاد 
اتفاق افتاده اســت. عباس حســینی در نخســتین همایش ملی قرض 
الحسنه اظهار کرد: در راستای سیاست اصلاح ساختار مالی بانک ها بیش 
از ۱۰۴ هزار میلیارد تومان افزایش ســرمایه در شبکه بانکی زیرمجموعه 
وزارت اقتصاد اتفاق افتاده اســت و تا پایان ســال ادامه پیدا خواهد کرد.

وی افــزود: دو بانک دیگر نیز اگر تا پایان امســال مجامع خــود را برگزار 
کنند، افزایش ســرمایه پیدا خواهنــد کرد و به یک عــدد رویایی در این 
حوزه می رسید.حسینی ادامه داد: در زمینه اصلاح ساختار مالی بانک ها 
شــورای پول و اعتبار این امکان را فراهم کرد کــه بتوانیم از محل فروش 
دارایی هایمان افزایش سرمایه بانک ها را داشته باشیم.معاون وزیر اقتصاد 
درباره آخرین وضعیت تسهیلات خرد بانکی نیز گفت: برای نخستین بار 
به این آمار دست پیدا کردیم که ۱۶ درصد تسهیلات بانکی به تسهیلات 

خرد اختصاص پیدا کرده است که آمار قابل توجهی به شمار می رود.
وی درباره عملکرد دو بانک قرض الحسنه در کشور نیز گفت: در بررسی 
عملکرد بانک ها به این نتیجه رسیدیم که ظرفیت بزرگی در بانک های 
قرض الحســنه وجود دارد. بنابرایــن حمایت همه جانبــه بانک های 
قرض الحسنه را در دستور کار قرار دادیم و در این راستا در صددیم تا ۱۰ 
هزار میلیارد تومان سرمایه بانک های قرض الحسنه را افزایش دهیم که 
تا امروز ۵۰۰۰ میلیارد تومان آن محقق شــده و در تابستان سال آینده 

به ۱۰ هزار میلیارد تومان خواهیم رسید.

دبیرکل بانک مرکزی:
صندوق های قرض الحسنه بزرگتر خواهند شد

دبیرکل بانک مرکزی گفت: بــا مصوبات جدید دربــاره صندوق های 
قرض الحسنه که در اوایل سال ۱۴۰۲ اتفاق خواهد افتاد، صندوق های 
قرض الحسنه بزرگ تر و کاراتر خواهند شد.محمد طالبی دبیر کل بانک 
مرکزی در نخستین همایش قرض الحسنه گفت: در بحث توسعه قرض 
الحسنه باید یک مرجع واحدی وجود داشــته باشد و از نظر اجتماعی و 
فرهنگی عقد قرض الحســنه خصوصیات ویژه ای دارد به طوریکه ۱۰ 

درصد از تسهیلات بانکی کشور مختص قرض الحسنه است.

این مقام مســئول ادامــه داد: صندوق هــای قرض الحســنه محلی، 
خانوادگی و کوچک باید به فعالیت خود ادامــه دهند اما باید اطلاعات 
آنها و رقم تسهیلات در ســامانه بانک مرکزی ثبت شود.به گفته طالبی 
با مصوبات جدید درباره صندوق های قرض الحســنه که در اوایل سال 
۱۴۰۲ اتفاق خواهد افتاد، صندوق های قرض الحسنه بزرگ تر و کاراتر 
خواهند شــد.وی ادامه داد: بایــد اعتماد را در بانــک و صندوق قرض 
الحسنه دوچندان کرد تا فرد ســرمایه گذار یا فردی که دنبال کار خیر 
اســت، بتواند با خیال راحت در بانک ها و صندوق های قرض الحســنه 
سرمایه گذاری کرده که از این راه به افراد نیازمند تسهیلات خرد کمک 
شــود.طالبی گفت: می توان منابع وقفی را هم در بحث قرض الحسنه 

مطرح کرده تا راه جدیدی برای ارائه تسهیلات آسان باز شود.

حضور فعال پست بانک ایران در اینوتکس پیچ 
۲۰۲۳ تهران

پســت بانک ایران به عنوان حامی رویداد فناوری و نوآوری اینوتکس 
۲۰۲۳ ، حضور فعالی در اینوتکس پیچ تهران داشت

به گــزارش اداره کل روابط عمومــی در این رقابت که روز پنجشــنبه 
۱۱ اسفند ماه برگزار شد ، اسماعیل عســگری رئیس اداره کل توسعه 
بانکداری الکترنیک به عنوان سخنران و اکبر غلامی مدیر شعب منطقه 
غرب استان تهران به عنوان داور شرکت داشتند .عسگری در سخنرانی 
خود در این رویداد با اشــاره به ماموریت پست بانک ایران برای حمایت 

از شرکت های فعال در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات ، گفت:
اعطای انواع تســهیلات ، خدمات بانکداری بــاز در قالب ۴۰ خدمت و 
پلاگین های درگاه های اینترنت و موبایــل بانک از مهمترین خدمات 

پست بانک ایران به شرکت های فناوری و نو آوری و استارتاپی است.
وی افزود: سیاست و اعتقاد پست بانک ایران این است که شرکت های 
استارتاپی ، هوشمند و چابک هستند و می توانند نیازهای مشتری را با 

سرعت مناسب تامین و محصول مورد نیاز را تامین نمایند.
عسگری تاکید کرد:با بهره گیری از ظرفیت شرکت های فعال در حوزه 
فین تک ، امکان طراحی و تولید خدمات کاربردی موردنیاز با استفاده از 

خدمات مالی پست بانک ایران در قالب پلاگین فراهم است.
عســگری راهبرد اصلی این بانک را پیاده ســازی اقتصاد دیجیتال ذکر 
کرد و پســت بانک ایران را از پیشگامان آن دانســت.در ادامه مراسم ۱۴ 
تیم اســتارتاپی با ارائه محصولات خود به رقابت با یکدیگر پرداختند که 
در نهایت با رای هیات داوران ، تیم های بیازما و موری اســتایل به ترتیب 
رتبه اول و دوم را به خــود اختصاص دادند.در مراســم اختتامیه رویداد 
اینوتکس پیچ تهران ضمن تقدیر از حضور فعال و حمایت پســت بانک 
ایران از رویداد اینوتکس ۲۰۲۳ ، جوایز این بانک شامل جایژه نقدی ۵۰ 
میلیون ریالی و تسهیلات ۵ میلیارد ریالی به هر یک از تیم های اول و دوم 
با حضور هیات داوران و از جمله اکبر غلامی نماینده پســت بانک ایران 

و فیروز رحیمی معاون اداره کل روابط عمومی اعطا و تخصیص یافت.
شایان ذکر است: در این رویداد علی دهقان معاون اداره کل تامین مالی 
طرح های نوآورانه ، ســید رحمان حســین پور رئیس اداره کل روابط 
عمومی ، معاونین و تنی چند از روســای شــعب مدیریت شعب غرب 
و کارکنان مدیریت شــعب منطقه شــرق و اداره کل روابط عمومی نیز 

حضور داشتند.

حمایت 36 هزار میلیارد ریالی بانک کشاورزی 
از اشتغال مددجویان کمیته امداد و بهزیستی 

بانک کشاورزی از ابتدای ســال جاری تا کنون بالغ بر ۳۶ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات اشتغالزایی به بیش از ۴۰ هزار نفر از مددجویان کمیته 
امداد و بهزیستی پرداخت کرده اســت.به گزارش روابط عمومی بانک 
کشــاورزی، این بانک در اجرای مفاد جزء )۱( بند ب تبصره ۱۶ قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ از ابتدای ســال جاری تا پنجم اسفندماه با پرداخت 
افزون بر ۳۶ هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال تســهیلات، از اشتغال ۴۰ هزار و 
۲۵۱ نفر از افراد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیســتی حمایت کرده است.شایان ذکر اســت پرداخت تسهیلات 
اشــتغالزایی توســط بانک کشــاورزی در راســتای ایفای مسئولیت 
اجتماعی این بانک در حمایت از بهبود پایدار معیشــت خانوارهای کم 

درآمد و رونق اقتصادی کشور انجام می شود.

وزیر نیرو:
آغاز استاندارد سازی کالای انرژی بر برای جبران 

ناترازی برق
ســمیرا ربیع  محرابیان گفت: برای برخی از لوازم انرژی بر استاندارد 
اجباری وضع می کنیــم که تولید کنندگان با اســتفاده از این ظرفیت 

کالاهایی کم مصرف را تولید کنند.
 ناترازی برق بــه خصوص در تابســتان یکی از چالش هایی اســت که 
مســئولان و مردم با آن دســت و پنجه نرم می کننــد و پیش بینی ها 
حاکی از آن است که در سال ۱۴۰۵ مصرف برق حدود ۹۰ هزار مگاوات 
در پیک می رســد. اما چه راهکاری می تواند کمی از بــار این مصرف را 
بکاهد تا با ناترازی برق آن هم در آینده ای نه چندان دور مواجه نشویم. 
در پیک تابســتان ۱۲ هزار مگاوات تنها توســط کولرهای آبی مصرف 
می شــود و ۳۰ هزار مگاوات در بخش سرمایشــی مصرف می شود که 

نشان از اهمیت این بخش دارد.
استاندارد ســازی یکی از راهکارهایی اســت که می توان با استفاده از 
این روش بدون نیاز به ســاخت نیروگاه از میزان مصرف برق کاست. اما 
مساله مهم دیگر استفاده اجباری از وسایل استاندارد است که چگونگی 
اجرایی شدن آن در هاله ای از ابهام قرار دارد، علی اکبر محرابیان، وزیر 
نیرو در رابطه با ایــن موضوع به خبرنگار مهر گفت: اســتانداردها به دو 
شــکل اختیاری و اجباری وضع می شــود، در مواردی که سازمان ملی 
استاندارد و وزارت مربوطه )وزارت صمت یا وزارت نیرو( اگر لازم بدانند 
که نیاز به وضع اســتاندارد اجباری وجود دارد با اســتفاده از قوانین و 

مقررات استاندارد اجباری را وضع می کنند.
محرابیان با اشــاره به پایین بودن تعرفه انرژی در کشــور توضیح داد: 
در کشــور ما به علت اینکه نرخ انرژی پایین است ضرورت دارد، برخی 
از لوازم انرژی بر را اســتاندارد اجباری برایشــان وضع کنیم که تولید 
کنندگان ما با اســتفاده از این ظرفیت کالاهایــی را تولید کنند که به 
مردم اجحاف نشود. زیرا کالا اگر مصرف برق بالایی داشته باشد و باعث 
می شود مصرف بالا رود و قبوض برق بالایی برای مردم بیاید که چنین 

اقدامی برای حمایت از مصرف کننده است.
وزیر نیرو در پاسخ به این ســوال که اســتاندارد اجباری شامل کالای 
خانگی نیز می شود گفت: لوازم خانگی نیز مشــمول استاندارد سازی 
قرار می گیرد، اما اکنون مهمترین عنصری که بیشــترین مصرف برق 
را دارد، دستگاه های سرمایشــی، کولرهای آبی و گازی هستند، که در 
این مرحله کار را آغاز کرده و به صورت گام به گام ســایر لوازم پرمصرف 
را شناسایی می کنیم و سپس نســبت به استاندارد ســازی آنها اقدام 

می کنیم.
وی ادامه داد: مهمترین ویژگی برنامه اســتاندارد ســازی این اســت 
که قبلًا هم در دســتور کار قرار داشــت ولی نیاز به موتورهای وارداتی 
داشــت، به طوری که برخی از تولید کنندگان موتورهایی را از ســایر 
کشــورها وارد کرده بودند، اما اقدام خوبی که به همــراه دو وزارتخانه 
شکل گرفت این بود که تمام تجهیزات و لوازم داخلی سازی شده سال 
گذشته وزارت نیرو از شــرکت های دانش بنیان حمایت کرد تا بتوانند 
ظرفیتی ایجاد کنند اکنون که ظرفیت ایجاد شــده است کارشناسان 
قرار دادهایی را منعقــد کردند تا بتوانند کالایی اســتاندارد با حداقل 

مصرف تولید کنند.

وزیر نیرو در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه قیمت تخمینی این نوع کولر 
در بازار به چه شکل است به مهر گفت: مشخص نیســت و باید در بازار 

رقابت بین ده ها تولید کننده وجود دارد باید انجام بگیرد.

رفع محدودیت سوخت گیری در همه استان ها
و  وئیل به جز باک خودر  ارائه بنزین و گاز

ممنوع است
رئیس صنف جایگاه داران ســوخت گفت: ارائه بنزین و گازوئیل به جز 
باکِ خودرو ممنوع اســت ولی پرســنل پمپ بنزین به اندازۀ محدود و 
کمتر از ۴ لیتر بــرای جابجایی خودروهای بنزینی در شــرایط خاص 

همکاری می کنند.
اســدالله قلی زاده با بیان اینکه در قســمت عرضــه فرآورده های نفتی 
۴۲۳۰ جایگاه و در بخش ســی ان جی ۲۷۰۰ جایگاه در کشــور فعال  
هستند که از ۱۵ اســفند وارد فاز اجرایی نوروز می شوند، اظهار کرد: در 
شرایط کنونی در اکثر جایگاه های کشور ممنوعیتی برای سوختگیری 
نیســت و به جز اســتانهای مرزی در اکثر اســتان ها محدودیت سقف 
سوختگیری وجود ندارد و به مردم توصیه میکنیم در هنگام مراجعه به 

جایگاه با پرسنل همکاری لازم را داشته باشند.
وی گفت: سیاســت دولت اســتفاده مردم از کارت ســوخت شخصی 
است و توصیه ما هم همین اســت چرا که امکان رهگیری و رسیدگی به 
شکایات احتمالی در مواردی که با کارت سوخت شخصی سوختگیری 

انجام شده باشد سریع تر و دقیق تر است.
وی در خصوص مکمل هایی که در جایگاه های سوخت عرضه می شود، 
گفت: با اعلام و اصرار شــرکت های تابعه وزارت نفــت، خرید و فروش 
مکمل در جایگاه ها ممنوع اســت و فروش اجباری مکمل که توســط 
پلیس گزارش آن در محل با ذکر نام و کد ملی پرسنل نوشته شده باشد 

تعقیب قضایی به همراه دارد.

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد
برنامه ریزی برای تعمیرات اساسی مجتمع گاز 

پارس جنوبی
زمانی گفت: طبق برنامه ریزی و کســب تجربه، امید است در تعمیرات 
اساسی سال آینده پالایشــگاه های مجتمع گاز پارس جنوبی، کمترین 

توقف و بیشترین برداشت را داشته باشیم.
به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، احمد زمانی بیان کرد: با برنامه ریزی 
و تمهیدهای جدید تلاش خواهیم کرد کمتریــن توقف در بازه زمانی 
تعمیرات اساسی پالایشــگاه های مجتمع در ســال آینده و بیشترین 

مقدار تولید را ثبت کنیم.
وی افزود: بــا پیگیری های مســتمر، نقطه به نقطه و مــداوم کارکنان 
در مجموعه فاخر گاز پارس جنوبی، پایداری تولیــد و تجمع تولید در 
ابتدای شبکه با موفقیت فراهم و شــب های بسیار سرد و سخت سپری 

شد.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت ملی گاز ایران تصریح کرد: 
اکنون در حــال برنامه ریزی دقیق و منظم هســتیم تا برداشــت گاز 
از مخزن مشــترک در آینده بسیار نزدیک را شــتاب دهیم و چرخش 

اقتصادی کشور را شکوفاتر از گذشته کنیم.
زمانی گفت: تأمین به موقــع تجهیزات و قطعات کلیــدی و راهبردی 
پالایشگاه های ســیزده گانه مجتمع گاز پارس جنوبی از موارد مهم در 

تأمین گاز هموطنان در فصل زمستان امسال بوده است.
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وزارت اقتصاد اعلام کرد

 هماهنگی بخش های مختلف دولت برای غلبه 
وز تلاطمات ارزی بر عوامل بر

خریدار   وزارت اقتصاد اعلام کرد: ســه دسته از 
عوامل بنیادی، انتظاری و فنی در بروز تلاطمات 
ارزی سال های گذشــته موثر بوده و دولت برای 
غلبه بر هرکــدام از عوامل اقداماتــی را به انجام 
رسانده که جز با همکاری و هماهنگی سازمان ها 

و ارگان های دولتی به مرحله اجرا نمی رسید.
معاونت سیاســت گذاری اقتصــادی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در پاســخ به گــزارش روزنامه 
کار و کارگر با عنوان »فرافکنی نکنیم اشــکال از 
خودمان اســت نه مردم« با محوریــت اظهارات 
نماینده مردم کبودرآهنگ در مجلس شــورای 
اســلامی مبنــی بــر »وجــود ناهماهنگی در 
تصمیمات اقتصادی دولت و افزایش قیمت ارز«، 

نکاتی را برای تنویر افکار عمومی اعلام کرد:
بررســی تلاطمات ارزی طی چند ســال گذشته 
حاکی از آن اســت که عوامل متعــددی در بروز 
این تلاطمات نقش داشــته اند کــه در برهه های 
زمانی مختلف وزن و ســهم هر یک متفاوت بوده 
است. شناخت دلایل افزایش نرخ ارز در هر برهه 
از زمان در نوع و ماهیــت تدابیر ثبات بخش حائز 
اهمیت است. در یک طبقه بندی کلی می توان سه 
دسته از عوامل بنیادی، انتظاری و فنی را در بروز 

تلاطمات چند سال گذشته شناسایی کرد.
به لحاظ بنیادی رشــد قابل ملاحظه نقدینگی و 
تورم به خصوص پس از همه گیری کرونا و کاهش 
درآمدهای ارزی بــه دلیل تشــدید تحریم ها و 
ســختگیری در کانون های تبادل و انتقال ارز در 
کشــورهای عراق و امارات، بخشی از افزایش نرخ 
ارز قابل توجیه اســت. اما باید توجه داشت عوامل 
بنیادی تعیین کننده مســیر بلندمــدت نرخ ارز 

هســتند و در کوتاه مدت به خصــوص در توجیه 
پرش های نرخ ارز، ســایر عوامل بیشــتر تعیین 
کننده هســتند. به خصوص که مطابق آمارهای 
رســمی کشــور، وضعیت تراز تجاری غیرنفتی و 
بالاخص صادرات نفت در مقایسه با سال گذشته 

بهبود یافته است.
در خصوص عوامل انتظاری لازم به ذکر اســت در 
مقاطعی از زمان و مبتنی بر تحــولات برون زای 
سیاســی و اجتماعی در عرصه داخلی و خارجی 
و همگام بــا آن فضاســازی رســانه های معاند، 
انتظــارات منفی شــکل گرفته ســبب هدایت 
پس اندازها به ســمت بازار ارز و طلا و بعضاً تبدیل 

سرمایه به ارز و خروج از کشور شده است.
بخشی از افزایش تلاطم نرخ ارز ناشی از جنبه های 
فنی و تکنیکی بخصوص از منظر طراحی سازوکار 
است که در مقاطعی موجب نااطمینانی و افزایش 
هزینه مبادلــه و در نتیجه افزایش نرخ ارز شــده 

است.
در همین راســتا و با هماهنگــی مجموعه های 
مختلف دولت و با مرکزیت بانک مرکزی اقدامات 
متعــددی صورت گرفته اســت کــه می توان به 
مواردی نظیر ایجاد و راه اندازی مرکز مبادله طلا و 
ارز برای پوشش رسمی حداکثری نیازهای ارزی 
کشــور، ممنوعیت پرداخت ارز، به ارزهایی غیر 
از ارز مندرج در گواهی ثبت آماری، آزادســازی 
و ایجاد دسترســی بــه برخی از منابــع ارزی در 
کشــورهای همســایه )عراق(، ممنوعیت عرضه 
اســکناس صادرکنندگان به صرافی هــا در کنار 
افزایش ســهمیه نیازهای ضــروری مردم، ایجاد 
امکان تخصیص به روز ارز یوان در ســامانه جامع 

ارزی، ایجــاد محدودیت اســتفاده از درهم برای 
واردات ۷ قلم کالا از چین، ایجاد ارتباط بانک بین 
بانک های ایرانی، روسی و برخی دیگر از کشورها 
بدون اســتفاده از ســوئیفت و اعطــای معافیت 

مالیاتی به ورود هر میزان ارز به کشور اشاره کرد.
با توجه به نوع اقدامات انجام شده، می توان گفت 
که ایــن اقدامات، جــز با همــکاری و هماهنگی 
سازمان ها و ارگان های دولتی نظیر بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران، وزارت امور اقتصادی و 
دارایی و وزارت صنعت، معدن و تجارت به مرحله 

اجرا نمی رسید.
این در حالی اســت که در کنــار اقدامات صورت 
گرفته، تسریع در اجرای برخی قوانین و برنامه ها 
نظیر اجرای طرح حکمرانی ریال و تصویب قانون 
مالیات بر عایدی ســرمایه می توانــد به مدیریت 

بازار ارز کمک نماید.
هرچنــد از ابتدای آغــاز به کار دولت ســیزدهم 
تلاش های مختلفی از سوی تیم اقتصادی دولت 
جهت تصویب قانون مالیات بر عایدی ســرمایه 
انجام شده اســت، اما لایحه مذکور همچنان در 
مجلس شورای اسلامی به سرانجام نرسیده است.

تصویب قانون مالیات بر عایدی ســرمایه به این 
جهت حائز اهمیت اســت که خلأ این قانون باعث 
سرریز شدن انگیزه های ســوداگرانه در بازارهای 
طلا، ارز، سکه، خودرو و مسکن شــده و افزایش 
قیمت ســایر کالاها و تورم عمومــی در جامعه را 
به دنبال خواهد داشــت. از این رو امید اســت که 
تســریع در تصویب قانون مذکور در کنار ســایر 
اقدامــات بانک مرکزی بتوانــد در برقراری ثبات 

نسبی در بازار ارز مؤثر واقع شود.

انرژیبانک  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰
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پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

 آگهی فراخوان مزایده عمومی
 شماره ۸ هشت 

شهرداری پرند باستناد مجوز شماره 012256 مورخ 1401/11/19شورای اسلامی شهر پرند در نظر دارد کافی شاپ واقع در فاز دو پرند 
خیابان آسمان را به شماره 500109۸2۸۳00000۸ را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره به اشخاص حقیقی و حقوقی دارای 
صلاحیت و با شرایط ذیل واگذار نماید. لذا متقاضیان جهت دریافت اسناد و اطلاعات بیشتر میتوانند از تاریخ 1401/12/0۸ با مراجعه به 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )اسناد( به نشانی) www.setadiran.ir(  در مزایده شرکت نمایند.
1-  موضوع مزایده: در اختیار قرار دادن حق انتفاع و بهره برداری محل کافی شاپ واقع در فاز دو شهر پرند واقع در خیابان آسمان 

به مساحت ۳7/5 متر مربع
2- مدت زمان اجاره: یکسال شمسی

3- مبلغ پایه اجاره بهای ماهیانه: 150/000/000 ریال )یکصد و پنجاه میلیون ریال(
4- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده: از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 11:00 دوشنبه مورخ 1401/12/15 و محل دریافت اسناد 

آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی) www.setadiran.ir( می باشد.
۵- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات: متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مترج در اسناد مزایده 
نشانی به  الکترونیکی دولت  تدارکات  پنج شنبه مورخ 1401/12/25 در سامانه  روز  تا ساعت 11:00  را حداکثر  است   تنظیم شده 

 )www.setadiran.ir( ( بارگذاری نمایند.
به حساب شماره 010911۳۳66006  نقداً  باید  ریال است که  )میلیون(  نود  ریال  ۶- سپرده شرکت در مزایده: 90/000/000 
شماره شبا 2۸017000000010911۳۳66006( نزد بانک ملی به نام شهرداری پرند یا بصورت ضمانت نامه بانکی تسلیم دبیرخانه 
این شهرداری گردد. لازم به ذکر است چنانچه برندگان اول و دوم و سوم مزایده حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده آنان بترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
تذکر صرفاً اسناد پاکتهای پیشنهاد ب و ج دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است و در جلسه بازگشایی پاکت های ب و ج اسناد 

فیزیکی )کاغذی( دارای مهر گرم و اسناد فاقد امضای الکترونیکی دارای مهر )گرم به هیچ وجه مورد پذیرش نیست
 ۷- مدارک لازم جهت دریافت اسناد: متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 

به نشانی www.setadiran.ir( نسبت به تهیه اسناد اقدام نمایند.
8-زمان گشایش پیشنهادها:  بازگشایی پاکات روز پنج شنبه مورخ 1401/12/25 می باشد.

۹- زمان بازدید: از تاریخ 1401/12/0۸ لغایت 1401/12/15می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/12/0۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/12/15

 نوبت دوم

حمیدرضا اله یاری شهردار پرند


